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§ 31.

Slutligen upplästes och godkändes protokollsutdrag rörande de beslut, 
som af Kammaren under detta sammanträde fattats angående Stats-Ut- 
skottets Utlåtanden N:is 74, 75, 76, 77, 78 och 79.

Sammanträdet afslutades kl. 3/410 e. m.

In fidem 
11. Husberg.

Den 7 Maj, f. m.

Fredagen den 7 Maj.

Kl. 10 f. m.

§ 1.

Justerades protokollet för den 28 April.

§ 2.
Föredrogos Stats-Utskottets nedannämnda Memorial:
N:o 87, med förslag till voteringspropositioner, i anledning af Kam- 

rarnes skiljaktiga beslut rörande Utskottets Betänkande N:o 66, angående 
väckta frågor dels om uppgörande af planer för framtida jernvägsanlägg- 
ningar samt sättet för deras utförande, dels om beviljande af statsbidrag 
till dylika anläggningar;

De i detta Memorial föreslagna voteringspropositioner godkändes.
N:o 88, med förslag till voteringsproposition i anledning af Kamrarnes 

skiljaktiga beslut i fråga om anstånd med betalningen af 1868, 1869 och 
1870 års annuiteter å det för byggande af jernbana emellan Ystad och 
Eslöf beviljade statslån;

Voteringspropositionen godkändes.
N:o 91, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut rörande Stats- 

Utskottets Utlåtande N:o 69, öfver Kong! Maj:ts nådiga Proposition om 
tullverkets afiönings- och utgiftsstater för år 1870.

Punkten 1. 

Bifölls.
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Punkten 2.

Voteringspropositionen godkändes.

Punkten 3.

Lades till handlingarne.

Punkterna 4 och 5.

Biföllos.

Protokollsutdrag rörande de i denna paragraf omförmälda ärenden 
blefvo genast justerade.

§ 3-
Föredrogos ånyo, men blefvo för andra gången bordlagda:
Stats-Utskottets Utlåtanden och Memorial Nås 82—84,
Konstitutions-Utskottets Utlåtande N:o 14,
Bevillnings-Utskottets Betänkande N:o 16,
Banko-Utskottets Betänkande och Förslag N:o 12 samt Memorial Nås 

18 och 14, samt
Sammansatta Banko- och Lag-Utskottets Memorial N:o 6.

Af dessa sålunda för andra gången bordlagda ärenden skulle, enligt 
Kammarens, på Herr Talmannens framställning, derom nu fattade beslut, 
Bevillnings-Utskottets Betänkande N:o 16 angående beräkningen af tull
medlen m. in., sättas främst till föredragning i nästa sammanträde samt 
derefter närmast i ordningen följa de bland ofvannämnda Utlåtanden, som 
afgifvits dels af Stats- och dels af Banko-Utskottet.

§ 4.

Föredrogs Stats-Utskottets Utlåtande N:o 81, i anledning af Kongl. 
Majås nådiga Proposition, angående vissa grunder lör förvaltningen af 
Statens jernvägstrafik och särskilt för den dervid anställda personals af
löning in. m.

Utskottets hemställan under Litt. A.

Herr Key: Då momenten a) och b) stå i särdeles nära sammanhang 
med hvarandra och ärendet icke torde kunna nöjaktigt behandlas, om 
dessa moment skola lösryckta hvar för sig diskuteras, tager jag mig friheten 
hemställa, huruvida ej öfverläggningen kunde få omfatta båda momenten.

Herr Keys begäran bifölls, hvarefter mom. Litt. B. jemväl föredrogs; 
och fortsatte derpå
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Herr Key: Det torde vara öfverflödigt erinra om, att jernvägstrafiken 
sedt i stort sönderfaller i Henne hufvudafdelningar: trafik-, maskin- och 
banafdelningen. Af dessa afser trafikafdelningen hufvudsakligast det kom- 
mersiela, såsom passagerares och varors befordran, trafiktaxor, tidtabeller 
m. m. sådant; banafdelningen åter har att göra med utvidgning af sta
tioner, nybyggnader samt banornas underhåll och bevakning; maskinaf- 
delningen slutligen har till uppgift att öfvervaka verkstäderna, att anskaffa 
och i fullgodt skick bibehålla all den erforderliga rörliga materielen.

Då jernvägsförvaltningen vid Öfverste Ericsons frånträdande af sin be
fattning omorganiserades samt Trafikstyrelsen och Byggnadsstyrelsen åtskilj
des i tvänne, hvar för sig sjelfständiga, från hvarandra alltför mycket fri
stående embetsverk, insattes i Trafikstyrelsen en generaldirektör och en 
byråchef, samt vid de Henne distrikten, såsom föreståndare för hvart och 
ett af dessa, en intendent. Dessa sistnämnde sammanfattade snart sagdt 
enväldigt i sina händer allt befäl öfver detalj förvaltningen och tjenstgöriu- 
gen inom såväl trafik-, som ban- och maskinafdelningarne vid hvart och 
ett af de särskilda distrikten. Emellertid fann man ganska snart, att Sty
relsen i Stockholm var alltför otillräcklig att, om jag så får uttrycka mig, 
köra detta trespann i en töm; intendenterna gjorde allt för mycket hvad 
de behagade, hvad den ene ville det ville ofta icke de öfrige, under det 
att ingendera, och detta skulle öfverstigit den menskliga förmågan, egde 
tillräcklig insigt och erfarenhet att lika väl tillgodose samt organisera en 
hvar af de trenne olika hufvudbrancherna inom hvarje distrikt. Med ett 
ord, man kände behof af större enhet, större specialkunskap, och då in
kallades i Styrelsen tvänne af intendenterna till styrelseledamöter.

För det närvarande består denna Styrelse af en generaldirektör, en 
byråchef, en öfverdirektör för trafikafdelningen och en öfverdirektör för 
ban- och maskinafdelningarne. Emellan denna Styrelse och den lägre 
personalen har man nu såsom ett slags mellaninstans velat inskjuta de s. k. 
distriktscheferne.

Hvad först angår sjelfva Styrelsen, är denna, enligt mitt förmenande, 
icke heller tillräcklig sådan den nu är. Jag anser det nemligen vara all
deles lör litet att hafva en enda öfverdirektör för de båda omfattande ban- 
och maskinafdelningarne, af hvilka hvar och en klöfver sin särskilda chef. 
Man har visserligen häremot invända att en öfverdirektör ensamt för 
maskinafdelningen icke skulle hafva tillräcklig sysselsättning med sin detalj, 
och att det derföre varit nödvändigt att sammanslå de begge nämnda af- 
delningarne; men jag ber att få fästa uppmärksamheten på — hvad äfven 
synes af Kongl. Maj:ts specialförslag till förlidne Riksdag — att banafdel
ningen ensamt eger en personal af 600 personer, under det att maskinaf
delningen består af 506 personer, oberäknadt en verkstadspersonal af 600 
arbetare. Det tyckes verkligen, att hela denna menniskomassa med alla 
dess olikartade mångfaldiga sysselsättningar skulle kunna gifva tvänne chefer 
tillräckligt att sköta, och att det är långt ifrån ibed god ekonomi förenligt 
att låta vården och uppsigten öfver så skiljda och vidtomfattande göromål, 
tillsynen och befälet öfver så många och vidt kringspridda underordnade 
sammanfalla i en enda hand, helst när trafikafdelningen, hvilken man an
sett behöfva sin särskilda man, har eu personal af icke ens hälften eller, 
enligt samma specialförslag, 799 personer.



328 Den 7 Maj, f. m.

Ett särskiljande af de båda afdelningarne måste äfven vara synnerli
gen angeläget derför, att man icke, såsom jag nyss antydde, kan begära, 
det en och samma person skall besitta en så vidsträckt sakkännedom, att 
han kan vara en fullt lämplig chef för dem båda. Med den oerhörda ut
veckling mekaniken redan vunnit och med de jättesteg den i vår tid allt 
vidare tager framåt, har en chef för maskinafdelningen sannerligen fullt tipp 
att göra med att följa de nyare uppfinningarnes ilgång och se till i hvad 
mån de kunna och böra hos oss tillämpas. I utlandet är man särdeles 
angelägen att på dessa platser sätta fullkomligt skicklige och kompetente 
personer; hvarföre man också derstädes t. ex. i England aflönar utmärkte 
maskiningeniörer med ända till 2,000 Pund Sterling. För min del anser 
jag maskinafdelningen synnerligen magtpåliggande och väl vara i behof af, 
om jag så får säga, sin Carlsund; en enda mera ändamålsenlig konstruk
tion åt lokomotiver, af rails och af öfrig materiel kan inbespara Staten 
ofantliga summor årligen, uraktlåtenheten deraf kosta den räntan på flera 
millioner af dess skuld. Här är derföre ett område, der mekaniskt snille 
och specialkunskap, mer än annorstädes, äro dyrbara både att ega och 
att nödgas umbära.

På grund af hvad jag nu antydt, är Statens sanna intresse i detta 
hänseende först då tillgodosedt, när Styrelsen får en särskild öfverdirektör 
för maskinafdelningen och således kommer att bestå af en generaldirektör, 
en byråchef och trenne öfverdirektörer. Men jag skyndar mig att til
lägga — hvilket jag ber att särskild! få accentuera — med denna anord
ning äro deremot de tre distriktcheferne alldeles öfverflödiga. Vid hvarje 
distrikt finnas redan en ban-, en trafik- och en maskindirektör, sous
chefer för en hvar af dessa detaljer. Om dessa komme att direkt korre
spondera med och taga ordres af vederbörande öfverdirektör för motsvarande 
hufvudafdelning i Styrelsen, skulle naturligtvis distriktcheferne, hvilkas sak
kunskap fördelad på alla tre afdelningarne uti distriktet måste blifva min
dre än såväl under- som öfverbefälets i hvarje specialbranche, och sålunda 
komma att utgöra icke blott en onödig utan oftast en rent af hind er ligt 
ingripande mellanhand, kunna saklöst försvinna. För öfrigt har redan vid 
fler föregående tillfällen dessa distriktchefers obehöflighet blifvit så tyd
ligt ådagalagd, och jag har förut så många gånger derom yttrat min åsigt, 
att jag icke nu behöfver vidare dervid uppehålla mig; de äro lemningar 
af ett föråldradt system, hvilka man låtit stå qvar i det nya — af hvad 
anledning vet jag icke •— men de innebära en olöslig motsägelse till den 
organisation man vill införa.

Såsom resultat af det anförda skulle jag önska, att den förändring 
vidtoges i afseende å sjelfva Styrelsen, att trenne öfverdirektörer dit in
sattes, hvaremot de anslag Stats-Utskottet uppfört för tvänne distriktchefer 
i andra och tredje distrikten, tillsammans 10,000 Rall-, jemte arvodet för 
linieförvaltningens öfvervakande i första distriktet 2,000 R:dr böra alldeles 
komma att utgå.

Herr Jöns Pehr sson: Då denna fråga förra riksdagen var föremål 
för Kammarens behandling, tog jag mig friheten göra några små anmärk
ningar mot Jernvägstrafikstyrelsen. Man skrattade då rätt bra åt min 
framställning; men “skrattar bäst som skrattar sist11, säger ordspråket, och
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så kan äfven jag säga nu; ty jag har haft den tillfredsställelsen se, att 
Jernvägsstyrelsen verkligen vidtagit några få af de af mig påpekade besparin
garna. Betraktar jag jernvägsstaten för år 1870, kan jag likväl omöjligen 
finna den tillfredsställande; den är i de flesta afseenden icke bättre än den 
nuvarande. Tjenstemannapersonalen är förökad. Så ser jag också, att 
baningeniörerna äro qvar ännu, ehuru somliga af dem fått byta om namn 
och nu kallas bandirektörer; namnet gör ingenting till saken, men det 
vissa är, att desse tjensteman hafva särdeles litet att göra. Deras syssel
sättning är den aldra beqvämaste man gerna kan önska; ty deras göro
mål inskränka sig till att besörja behöfliga reparationer å banan, hvilka 
naturligtvis numera, sedan banan hunnit stadga sig och sjunkningar nästan 
aldrig förekomma, ytterst sällan komina i frågan. Hur jag än ser saken, 
märker jag, att de aldra flesta af dessa baningeniörer måste vara fullkom
ligt öfverflödiga.

Ytterligare ser jag, att en öfverbandirektör tillkommit, hvilken tjenste
man icke förut funnits till; och hvad angår sjelfva trafikafdelningen, har 
tjenstemannapersonalen der ökats med 24 personer. Personalen på nyss
nämnda afdelning borde dock utan men kunna betydligt förminskas. Om 
man t. ex. betraktar göromålen på en jern vägsstation, finner man lätt, 
hvem det egentligen är, som har någonting att göra. Detta är bokhållaren, 
han har merendels fullt upp med arbete. Men hvad gör stationsinspek- 
toren ? Hvad jag vet, stort ingenting annat än står på platformen, då tå
get kommer eller går, och visar flaggan. På några af de större statio- 
nerna kan val vara mycket att göra; men jag har hört tjenstepersonalen 
vid åtskilliga stationer säga, . att, då så behöfts, man skött stationen lika 
bra med två personer, som eljest med fyra, hvilket de under vanliga för
hållanden äro. Det skall vara särdeles stora stationer, som behöfva mera 
än två män, bokhållaren och inspektören, för att fullkomligt väl och or- 
clentligt sköta rörelsen; och på största antalet stationer äro derföre biljett- 
försäljarne och telegrafister onödiga. Här äro i min tanke så många 
indragningar ännu möjliga och erforderliga på denna storartade jernvägs- 
stat, att jag icke är nöjd med det slut, hvartill Utskottet kommit, utan 
yrkar jag tills vidare afslag å de föredragna punkterna och ber att ytter
ligare få utveckla min mening vid de följande, när de komma att före
dragas.

Herr Friherre Liljencrantz:

Herr Björck: Ehuru jernvägsanläggningar för Statens räkning i 
vårt land icke bedrifvits så synnerligen länge, tror jag dock, att man må
ste erkänna,, att styrelsen för dessa kommunikationsanstalter redan insupit 
vissa historiska eller kanske rättare traditionela grundsatser, som den icke 
gerna vill uppoffra. Då jernvägarne först byggdes, saknade man här i 
landet all erfarenhet i fråga om den lämpligaste anordningen af styrelse- 
och trafikpersonal, och måste alltså hemta ledning från utländska före
bilder. Olyckligtvis tror jag icke, att man i sitt val träffade just de bästa. 
Det är hufvudsakligen efter Tyskt mönster, som man inrättat en omfat
tande styrelse samt en mycket talrik banbetjening. Dessa anordningar 
måste tillerkännas en stor förtjenst, den att ordningen och säkerheten
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upprätthållas på ett sätt, som lemnar intet att önska. Emellertid har 
man trott sig finna, att denna fördel skulle kunna vinnas äfven med något 
mindre pekuniära uppoffringar och i sådant syfte verkligen lyckats åstad
komma åtskilliga indragningar och besparingar. Frågan är nu likväl icke 
egentligen den, huruvida man skall fortgå på denna väg eller icke, ty i detta 
afseende äro, tror jag, Representation och Regering fullt ense; utan den, 
huru hastigt och grundligt man skall fortgå, och om man, så snart en 
tjenst är befunnen öfverflödig, genast skall besluta sig för en indragning, 
eller vänta till dess man får tillfälle att placera dess innehafvare på an
nat håll. Detta anser jag vara den egentliga differenspunkten emellan 
Styrelsen och Representationen, en differens i öfrigt som efter min öfver
tygelse skulle vara lätt häfd, om Styrelsen hyste något större förtroende 
till Representationen och ville öppet uttala, huru den ämnade ställa och 
ordna förvaltningen för framtiden, samt de skäl — personliga eller andra 
__ som hindra henne att genast i alla delar genomföra ett mera ekono
miskt system. Till dess detta skett, har Styrelsen icke skäl att beklaga 
sig deröfver, att Representationen å sin sida med ett visst misstroende 
betraktar dess anordningar samt vägrar erkänna dem såsom definitiva.

Beträffande det nu framlagda förslaget till Styrelsens organisation, kan 
jag ej i allo uppträda till försvar för Utskottets Betänkande. Den huf- 
vudsakliga tvistefrågan gäller här distriktchefsplatserna; och jag instäm
mer beträffande dessa platser i de föregående yttranden, som underkänt 
hela denna inrättning. Jag bekänner, att jag alls icke kan begripa, hvar
före, förvaltningen, som nu från en högsta chef utgrenar sig i två eller — 
med hänsyn till ärendenas naturliga fördelning — i tre olika afdelningar, 
åter skall liksom knipas ihop i en person, för att sedermera ännu en gång 
fördelas på tre underordnade linier. Jag anser det vara ett grundfel i 
förvaltningens anordning, att distriktchefen sålunda skall störande ingripa 
i ärendenas naturliga gång. Om en kontroll är nödvändig, tror jag, att 
den kan anordnas ute på linierna, bredvid och utom den egentliga för
valtningen, uti hvilken dessa kontrollanter, efter min åsigt, aldrig böra 
deltaga. Jag har ej i detta fall kunnat biträda Utskottets förslag; det 
vann endast med en enda rösts pluralitet. Kongl. Maj:ts förslag inne
fattade också, såsom bekant, intet anslag uttryckligen till distriktcheferne, 
utan endast i allmänhet för ‘diniernas öfver vakande" 15,000 R:dr; och Ut
skottet, som ansett den ena af distriktchefsplatserna kunna indragas, 
saknar således för sitt afvikande förslag faktiskt underlag. För min del 
tillhör jag dem, som på samma gång ogilla Utskottets förslag i detta 
hänseende och anse det af Kongl. Maj:t begärda belopp icke böra beviljas, 
icke derföre att jag vill bestrida behofvet af en särskild kontroll, utan 
derföre att jag önskar ett bestämdt och detaljeradt förslag härom icke 
af Representationen utan från Regeringen, och tror, att, intilldess ett så
dant framkommit, man utan fara skulle kunna förkasta både Regeringens 
och Utskottets förslag.

I afseende å öfriga detaljer af Styrelsen, finner jag det ganska na
turligt, att den sökt inrätta sig så beqvämt som möjligt. Jag vill der
öfver ej uttala ett bestämdt ogillande. Så kau det t. ex. beträffande 
byråchefsbefattningen möjligen sägas, att den skulle kunna indragas. Men 
jag föreställer mig likväl, att generaldirektören, under hvars ledning det
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hela hvilar, och som härvid redan har ett så vigtigt ansvar, skulle 
blifva allt för mycket upptagen, derest han äfven skulle taga omedelbar 
befattning med kansli- och kameralgöromål. Det är ganska möjligt, att 
indragningen af byråchefsplatsen skulle skadligt inverka på generaldirek
törens ställning och embetsutöfning.

Deremot tror jag, att organisationen härstädes ej bör ställas annor
lunda än i alla andra länder. Och för så vidt jag har mig bekant har 
man öfverallt skilj t maskin- och banafdelningen från hvarandra. 1 detta 
hänseende förenar jag mig i den af Friherre Liljencrantz yttrade mening, 
att trafiken ordnas på tre särskilda afdelningar, under hvar sin särskilde 
chef eller öfverdirektör. Om distriktchefsplatserna försvinna blir detta eu 
nödvändighet. Och beträffande dessa öfverdirektörers löner kan jag icke 
annat än föredraga Kongl. Maj:ts förslag framför Utskottets. Sådana 
personer af mera framstående skicklighet och erfarenhet kan man icke 
vinna för Statens tjenst utan att löna dem någorlunda till jemförlighet 
med hvad de af enskilde entreprenörer eller bolag kunna betinga. Man 
måste i detta fall rätta sig efter omständigheterna, och de tala, som mig 
synes, obetingadt till fördel för det i den Kongl. Propositionen föreslagna 
lönebeloppet. •

För de underordnade tjenstemännen har Styrelsen i allmänhet ifråga
satt högre löner, än som för jemförliga tjenstebefattningar i andra em
betsverk är vanligt. Det gifves likväl, efter min uppfattning, något skäl 
härtill i den omständigheten, att ifrågavarande tjensteman dels icke äro 
berättigade till pension, dels icke ega synnerliga förhoppningar om befor
dran, då endast två platser med något betydligare aflöning, sekreterarens 
och kamererarens, lära stå dem öppna.

I fråga om anordningarne med kassan bekänner jag mig vara ganska 
tvehogse. Det synes vid första påseendet ganska lämpligt att icke be
tunga verket med mera än en kassör. Jag tror likväl, att det bör tagas 
i. betraktande, att den tjensteman, som skall mottaga uppbörden från samt
liga stationer, är så strängt upptagen med räknandet och bokförandet af 
alla dessa särskilda poster, att han måhända icke skulle kunna på samma 
gång medhinna verkställandet af alla de liqvider, som ur Styrelsens kassa 
utgå.. Om man sammansloge kufvudkassörens och uppbördskassörens be
fattningar, fruktar jag derföre, att kassören finge lita på den uppräkning 
af de inkomna medlen, som en annan person verkställt. Jag ar derföre 
i.denna fråga ganska tveksam; och i allt fall torde den icke vara af den 
vigt, att Representationen bör taga sig den särdeles nära.

Jag vill ej längre upptaga Kammarens tid och förenar mig med dem, 
som yrka distriktchefsbefattningens indragning, samt med den talare, hvil
ken, jemte det han yrkat maskin- och banafdelningens skiljande från hvar
andra, i fråga om lönerna åt öfverdirektörerna hemställt om bifall till 
Kongl. Maj:ts Proposition.

Herr Statsrådet Adlercreutz: Det kan icke vara annat än glädjande 
att höra det erkännande, som allmänt kommer Trafikstyrelsen till del för 
den ordning och säkerhet, som råder vid förvaltningen och trafikerandet 
af våra Svenska statsbanor. Häråt har man äfven vid de föregående till
fällen, då frågan om denna förvaltning varit å bane inom Riksdagen, gifvit
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uttryck; men å andra sidan har man äfven uttalat missbelåtenhet med 
afseende å förvaltningskostnaderna; och det vill nästan synas, som om 
dessa klagomål icke skulle lägga sig, förrän utgiftsbudgeten blifvit nedbragt 
till det yttersta, ja till sjelfva nollpunkten om sådant vore möjligt. På 
klandret hafva emellertid följt ansträngningar till iakttagande af större 
hushållsaktighet och vinnande af besparing; och det är således ingalunda 
min mening att nu säga, det klandret alltid och i alla afseenden varit 
obefogadt eller gagnlöst. Men det påstår jag — och jag hoppas att en 
hvar skall gifva mig rätt deruti — att alla reduktioner böra ske med yt
terlig omtanke och varsamhet, för att icke de ofvannämnda fördelarne 
skola i någon mån äfventyras. Det måste äfven erkännas, att Styrelsen 
ådagalagt god och uppriktig vilja att åstadkomma besparingar. Af 
det utlåtande från densamma, som åtföljt den Kongl. Propositionen, synes 
nemligen, att redan 1864 vidtogs en förändring, ledande till ganska betyd
liga besparinpar, i det banvakterna då började användas till vid banorna 
nödiga arbeten. Vidare har antalet af så väl baningeniörer som ban- 
vaktare blifvit betydligt reduceradt, derigenom att desse tjenstemäns verk
samhetsområden erhållit större utsträckning; och om erfarenheten skulle 
visa, att någon ytterligare reduktion i detta hänseende låter sig åväga
bringas, skall den säkerligen ej uteblifva. En ytterligare förändring är 
den, att vid stationer, der rörelsen eger mindre omfattning, stationsinspek- 
törsplatserna blifvit besatta med lägre lönade tjenstemäu eller s. k. sta- 
tionsmästare; hvarjemte åtskilliga mindre besparingar vunnits genom för
ändrade anordningar vid biljettförsäljning med mera dylikt.

Alla dessa besparingar stå dock icke i närmare samband med de bestäm
melser, som nu blifvit af Kongl. Maj:t föreslagna till antagande af Riksdagen. 
I afseende å dessa, hvilka i det närmaste öfverensstämma med dem, hvilka vid 
sista riksdagen framlades, har sedan dess ingen anledning förekommit till nå
gon hufvudsaklig förändring, hvilken ock, enligt min öfvertygelse, icke heller nu 
med fördel låter sig verkställas. Den väsendtligaste, att ej säga enda an
märkning, som vid sistförfluten riksdag gjordes emot Regeringens förslag 
härutinnan, rörde distriktchefsplatserna. Riksdagen uttalade då den me
ning, att dessa befattningar kunde indragas, såsom endast föranledande 
omgång och förvecklingar. De utgjorde, såsom orden folio, endast en 
knut på tråden emellan centralstyrelsen och den direkta linieförvaltningen. 
Uti sin nådiga Proposition har nu äfven Kongl. Maj:t så till vida gått 
Representationens sålunda uttalade åsigt till mötes, att Kongl Maj:t ej be
stämdt föreslagit distriktchefernes bibehållande, utan blott begärt en rund 
summa för liniernas öfvervakande, detta måtte nu ske på ena eller andra 
sättet vare sig genom personer tillhörande centralförvaltningen eller me
delst tjensteman, ställda direkt ute på linien. För min enskilda del kan 
jag ej neka, att jag finner de skäl för bibehållande af distriktchefsplat
serna, hvilka blifvit af Trafikstyrelsen framlagda och i Stats-Utskottets 
Betänkande godkända, vara ganska talande. Jag bekänner, att jag ej 
kan riktigt fatta, hvad man menar med den omtalade knuten. I det en
skilda lifvet händer ju dagligen, att man måste taga sin tillflykt till en 
mellanhand; hvad annat är t. ex. en inspektor, en förvaltare på en större 
egendom? Sådant går gemenligen ganska val för sig; och uppstår något 
liknande en knut på tråden, så är den visserligen lätt att lösa; man skil
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jer helt enkelt inspektören eller förvaltaren från sin tjenst; och detsamma 
skulle tvifvelsutan hända den distriktchef, som visade benägenhet att 
åstadkomma förvecklingar. I sitt Betänkande har Utskottet användt en 
onekligen ganska träffande liknelse, ungefär enahanda med den jag här 
tagit mig friheten framställa, nemligen att man vid förvaltningar af större 
omfattning, inom hvilka erfordras särskild yrkes- eller affärsskicklighet, 
alltid använder eu särskild disponent, verkställande direktör eller förval
tare, den der visserligen kan gripa in äfven i detaljerna, men som väsendt
ligen har till sitt åliggande att öfvervaka och sammanhålla det hela och 
bedöma huruvida göromålen fullgöras på bästa och riktigaste sätt af de 
underordnade personer, åt hvilka de äro anförtrodda.

Deremot vill jag gerna erkänna, att frågan, huruvida verklig nytta 
skall erhållas af dessa distriktchefer beror af egenskaperna hos de per
soner, som till dessa befattningar utses. Nyttan kan blifva ingen, om det 
är en olämplig person, men ganska stor, om personen är lämplig och 
vuxen sitt uppdrag. Onekligt är, såsom en auktoritet på detta område, 
deh Sachsiske Friherren von Weber, yttrat, att slentrian lätt kan inkomma 
uti en styrelse, som helt och hållet är bunden vid sitt embetsrum. Denna 
fara förebygges lättast derigenom, att verksamma och pålitliga personer 
med uppmärksamheten riktad på hela förvaltningen inom sitt område 
stationeras ute på linien. Om ock endast en af dessa är utrustad med 
kraft och duglighet, skola de förbättringar, som af honom åstadkommas, 
utan tvifvel visa sig och göra sig gällande äfven på andra håll samt en 
vinst derigenom uppstå, som lätteligen öfverstiger de 15,000 ludr, hvilka 
för deras aflöning varit afsedda. Att dessa distriktchefer, som ständigt 
vistas inom sina distrikt, skola kunna göra sig betydligt mera förtrogna 
med förhållandena der än som kan ske genom inspektioner på vissa ti
der, torde väl äfven vara temligen uppenbart. Man har sagt, att di- 
striktchefernes bibehållande icke står i öfverensstämmelse med det nuva
rande förvaltningssystemet i öfrigt. Ett sådant påstående måste jag för 
min del motsätta mig. I Styrelsen finnas skicklige fackmän, men en, 
hvilken icke är fackman, står öfver dem och fattar sina beslut efter de 
råd, som i hvarje fall lemnas honom. Jag kan icke se, att distriktchefs- 
embetena stå i strid härmed, i ill undvikande af distriktchefs-embetena 
har äfven den tanken blifvit framkastad att lägga chefskapet inom de 
särskilda distrikten på trafikdirektörerna. Denna tanke har till en 
tid jemväl funnit insteg hos mig, men jag bär nödgats öfvergifva den, 
då jag närmare granskat trafikdirektörernas göromål och funnit dem 
vara sådana, att desse tjensteman, hvilka snarare borde kallas tågdirek
törer, äro öfverhopade af göromål med sjelfva tågens anordnande och hvad 
dertill hörer, hvilket hindrar dem att taga någon befattning med det all
männa öfvervakandet öfver distrikten. De måste vistas på sina em
betsrum och expediera de löpande göromålen, hvilka redan äro af den 
omfattning att för deras behöriga skötande direktörerne måste hafva bi
träde af särskilda assistenter. Då emellertid, såsom jag redan nämnt, 
allt kommer derpå an, att dugliga personer till de ifrågavarande platserna 
erhållas, och då det måste erkännas, att erfarenheten äfven härutinnan 
är den . bästa läromästare, så kan jag ej se annat, än att den Kongl. 
Propositionen, der 15,000 R:dr begärts för bevakningen på linierna, har
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allt skal för sig. Man har visserligen talat om, att alla mellanhänder 
borde borttagas. Så har man dock ej i andra länder med statsbanor 
vågat förfara. Vid de Preussiska, Sachsiska och Belgiska statsbanorna 
finnes alltid en mellanhand emellan centralstyrelsen och linie-förvaltnin- 
gen, ehuru på olika sätt ordnad i de olika länderna. I Belgien förekom
mer den i form af en från centralstyrelsen utgående inspektion. I 
Preussen finnes en stor centralstyrelse i hufvudstaden och särskilda kol
legiala styrelser för hvarje bana särskild!; och ehuru dessa sednare sty
relsers områden icke äro större än distrikten hos oss, förekomma ofta 
stora arbetskrafter, som utgöra mellanhanden emellan central-förvaltnin- 
gen och linieförvaltningarne. I sakens natur ligger ock, att en styrelse 
skall blifva svag och kraftlös, der man för mycket inskränker densammas 
personal. Om, såsom Herr Björck föreslagit, Riksdagen skulle utan när
mare bestämmelser medgifva Kongl. Maj:t att förfoga öfver de ifrågava
rande 15,000 R:dr, så har jag deremot icke något att erinra, då härige
nom vore vunnet alldeles detsamma, som i den Kongl. Propositionen fö
reslås. Jag har icke tänkt motsätta mig Stats-Utskottets försök att åstad
komma någon jemkning i kostnaderna i hvad angår första distriktet, der 
sådan ganska lätt torde kunna gå för sig, sedan Trafikstyrelsen väl en 
gång blifvit flyttad till centralstationen här i Stockholm och dymedelst satt 
i omedelbar beröring med första distriktets förvaltning. Bet har icke 
kunnat undgå att väcka min förundran, att, då Trafikstyrelsen och Re
geringen ansett en särskild linie-bevakning oumbärlig, man ifrar att få 
bort denna och i stället sätta något annat, som både nämnda Styrelse 
och Regeringen ansett kunna umbäras, nemligen en öfverdirektör för 
maskinafdelningen. Den besparing, som skulle uppstå genom indragning 
af distriktcheferne, den vill man nu gifva ut för något, som Styrelsen 
icke anser behöfiigt för upprätthållande af ordning och säkerhet. Åbero
pas exemplet från utlandet, så skola vi finna ännu flera afdelningar och 
förvaltningsgrenar såsom bland annat vid de kollegiala styrelserna i Tysk
land, der det finnes en hel samling råd, emellan hvilka göromålen äro 
fördelade oändligt mycket mera än här. När man nu ej i öfrigt kan 
följa föredömet utifrån och härtill kommer, att den i maskinväsendet in- 
sigtsfullaste personen finnes vid Liljeholmens verkstad så i Styrelsens när
het, att hans råd och upplysningar ständigt kunna inhemtas, synes för 
ändamålet vara tillräckligt sörjdt, hvarförutan han torde mera gagna ge
nom att använda sin tid såsom föreståndare för verkstaden än medelst 
att deltaga med Styrelsen i åtgörande! af öfriga, till lians särskilda fack 
ej hörande frågor. Här hafva äfven blifvit framställda förslag i åtskilliga 
andra delar, derom Stats-Utskottet icke särskild! yttrat sig. Jag före
ställer mig, att om Kammaren blifver böjd att bifalla dessa förslag, en 
återremiss till Stats-Utskottet blifver nödvändig, ty att här på fri hand 
indraga platser och nedsätta löner, utan att Stats-Utskottet deröfver af
gift^ yttrande, synes mig särdeles betänkligt.

Jag skall nu anhålla att i största korthet få beröra några andra 
punkter, deri antingen Utskottet eller ock ledamot inom Kammaren före
slagit afvikelse från den Kongl. Propositionen, och dervid följa den ord
ning, som i Betänkandet blifvit iakttagen. Härvid kommer först byrå
chefen. I afseende på hans bibehållande ber jag att få hänvisa till hvad



Den 7 Maj, f. m. 335

?eijr ,Bi?r,ck ^ar. en sädan tjensteman hittills vant behöflig, så
törne lätteligen inses, att i samma mån som Statens banor växa och trä
ben derpå okas, i samma mån växa hans göromål, och befattningen 
blitver mera oumbärlig. För de två öfverdirektörerna har Utskottet före
slagit en lönenedsättning. Att på siffran bestämma huru stor deras lön 
bor vara, beror i viss mån af tycke och smak. Under lyckligare tider än 
nu torde det dock mota svårigheter att kunna få vid Trafikstyrelsen 
anställde verkligt framstående personer för den aflöning, som sålunda fö- 
reslagits. Ln talare har för de två notarierna föreslagit en nedsatt- 
ning, som visserligen är obetydlig, men då det särskilda förhållande med 
dessa notarier eger rum, att deras tjenstgöring icke är begränsad till nå
gon viss tid pa dagen, utan de ständigt få vara redo till tjenstgöring, så 
torde deri kunna ligga ett skäl att bibehålla deras lön vid det af Kongl 
Maj:t föreslagna beloppet.
i-n nitn kar ,talare föreslagit, att revisorns lön skulle nedsättas 
till -4000 Kali’. Med hänsyn till myckenheten af hans göromål, tror jag 
en sådan nedsättning sakna stöd af billighet. Vidare komma de tvänne 
kassorerne. Herr Björck har redan visat behofvet af dem. Ja°- vill en
dast tillägga, att genom den närvarande anordningen, enligt hvilken upp- 
bordskassoren som emottager de ingående medlen, har sitt säte i första 
distriktets embetsmål på söder nära bangården, den fördelen vinnes, att 
man undviker transporten genom staden af stora penninge-summor. Det 
ar dock mojligt, att, när en gemensam plats för hela förvaltningen erhål- 
les, en förenkling härutinnan kan åstadkommas.
i •<- förslag har jemväl blifvit framstäldt, att för ombudsmannen och ar
kitekten hvilka aro gemensamma för Trafik- och Byggnads-styrelserna, i 
trafikstaten upptaga blott hvad de för närvarande derifrån åtnjuta. Jag 
ar visserligen intet att erinra emot en sådan förändring, men konse- 

qvensen synes mig då äfven hafva fordrat, att maskiningenjören här 
blifvit upptagen ad interim. De göromål, som han besörjer, upphöra ej 
vid hans afgång, utan dermed kommer då endast att ordnas på an

Herr Jons Pehrsson: Då jag förra gången hade ordet, trodde 
jag, att momentet c äfven blifvit föredraget. Jag gjorde då mitt yr
kande for knapphändigt och ber att nu få rätta det. Jag tror att de 
i q^a agna npullkterna’ k7ad Styrelsen beträffar, endast böra bifallas för
! 0’ rf - Jag ar „V1SS’ ,att dePartementschefen och Styrelsen skola 

söka att åstadkomma alla nedsättningar, som äro möjliga.
.... Jag Öar visserligen icke stor erfarenhet om hvad distriktchefen ut

rättar Vanligen ser man honom sitta i en första klassens kupé och 
icke hafva synnerligen brådtom, hvarföre han på sitt embetsrum icke
r,. hafva att Sora- Jag tror derföre, att han småningom skall
blifva öfverflödig. Deremot tror jag, att en trafikdirektör för hvarje 
distrikt ar särdeles lämplig. J

Jag yrkar således afslag å Utskottets hemställan i öfrigt, för såvidt 
den afser angre tid än år 1870, men i afseende å distriktcheferne yr
kar jag alldeles afslag å Betänkandet. J
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Herr Key: Då jag förra gången hade ordet, sökte jag utveckla 
mina åsigter rörande nödvändigheten att skilja ban- och maskin-afdelningen 
i tvänne. Emellertid framställde jag icke något bestämdt yrkande i af
seende på lönen till en tredje öfverdirektör, emedan jag önskade åt 
diskussionen höra, om mina åsigter vunno något understöd. Sedan nu
mera Friherre Liljencrantz och Herr Björck uppträdt i samma riktning, 
anhåller jag att få instämma i det af Friherre Liljencrantz formulerade 
förslag beträffande öfverdirektörerne, och detta så mycket heldre som 
jag anser det arvode, Utskottet föreslagit, af 500 R:dr alldeles för ringa 
och böra höjas till 1,000 R:dr. Skola öfverdirektörerne verkligen in
spektera distrikten, så går detta belopp åt, och häruti torde det icke vara 
klokt att söka åstadkomma någon besparing. Beträffande öfverdirektö
rerne förenar jag mig således med Friherre Liljencrantz. .

För öfrigt instämmer jag äfven i hans nyss gjorda förslag, utom i 
hvad det rörer byråchefen. Jag ber att få, lägga på minnet, att, om 
man tager bort distriktcheferne, och öfverdirektörerne . blifva de, som 
direkte skola inspektera jernvägslinierna och till följd häraf ganska otta, 
om än blott några dagar hvarje gång, komma att aflägsna sig från Stock
holm, så måste byråchefen, på samma sätt som ett konsultativt Stats
råd öfvertager en portfölj, när dess egentlige innehafvare åtnjuter tjenst
ledighet, äfven blifva den, som kommer att sköta de kuranta göromål, 
hvilka icke kunna vänta, medan öfverdirektörerne äro ute och inspek
tera linierna. Detta är ett skäl. Ett annat ar, att med den vidlyftiga 
jernvägsstatistik som är erforderlig, och de många skriftliga utlåtanden 
som måste oupphörligen afgifvas, behöfves en person, hos hvilken man fö
reträdesvis kan fordra en icke obetydlig och tillika mångsidig stilistisk 
förmåga; han bör då äfven vara i åtnjutande af den lön och den em- 
betsställning, hvartill han, på grund dessa anspråk på hans förmåga, ar

I ^afseende på distriktcheferne ber jag att få komplettera mitt förra 
yttrande. Stats-Utskottet har på sid. 2 i Betänkandet anfört, hurusom 
“Kongl. Maj it funnit den utgift, som för dessa befattningar beraknats, 
icke kunna' undvaras, men att för närvarande, innan de utaf Irahksty- 
relsen omförmälda olika system för ett permanent ofvervakande af linie- 
förvaltningen blifvit vidare praktiskt pröfvade, det icke borde definitivt 
bestämmas, huruvida distriktchefsembeten skulle införas eller namnda 
ofvervakande lämpligare på annat sätt anordnas. “ IN u bär emellertid 
Stats-Utskottet varit mycket mera decideradt an Kongl. Maj:t och gatt 
Kongl. Maj:t rent af i förväg. Då han har sagt, att man icke borde be
stämma om distriktchefsembetena, förrän man pröfvat behofvet och 
lämpligheten deraf, så har Stats-Utskottet bestämt sig för dem med ens, 
utan någon sådan pröfning och dertill i rak motsats till hvad det yttra e

Beträffande det af Herr Civilministern citerade yttrandet åt Friherre 
von Weber ber jag få nämna, att det inom Stats-Utskottet var mycket 
fråga, huruvida en recit deraf skulle införas i Betänkandet eller icke. Jag 
och några andra med mig tyckte dock, att det vant stor skada, om ic e 
yttrandet införts, ty detta visar bäst, huru eu jernvägsstat *c/^bor vara
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beskaffad. Jag hemställer, om det kunde vara lämpligt, ifall vi för våra 
jernvägar skulle bestå oss 2 presidenter, 1 vice president, 3 direktörer, 5 
direktionsråd, 7 trafikinspektörer o. s. v. och dessutom assessorer? ’så 
går_ det dock till i Sachsen, och vi tyckte, såsom sagdt är, att det skulle 
vant stor skada, om icke detta praktexemplar af byråkrati blifvit all
männare kändt.

Friherre von Weber sjelf synes deremot indirekt anse, att våra di
striktchefer icke äro behöfiige; åtminstone blifver detta den förnuftiga 
konklusionen af hans ord. Han säger nemligen: “att särskilda förvalt
ningar vid trafikens hufvudpunkter alltid och allestädes skulle behöfvas 
för att under lefvande praktik på grund af egen åskådning och noggran
naste specialkännedom i första instansen ingripa och afgöra. “ Hvilken 
är då denna första instans? Jo, bandirektören, trafikdirektören och 
maskindirektören. Distriktchefen skulle således icke blifva denna för
sta instans med dess noggranna specialkännedom, på hvilken Friherre von 
Weber lägger så mycken vigt.

Vidare ber jag att få fästa uppmärksamheten vid Stats-Utskottets 
yttrande på sid. 8, der det heter, att distriktchefsplatserna icke äro 
några nya embeten. Detta är ganska sannt, ty de äro detsamma som de 
gamla intendenterne, endast med den skilnad att man enligt Trafik
styrelsens åsigt på distriktcheferne icke kan komma att ställa samma 
anspråk på mångsidighet, som man kunde hafva på intendenterna. De 
skulle således blifva ett slags sämre intendenter, intendenter af secunda 
sort. Men när nu de af prima sort icke uppfyllde sitt ändamål, skulle 
då secunda qvaliteten göra bättre verkan?

Vidare säger Stats-Utskottet, att öfverdirektörerne äro så upptagne 
af göromål, att de icke utan stor ansträngning kunna medhinna några få 
inspektioner å linierna. År det så, att de nuvarande öfverdirektörerne 
redan äro öfveransträngda, hvarför har Stats-Utskottet icke föreslagit 
att skilja ban-. och maskin-afdelningarne åt och derigenom åstadkommit 
en tredje öfverdirektör?

I sammanhang härmed ber jag att få vända mig med några ord till 
Herr Statsrådet och Chefen för Civildepartementet. Han yttrade, att 
distriktchefsbefattningen icke står i strid med det nuvarande systemet 
i öfrigt, emedan den högsta myndigheten d. v. s. generaldirektören icke är 
fackman, men har fackmän till rådgifvare. Detta synes mig vara tvärtom 
ett ytterligare skäl att göra distriktcheferne obehöflige. Desse äro icke 
några fackmän; de böra och kunna knappast vara något annat än ali- 
qvid in omnibus sed nihil in toto, och aldra minst kunna de vara fåck- 
män. Vidare liknade Herr Statsrådet distriktchefen vid en inspektor 
på en egendom. Efter min uppfattning är det icke han utan öfverdi- 
rektören, som bör liknas vid en inspektor, men deremot kunna trafik-, 
ban- och maskindirektörerna förliknas vid rättare på utgårdar. Då frå
gas : kan det vara nyttigt för egendomen och för godsherren, general
direktören, att emellan inspektören och rättarne finnes en mellanperson, 
som har en slags besynnerlig befattning med allt och med intet? Jag 
tror det icke, utan jag anser det vara vida bättre, att rättarne taga sina 
ordres om detaljerna direkte af inspektören utan någon sådan mellanhand.

Riksd. Prof. 1869. 2 Afd. 4 Band. 22
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Beträffande slutligen det här under diskussionen framställda yrkan
det, att anslaget icke skulle utgå för längre tid än år 1870, så instäm
mer jag så mycket heldre deri, för den händelse det skulle vara nödigt 
att detta yrkande nu framställes, som jag äfven häruti befann mig i mino
ritet inom Utskottet. Jag hade annars tänkt att till slut på en gång 
yrka, att hela staten måtte bestämmas endast för år 1870, men är icke 
emot, att det redan här uttalas. Frågan om sammanslagning. af Trafik- 
och Byggnadsstyrelserna är ännu icke afgjord af Kongl. Maj:t som be
kant är, och derföre torde det vara så mycket mera skäl att bestämma 
trafikstaten endast för år 1S70.

Herr Grafström: Oaktadt jag alltjemt hyllar den åsigt, jag äfven
tillförene inom Kammaren uttryckt, att hvar och en af de trenne afdel- 
ningar, i hvilka jernvägsförvaltningen naturligen sönderfaller, nemligen 
ban-, maskin- och trafikafdelningen, bör hafva sin särskilde chef eller 
öfverdirektör, alla stående omedelbart under generaldirektören; så har 
jag dock hyst mina betänkligheter mot att under nuvarande förhållanden 
tillsätta en tredje öfverdirektör jemte de tvänne, som redan finnas. 
Under förlidne riksdag, då samma fråga som den nu förevarande disku
terades, uttryckte jag såsom min åsigt, att man, af ekonomiska skäl, borde 
uppskjuta med tillsättandet af en tredje öfverdirektör, tills de båda 
Jernvägsstyrelserna, Byggnadsstyrelsen och Trafikstyrelsen, kunde samman
slås till en enda. Men jag har nu tänkt närmare på saken, och jag har 
trott mig finna, att det vore bättre, om man redan nu vidtoge förändrin
gen, emedan den nämnda sammanslagningen derigenom antagligen komme 
att snarare verkställas.

Beträffande de föreslagne distriktcheferne fäster jag mig vid hvad 
Utskottet säger på 8:de sidan i sitt Utlåtande, att “de ifrågavarande 
distriktchefsplatserna vid Statens järnvägstrafik äro icke några nya em- 
beten, utan tvärtom de äldsta af alla högre befattningar inom den Svenska 
jernvägsförvaltningen och hafva funnits alltsedan år 1861 under namn af 
intendentsembeten. “ För den, som icke känner till saken närmare, skulle 
det häraf kunna synas, som dessa trenne distriktchefsplatser alltjemt 
förefunnits och ännu finnas till, ehuru under annat namn; men så är 
dock icke förhållandet. Dessa platser bestriddes visserligen från år 1861 till 
år 1866 af intendenterne, men sistnämnda år fingo två af desse tjensteman 
sådana befattningar, som nu tillkomma de båda öfverdirektörerne. Såle
des har man genom denna förändring faktiskt bevisat, att åtminstone två 
af dessa platser äro öfverflödiga, och detta så mycket mer som man, ef
ter hvad äfven Herr Statsrådet och Chefen för Civildepartementet nyss 
förklarat, icke hört annat än beröm öfver det sätt, hvarpå jernvägstrafi- 
ken för närvarande skötes.

Från ministerbänken har blifvit sagdt, att det icke går an att lägga 
de nu föreslagne distriktchefernes arbete på trafikdirektörerne, hvilkas 
tjenstgöring redan nu är så trägen och ansvarsfull; men jag vill först 
påminna derom, att en del af samma arbete ändock för det närvarande 
är på andra tjensteman fördeladt, och sedan att trafikdirektörerne hafva 
till sitt biträde hvar sin assistent jemte bokhållare, telegrafist o. s. v. 
Dessutom har det ju icke heller ifrågasatts att lägga allt det arbete, som
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eljest skulle tillkommit distriktcheferne eller de fordne intendenterne, helt 
och hållet på trafikdirektörerne; tvärtom, det skulle fördelas dels på öfver- 
direktörerne och afdelningsföreståndarne d. v. s. trafikdirektörerne, öfver- 
baningeniörerne och maskiningeniörerne, dels på ombudsman och kon
trollörer.

På de skäl, som jag nu framställt, instämmer jag med de Herrar, som 
yrkat afslag på tillsättandet af distriktchefer och begärt tillsättande af en 
tredje öfverdirektör.

Herr Friherre Gripenstedt: Detta är en fråga, som verkligen icke 
är lätt att afgöra, och jag förmodar, att den så skall synas för andra äf
ven såväl som för mig. Svårigheten ligger egentligen deruti, att vi här 
icke_ kunna döma af egen erfarenhet, utan att vi till största delen eller 
åtminstone i viss mån måste lita på andras uppgifter. Det må visserligen 
vara möjligt att äfven här kunna med någon eftertanke och vanligt sundt 
förstånd göra åtskilliga slutsatser; men för min del måste jag dock er
känna, att jag icke vågar i detta ämne alltför mycket lita på mitt eget 
omdöme, utan måste jag hufvudsakligen trygga mig vid den erfarenhet, 
som af kompetente män vunnits, och på de upplysningar, som desse på 
grund deraf meddelat. Konsten är blott att hålla sig till de rätta och 
trovärdigaste uppgifterna.

Här har blifvit spridd en brochyr, som säger sig sjelf vara författad 
af en riksdagsman. För min del fäster jag mig i allmänhet icke mycket vid 
dylika anonyma brochyrer, ty de äro ofta mera missledande än upplysande; 
men då denna, såsom sagdt, angifves vara utgången från en riksdagsman, 
så måste den äfven på sätt och vis anses såsom ett af en riksdagsman 
afgifvet yttrande, för hvilket denne stadnar i åtminstone moraliskt ansvar. 
Då jag nu finner, att framställningen i nämnda brochyr hvimlar af orik
tigheter, hvilka sedermera i en annan skrift blifvit vederlagda af en Sta
tens embetsman, som under vederläggningen utsatt sitt namn, och hvars 
embetsmanna-anseende således står i borgen för att hans uppgifter äro rik
tiga, så måste jag säga, att det förundrar mig, huru denne brochyrförfat- 
tare kunnat framkomma med sådana uppgifter, som han gjort; och om 
han händelsevis befinner sig i denna Kammare, får jag säga, att jag icke 
finner hans ställning afundsvärd. Ty när brochyrförfattaren, för att komma 
till en slutsats i den frågan huruvida de Svenska jernvägarnes admi
nistration är billigare eller dyrare än de utländska jernvägarnes, såsom 
grund för jemförelsen antager och erkänner, att man endast bör betrakta 
sådana utländska jern vägar, som i afseende på trafikförhållanden äro jem- 
förliga med de Svenska, men sedan använder denna princip på det sättet, 
att han icke behåller de särskilda jernvägsgruppernas data oförändrade, utan 
ur dem utplockar vissa siffror, som öfverensstämma med det ändamål, han 
åsyftar, så synes han på ett betänkligt vis hafva gått ifrån den oväld, som 
man borde kunna påräkna åtminstone af en riksdagsman, då han företager 
sig att verkställa en utredning, afsedd att tjena till ledning för andras om
döme. När han derjemte i afseende på sjelfva siffrorna framställer sådana 
oriktigheter, som att han till exempel uppgifver inkomsterna på Cöln— 
Minden-banan för år 1847 till 59,000 R:dr per banmil, i stället för att 
de i verkligheten utgjorde 116,000 R:dr enligt de officiela uppgifterna,
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samt likaledes utgifterna på samma bana till 25,000 R:dr i stället för 48,000 
R:dr per mil; när han i afseende på en .annan bana, Aachen—Maastricht- 
banan uppgifver inkomster och utgifter per banmil till respektive 101,000 
och 78,000 R:dr i stället för 79,000 och 74,000 R:dr, hvarigenom utgifts- 
procenten blir 96,6 i stället för 77,9; när han om Sachsen—Bayerska 
statsbanan uppgifver, att densamma under år 1846 nedbragt utgiftsprocenten 
så lågt som till 39,7 procent af bruttovinsten, hvilket anföres som bevis, 
att man äfven vid statsbanor han iakttaga “största sparsamhet11, ehuru utaf 
den af brochyrförfattaren åberopade källan framgår, såsom den officiella 
promemorian utvisar, att nämnda procent i verkligheten utgjorde 22 pro
cent mera än den högsta utgiftssumma, som ännu utgått å de Svenska 
stambanorna; när han i fråga om Wurtembergska statsbanan helt enkelt 
upptager utgifterna för 1851 till 2,000 R:dr mindre per mil än de verk
ligen voro det ifrågavarande året, så att han vid tillämpningen af den 
Wiirtembergska statsbandriften på våra 100 mil stambanor kommer till ett 
utgiftsresultat, som med 200,000 R:dr understiger det rätta; när han för 
Madrid — Saragossa—Alicante-banan upptager inkomster och utgifter per 
banmil under år 1867 till respektive 90 och 43,000 R:dr i stället för 133 
och 63,000 R:dr; när han med ett ord i afseende på uppgifter visar så 
ringa noggrannhet och i afseende på grundsatsens tillämpning gör sådana 
grupperingar och sammanställningar, hvarigenom resultaten måste förryckas; 
då får jag säga, att denne brochyrförfattare gjort sig skyldig till ett hand
lingssätt, som icke kan förklaras annorlunda än antingen såsom ett något 
för långt drifvet lättsinne att vilja briljera med upplysningar om saker, 
som han sjelf icke närmare känner till, eller ock såsom något ännu sämre, 
nemligen en uppsåtlig afsigt att missleda dem, som icke känna till förhål
landena och icke heller hafva tillfälle att sjelfve sätta sig in i dem. I 
hvilketdera fallet som helst tror jag, att han genom detta handlingssätt 
har förverkat rättigheten att åtnjuta förtroende.

Hvad nu vidare beträffar de upplysningar och uppgifter, hvilka blif- 
vit lemnade dels af Stats-Utskottet, dels af ett officielt embetsverk, som 
båda underkastat denna fråga en noggrann pröfning och hvilka icke lära 
kunna till sin riktighet ifrågasättas, förr än man visat, att de äro oriktiga, 
så synes det mig, att man bör lägga dem till grund för sina omdömen i 
detta afseende. Jag, som i detta ämne måste, såsom jag nyss förut yt
trat, lita på andras omdömen och uppgifter, tvekar derföre icke att sluta 
mig till den åsigt, som här blifvit framställd dels af Regeringen och dels 
af Stats-Utskottet.

Stats-Utskottet har gjort några jemkningar i Regeringens förslag, dem 
jag för min del anser välbetänkta. De skäl, Stats-Utskottet anfört, äro 
efter mitt omdöme giltiga; de äro till exempel, att man i första trafik
distriktet skulle kunna undvara distriktchef, just derföre att den lokala 
tillsyn, som är nödvändig för hvarje distrikt, bär kan utöfvas direkt af 
styrelsen sjelf. Men jag vill gå ännu längre och påyrka, att då frågan 
ännu är i ett så outredt skick, man icke må binda sig vid ett så starkt 
begränsadt förslag som Stats-Utskottets, eller i denna normalstat bestämma 
sig för distriktchefer i de tvänne andra distrikten, utan i stället följa Re
geringens förslag att för öfverinspektionen å banan tills vidare anvisa en 
rund summa per år, men så jemkad som Stats-Utskottet föreslagit, d. v. s.
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5,000 R:dr för andra och tredje distrikten men endast 2,000 R:dr för det 
första, eller tillsammans 12,000 R:dr i stället för 15,000 R:dr. För öfrigt 
skulle jag anse försigtigast, då man icke ännu vet om större ändringar 
kunna göras och ytterligare besparingar åstadkommas, — och jag får i 
parentes säga, att det tillmötesgående Trafikstyrelsen visat genom att re
dan hafva minskat utgifterna med 110,000 R:dr, utgör ett ytterligare mo
tiv för mig, att icke såsom reservanten afslå Utskottets förslag, derföre 
att det visat sig,, att denna inskränkning kunnat göras, jag skulle, säger 
jag, anse försigtigast och klokast — åtminstone anser jag icke mig ega 
tillräckliga, grunder för annat — att man bifaller Stats-Utskottets förslag 
med de förändringar, jag redan nämnt i punkterna a) och b), eller att i 
stället för tillsättande af distriktchefer anslå en rund summa af 12,000 R:dr 
för öfverinspektionen å banan, samt att man derjemte bestämmer denna 
normalstat att gälla endast för år 1870, hvarigenom man håller frågan öp
pen för framtiden, utan att åstadkomma någon svårighet för den nuvarande 
förvaltningen; och anhåller jag om proposition å bifall till hvad jag sålunda 
tagit mig friheten att framställa.

Herr Hierta: Jag . befinner mig i denna fråga på samma stånd
punkt som, efter hvad jag anser mig hafva skäl att förmoda, de fleste 
andra ledamöterne af denna Kammare, att det ämne, som här afhandlas, 
ännu till stor del är för oss en “terra incognita,“ om hvilken vi sakna den 
erfarenhet, som erfordras, för att derom kunna yttra oss med tillräcklig 
sakkännedom. Vi hafva fått våra jernvägar så nyligen, att vi ännu knap
past hunnit mer än älta på dem, under det att sättet, huru de skola skö
tas och huru trafiken på dem skall på bästa sätt bedrifvas, är ett my
sterium för den stora allmänheten, ja! till viss grad äfven för sjelfva Tra
fikstyrelsen, som ännu har mycket att studera i detta afseende, hvilket 
man också kan se af det vackra bemödande, denna styrelse visar att från 
utlandet hemta underrättelser till ledning för sina egna åtgöranden. För 
min del anser jag derföre rättast att, såsom Friherre Gripenstedt föresla
git, bifalla. Stats-Utskottets förslag endast för år 1870, under afvaktan att 
saken i sin helhet då kommer att undergå ytterligare granskning. Jag 
hemtar dertill anledning icke blott af det allmänna förhållandet, att re- 
presentanterne ännu äro nästan helt och hållet obekanta med denna för 
vårt land nya organisation, hvilken så mycket skiljer sig från de ärenden 
som tillhöra vanliga embetsverk, utan äfven deraf att man från ett och 
annat håll tätt. åtskilliga uppgifter att stödja sitt omdöme på, men hvilka 
uppgifter nu visat sig icke tåla vid en närmare granskning. Sålunda har 
Friherre Gripenstedt nyss till granskning upptagit en brochyr, som säges 
vara författad af en riksdagsman; — finnes denne riksdagsman här inom 
Kammaren, så torde han måhända stiga fram och sjelf försvara sina 
uppgifter —; den ärade recensenten har emellertid med en offentlig 
not i handen framdragit åtskilliga faktiska uppgifter ur nämnda brochyr, 
hvilka skulle hafva visat sig vara komplett falska, nemligen angående för
hållandet mellan inkomster och utgifter på utländska banor och deras 
jemförelse med våra. Jag vill dertill lägga ett annat förhållande, som 
förefaller mig ännu mer kuriöst, att i en brochyr från Trafikstyrelsen har
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framställts en jemförelse mellan inkomster å ena sidan och utgifter å den 
andra på eu mängd olika utländska jernvägar, som till lättare öfversigt 
blifvit indelade i särskilda grupper, af hvilken jemförelse det nog märk
värdiga förhållandet framgår, att trafikkostnaden i sill helhet i förhållande 
till inkomsterna skulle — om jag icke oriktigt uppfattat meningen — visa 
sig fördelaktigare här i Sverige än i allmänhet på de utländska jernvä- 
garne, med undantag endast af några få de aldra förmånligaste. Det fö
refaller mig dock ligga någonting besynnerligt i en sådan beräkning, och 
jag tror att äfven flera andra skola tycka detsamma, då man besinnar, att 
dessa utländska jernvägar gifva 6, 7, 8 ända till 9 procent utdelning till sina 
aktieegare, medan våra jernvägar endast gifva 3 procent behållning, och 
äfven denna till det mesta endast på papperet; man skulle då lätt vara 
frestad att antaga, det förhållandet mellan inkomster och utgifter vore 
förmånligare på de förra, och icke tvärtom, såsom Trafikstyrelsen uppgif- 
ver. Man måste åtminstone häraf draga den slutsatsen, att det ligger nå
got som ännu icke är fullt undersökt uti detta förhållande; men emeller
tid har Trafikstyrelsen lagt denna sin beräkning till grund för sitt påstå
ende, att utgifterna vid våra Svenska jernvägar icke äro större än de böra 
vara. Jag vill ingalunda anklaga Trafikstyrelsen för att hafva gjort några 
falska uppgifter härutinnan; jag vill åtminstone tills vidare suspendera 
mitt omdöme öfver den saken. Men det förhållande, jag nyss haft äran 
framställa angående behållningsprocenten, utgör i alla fall något så märk
värdigt att härvid taga i betraktande, att jag verkligen icke kan fästa full 
tillit vid bemälda styrelses uppgifter, förrän alla i sammanhang härmed 
stående omständigheter blifvit fullt undersökta. Måhända ligger det nå
gon sorts presumtion i det förhållandet, att våra jernvägar dragit dyrare 
anläggningskostnader än de utländska ? Orsakerna må emellertid vara 
hvilka som helst, så är det temligen tydligt, att vissa moment i det ena 
eller andra afseendet icke blifvit upptagna, eftersom man kunnat komma 
till det nämnda resultatet.

När nu omständigheterna äro sådana, torde, såsom jag redan förut 
sagt, Representationen hafva ganska svårt att för närvarande komma till 
något definitivt afgörande för framtiden, utan böra vi nu endast reglera 
något provisoriskt för ett eller två år. Huruvida man sedan kan komma 
till något fullt tillfredsställande resultat, beror så mycket derpå, om den 
dåvarande chefen för Civildepartementet vill lemna Representationen full 
sanning; skulle den nuvarande chefen vara qvar, tviflar jag icke på att 
han i detta fall skall gå Representationen till mötes —; dernäst beror 
saken äfven på Trafikstyrelsen och huruvida det samma blir förhållandet 
från dess sida.

Vi böra icke, såsom saken för närvarande är, taga alldeles ur beräk
ningen de svårigheter, hvari man vid uppgörandet af denna jernvägsstat 
befunnit sig specielt i vårt land, der alla unga män af bättre härkomst, 
sedan de lemnat skolorna, helst vilja gå in vid de Statens embetsverk, till 
hvilka de då hafva tillträde; då det nu i hast uppstår ett sådant slags 
byråkrati, som Jern vägsstyrelsen är, så skola naturligtvis till densamma från 
alla håll rusa personer, som vilja hafva anställning. Herrarne veta att så 
äfven varit fallet, och det är just detta som blifvit äfven från Jernvägs-
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styrelsens sida öfverklagadt, att unga män af familj vilja der tränga sig 
in och få anställning. Men just detta förhållande borde äfven för nämnda 
styrelse utgöra en maning att hädanefter hos sig anställa män med min
dre höga vanor och deraf stegrade anspråk, på samma gång det bör för
anleda' oss, mine Herrar, att vara öfverseende med hvad som hittills 
i följd deraf skett.

Föresätta vi oss emellertid att för framtiden göra allt, som möjligen 
kan göras, för att få nödiga reformer på detta område, — och jag kan 
icke annat finna än att sådant skall blifva möjligt, om man noga och 
grundligt betraktar, hur saken är ordnad vid utländska banor, der allt är 
stäldt på en mindre briljant och, om jag så får säga, mindre paradmessig 
fot än här i landet — så anser jag det icke vara farligt, om vi nu bi
falla Stats-Utskottets Betänkande med deri framställda förslag att, sådant 
det här föreligger eller med ett par af de ändringar, som blifvit under 
diskussionen speciel begärda, antagas gällande till och med utgången af 
nästkommande år 1870.

Herr F riherre Liljencrantz:

Herr Statsrådet Adlercreutz: Det är ledsamt, att jag icke kan
gå den siste talarens önskan till mötes med att förklara, det jag icke skulle 
hafva något emot indragning af föreståndarens för Statistiska Kontoret 
befattning; tvärtom var det endast af förbiseende, som jag i mitt förra an
förande ej nämnde, att jag anser det nödvändigt att hafva honom qvar 
på sin plats.

Äfven vill jag med anledning af hvad som yttrats angående distrikt
kassören inom första distriktet erinra, att distriktkassörerne icke taga 
emot uppbörden, utan ingår denna från stationsinspektorerne direkt till 
styrelsens uppbördskassör.

Herr Hedlund: Det är lyckligt, att då Riksdagen inlåter sig
på denna vigtiga fråga: ordnandet på fasta grunder af ett stort em
betsverk, man kan göra detta med fullt förtroende för en redan bildad 
styrelse och under förutsättning, att de framställningar af värde, som här 
kunna göras, skola såväl hos denna styrelse som hos Regeringen finna ett öppet 
öra. Jag tror äfven, att hvad som förut blifvit i denna sak yttradt inom 
Representationen icke varit utan verkan; och jag har vidare just nu från 
Regeringens bänk hört ett yttrande, som bör ingifva äfven oss icke-fack- 
män mod att framställa hvad vi kunna hafva att i denna sak säga. Äf
ven anser jag det icke vara så svårt att inom detta ämne kunna bilda sig ett 
omdöme, fastän man icke är fackman, ty här finnas vissa allmänna sidor, som 
ingå i hvarje förvaltning. Så till exempel finner man, att de vilkor, förutan 
hvilka ingen annan embetsorganisation kan fungera såsom den bör, äfven 
här äro oundgängliga, nemligen enkelhet, redighet, fasthet, hastighet och kraft. 
Hvarje embetsorganisation, som saknar dessa vilkor, skall alltid blifva mer 
eller mindre utsatt för vidlyftighet, konfusion, långsamhet och för stora 
kostnader. I fråga om Tullstyrelsen tog jag mig friheten varna för dessa 
komplicerade förvaltningsmekanismer, och hvad jag då yttrade gäller i 
hög grad äfven om detta förslag, som vi nu hafva att pröfva.



344

Det är ingen svårighet att inse, det denna förvaltning i följd af sa
kens egen natur sönderfaller i de trenne departement, som af en föregå
ende talare blifvit omnämnda. Det är nemligen alldeles klart, att ombe
sörjandet af den egentliga trafiken med allt hvad dertill hörer utgör en 
afdelning för sig; att underhållet af banan med dess tillbehör af broar, 
grindar och spårvexlingar in. m. utgör en annan afdelning; vidare att 
vården om lokomotiv, vagnar och hvad dermed har sammanhang bil
dar en tredje afdelning. Granska vi den förvaltning, som redan finnes, 
så se vi äfven, att alla dess funktioner fördela sig på dessa trenne afdel- 
ningar. Det är då äfven temligen klart, att de fordra hvar sin särskilda 
tillsyn. Måhända att utmärktare personligheter kunna hos sig förena spe
cialkännedom på alla dessa områden, men sådant torde dock icke alltid i 
regeln vara möjligt. Den som sköter trafiken måste hafva blick såväl för 
passagerarnes behof af säkerhet och beqvämlighet som ock för godstrafi
kens ändamålsenliga ordnande; den åter, som bygger och vidmagthåller 
jernvägarne, måste vara ingeniör på detta område, under det att den, som 
skall föi estå maskinverkstäderna etc. måste hafva särskilda insigter för 
detta fack. Och således kan endast undantagsvis en enda man hos sig 
förena erforderliga insigter i alla dessa olika brancher. Jag instämmer 
derföre med dem, som yrka på dessa trenne departements intagande i 
normalstaten, hvilket icke hindrar styrelsen och aldraminst Kongl. Maj:t 
att låta ett af dessa departement tills vidare skötas af chefen för något 
af de båda andra, såsom äfven i många andra fall plägar förekomma, då 
omständigheterna sådant medgifva och besparing derigenom kan vinnas 
föi tillfället; men deremot föreställer jag mig, att alla de sätt man hittills 
användt för att söka likasom kringgå dessa trenne departement, äro mer 
och mindre ofullkomliga. Jag kan derföre icke fatta, hvarföre man icke 
redan gjort denna ändring, såvida jag icke såsom skäl för dröjsmålet måste 
antaga hvad som i så mycket annat genomgår hela jern vägsförvaltningen, 
nemligen hänsyn till enskilda personer.

Har man emellertid eu gång blifvit ense om att fördela denna för
valtning på dessa trenne departement, så synes det mig klart, att man 
äfven bör ställa hela den personal, som till samma förvaltning hörer, un
der hvar sitt departement. Jag har i mitt anförande öfver tullstaten följt 
en dylik uppställning, och det är åtminstone en genomgående plan i att 
så förfara äfven här, hvaremot Stats-Utskottets och Trafikstyrelsens indel
ning uti tjensteman vid styrelsen och tjenstemän å distrikten är ganska 
komplicerad och oredig. Hela denna distriktindelning synes mig vara en 
sådan förtyngning, om jag sfi får såga, af förvaltningsmekanismen, att jag 
icke kan finna den i ringaste mån öfverensstämma med vår tids fordran 
på lätta och lediga former äfven inom förvaltningen. Man har sagt, att 
det vore nödvändigt att taga lokaliteten till hufvudgrund för indelningen, 
och att sedan fördela de särskilda afdelningarna inom hvarje distrikt. 
Denna lokalisering af afdelningarna måste dock efter hand leda derhän, 
att under generalstyrelsen bildades så att säga kommissioner i landsorten, 
hvilket val kunde vara nödvändigt, om vi hade ett jernvägsnät på flera 
tusen mil och af mycket stort omfång; men med vår lilla trafik både 
kunna och böra orderna utgå direkt från styrelsen till de olika departe
menten med deras underlydande.

Den 7 Maj, f. m.



345

Jag vill endast tillägga några ord med afseende på de af Utskottet 
förordade distriktchefernes blifvande ställning till sina underordnade. Det 
heter i förslaget, att de skulle hafva det direkta befälet öfver distriktets 
tjenstemanna- och betjeningspersonal m. ro., samt efter vederbörande af- 
delningsföreståndares förslag eller hörande afgifva utlåtanden, som af sty
relsen infordras öfver ärenden inom distrikten, afgöra frågor i afseende på 
tjenstgöringen, der de särskilde afdelningsföreståndarne äro af olika me
ning med mycket mera, som särskildt uppräknas. Nu torde det blifva 
svårt att finna lämpliga personer med tillräckliga insigter och förmåga att 
såsom sig bör handhafva dessa så omfattande embeten, och Herr Stats
rådet och Chefen för Civildepartementet har äfven medgifvit detta; men 
om man då icke lyckas till distriktchefer erhålla män med specialkunska
per i alla grenar af förvaltningen, så lärer väl ingen föreställa sig, att de 
öfrige tjenstemännen inom distriktet, desse ban-, maskin- och trafikdirek
törer, desse baningeniörer m. m. skola finna sig vid att subordinera un
der denne chef, utan de skola vända sig till sina departementschefer inom 
styrelsen och desse få slita tvisterna emellan icke endast direktörer och 
ingeniörer utan äfven emellan de mera underordnade tjenstemännen, och 
styrelsen skall mången gång få ganska svårt att lösa dessa tvister; och 
sålunda blefve detta mellanstånd till skada för hela förvaltningen. Jag 
stöder detta mitt omdöme på upplysningar från kompetente män inom 
embetsverket, och det är således icke endast af ekonomiska skäl, som jag 
afstyrker detta förslag, utan jemväl af rent praktiska.

Det har sagts, att med det i Kongl. Maj:ts nådiga Proposition upp
tagna belopp af 15,000 R:dr för hela linieförvaltningens öfvervakande tills 
vidare icke afsåges att aflöna dessa distriktchefers substituter, utan 
att frågan om dessa tjenstår lika fullt blefve öppen. Men jag ber att 
tå fästa uppmärksamheten derpå, att i den Kong!. Propositionen förekomma 
byråassistenter med lön från 1,800 till 2,400 R:dr; dessa byråassisten
ter äro icke annat än vikarier för intendenterna, och följaktligen har man 
verkligen med de 15,000 riksdalerna velat låta dessa sednare, d. v. s. de 
faktiska distriktcheferne fortfarande fungera.

Jag vill vidare i afseende å dessa tjensteman tillägga, att då man 
talat om deras särskilda betydelse för inspektionen å banan, så har man 
misstagit sig; hvarje inspektion bör nemligen utgå från styrelsen, ty om 
smärre tjensteman skola göra den, så vill hvar och en sopa rent för sin 
dörr och således skall då mycket öfverseende ega rum, men styrelsen må
ste deremot på grund af inkomna uppgifter granska förhållandena på de 
särskilda orterna.

Nu några ord om byråchefen. En talare, som eljest funnit många 
skäl till anmärkningar emot förslaget, har yttrat åtskilligt till försvar för 
byråchefen, hvilket icke så litet öfverraskat mig; men bland de skäl, han 
anförde, voro åtskilliga så svaga, att jag måste besvara dem. Han sade, 
att byråchefen under en öfverdirektörs frånvaro skulle vara föredragande 
på den sistnämndes afdelning. Jag har svårt att fatta huruvida byrå
chefen . verkligen lian hafva en sådan funktion, men säkert är, att det icke 
ingår i Kongl. Maj:ts Proposition; i alla händelser anser jag, att öfver- 
direktörernes assistenter skulle vara de naturliga vikarierna hvar för sin 
öfverdirektör, då denne är frånvarande. Den särskilda stilistiska förmå
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gan hos denne byråchef vill jag icke bestrida; synnerligen kan han be
höfva den, om han skall föra polemik mot särskilda brochyrförfattare. Jag 
hoppas dock att sistnämnda skyldighet icke längre skall åligga styrelsen, 
utan att den skall få annat att göra; och byråchefens göromål i öfrigt 
äro icke sådana, att han hör bibehållas. Men huruvida man nu genast 
skall sätta honom på indragningsstat, kan jag icke säga. För min del 
älskar jag icke sådana våldsamma åtgärder från Representationen, utan 
skulle jag helst önska återremiss för att få höra Utskottets mening härom, 
men då sådant nu icke torde vara möjligt, så måste jag förena mig med 
dem, som önska tjenstens indragning. Jag skulle kunna historiskt visa, 
att denne byråchef så småningom nedsjunkit till en stor obetydlighet, ge
nom att åtskilliga göromål blifvit från honom öfverflyttade på andra tjen- 
stemän inom styrelsen, men vill nu icke upptaga Kammarens tid dermed.

Innan jag slutar, vill jag ännu yttra några ord om ett moment, som 
jag särskildt antecknat, nemligen baron von Webers ofta citerade yttrande 
om de Sachsiska statsbanorna. Såvidt jag kan läsa hans i Stats-Utskot
tets Utlåtande anförda yttrande, så egen det icke tillämpning i fråga om 
de föreslagne distriktcheferne. Det finnes nemligen i Sachsen vissa trafik- 
öfverinspektörer, hvilkas funktioner temligen noga motsvara “de Svenska 
distriktchefsbefattningarna", såsom det i skrifvelsen heter; men med våra 
distriktchefsbefattningar skulle icke endast afses öfvervakandet af trafiken, 
utan på dem skulle äfven läggas allt befäl rörande banan, och jag be
tvifla^ att de Sachsiska trafiköfverinspektörerne hafva en sådan funktion.

Jag resumerar mitt yttrande till att för närvarande förena mig med 
Friherre Liljencrantz i hans yrkande om indragning af byråchefsbefattnin
gen och att derjemte yrka förvaltningens fördelning på trenne departe
ment, och slutligen yrkar jag afslag på hvarje steg, som kan leda till till
sättandet af distriktchefer.

Herr Yougt: För min del kan jag icke godkänna Utskottets åtgärd 
att från Staten utesluta det af Kong! Maj:t äskade anslaget af 1,800 
R:dr årligen till en hos Jernvägsstyrelsen anställd kontrollerande maskin- 
ingeniör. Denna befattning är visserligen föreslagen att indragas vid nu
varande innehafvarens afgång. Men då Herr Statsrådet och Chefen för 
Civildepartementet nyss förklarat tjensten tills vidare vara behöflig, och 
att äfven efter indragningen, göromålen icke komma att försvinna, utan 
endast att öfverflyttas på andra tjenstemän, hvilka, efter hvad jag tror 
mig kunna med temlig visshet antaga, måste för desammas öfvertagande 
särskildt godtgöras, synes mig särdeles olämpligt att nu genast indraga 
både tjensten och arvodet. Ett sådant steg vore för öfrigt så våldsamt 
och obilligt mot den individ, som deraf skulle drabbas, att jag för ingen 
del vill med min röst dertill bidraga. Den ifrågavarande, nu redan sextio
åttaårige mannen har utan tvifvel genom sin mångsidiga kunskap och 
långa erfarenhet uti alla grenar af maskinbyggeriet varit Jernvägsstyrelsen 
till ganska stort gagn under tjenstetiden, och skall, då han oaktadt sin 
framskridna ålder ännu besitter en icke ringa rörlighet, säkerligen äfven 
hädanefter göra väsendtlig nytta, företrädesvis vid besigtningar af den ma
teriel, som för jernvägarnes räkning i allt större mängd inom landet för
färdigas. Att vid sådant förhållande beröfva mannen sin utkomst för att
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i stället belasta Staten med nya utgifter för tillfälliga biträdens anstäl
lande, torde hvarken ur moralisk eller ekonomisk synpunkt kunna försva
ras, äfven om det måste medgifvas, att hela jernvägsstatens interimistiska 
egenskap härtill lemnar ett juridiskt berättigande. Jag måste fördenskull 
yrka bifall till Kongl. Maj:ts Proposition i fråga om förutnämnda arvode 
å 1,800 R:dr, men vill i allt öfrigt förena mig uti Herr Friherre Gripen- 
stedts framställda yrkanden.

Herr Key: En värd talare å Stockholms-bänken har yttrat, att jem- 
förelser mellan utländska förhållanden och våra icke förtjenade särdeles 
afseende hvarken i ett eller annat hänseende. Jag tror icke, att han har 
rätt i detta påstående. Uti alla större frågor, som vi behandla, påträffas ju 
öfverallt förhållanden, hvilka jemföras och måste jemföras med utlandets 
t. ex. i fråga om guldstandarcl, försvarsfrågan m. fl. Detta har äfven den 
värde talaren sjelf icke underlåtit att göra sig till godo, när tredje 
hufvudtiteln varit å bane dessa Henne riksdagar.

Jag begagnar äfven tillfället att få komplimentera Herr Hedlund för 
det han nu, om än sent omsider, i denna fråga ställt sig på samma linie 
som jag; ännu vid sista riksdagen var han en af de ifrigaste motståndarne 
till genomgripande reformer i jern vägstrafiken. Jag tillstår dock, att hans 
förändrade uppträdande nu icke var mig alldeles oväntadt, ty jag slutade 
dertill af några talangfullt skrifna artiklar, hvilka under förlidet års som
mar stodo att läsa i Göteborgs handels- och sjöfartstidning.

En annan talare å Stockholms-bänken har angripit en riksdagsbrochyr, 
hvars författare är anonym, men som han hört sägas skulle vara en leda
mot af denna Kammare. Då emellertid brochyren är utdelad här i Kam
maren och det skulle vara en feghet af författaren att förneka sitt verk, 
särdeles då nämnde talare yttrat, att denne författares ställning till följd 
af brochyren skulle vara föga afundsvärd, så får jag här öppet tillkänna
gifva, både att jag är författare till brochyren och att jag står och sva
rar för de i densamma förekommande uppgifter. Det är naturligt, att 
siffror och kalkyler kunna olika uppställas, och att man i följd deraf kan 
komma till olika resultat. Den värde talaren har sina uppgifter från 
en brochyr, som Trafikstyrelsen låtit utdela, och han tyckes hafva nästan 
obesedt tagit dem för goda och derigenom dömt såsom den blinde om 
färgen. Den källa, ur hvilken både Trafikstyrelsen och jag hemtat dessa om
tvistade uppgifter är dock en och samma, den finnes här. Det är “ Michaeli 
Deutschlands Eisenbahnen“, och hvar och en kan således med tillhjelp 
häraf göra sig förvissad om de ena eller andra uppgifternas tillförlitlighet. 
Jag anser mig dock böra anmärka, att min brochyr är skrifven på några 
få, ofta afbrutna och korta mellanstunder, dem trägna riksdagsgöromål 
lemnat öfriga. Den gör alltså icke anspråk på något särdeles stort värde, 
den kunde hafva varit vida fullständigare och bättre, men en sak torde 
dock erkännas, och det är författarens ärlighet att namngifva hvarje sär
skild bana, som utgjort föremål för jemförelse. Med mindre öppenhet 
men med mera försigtighet har Trafikstyrelsen deremot gått till väga, då 
den gruppvis sammanfört de banor den anfört och derigenom gjort det 
omöjligt att nagelfara siffrorna angående hvarje särskild bana, af hvilka 
ingen enda blifvit för sådant ändamål namngifven.
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Samme talare yttrade vidare, att mitt handlingssätt såsom författare 
icke kunde annorlunda förklaras än antingen såsom utmärkande en hög 
grad af lättsinne eller ock såsom ett uppsåtligt försök att vilseleda. Jag 
tior, att ett dylikt utfall är exempellöst under de tre riksdagar, jag haft 
äran att tillhöra denna Kammare. Min vilja har städse varit ärlig, och 
något annat har hittills ingen utom talaren tillvitat mig. Uti hvilket en
skilt intresse har jag här kunnat handla, och af hvilken anledning skulle 
jag vilja uppsåtligen vilseleda? Från första ögonblicket jag valdes till 
representant sökte jag att göra klart för mig hvar några besparingar i 
stort skulle kunna ske, och jag fann att det gällde här icke att sila myg
gor utan att svälja kameler. Det var icke fråga om 100 R:dr, icke om 
1,000 R:dr, icke om 10,000 R:dr, nej om hundratusentals riksdaler; jag 
gjorde mig då till en pligt att söka reformera denna trafikstat, och öfver- 
tygelsen om behofvet häraf har vuxit, ju mera jag inträngt i dess labyrint 
af utgifter. Då jag sålunda, till en början blott ledd af en god vilja och 
någon ihärdighet, lade mig om hord härmed, insåg jag nogsamt, att jag 
upptog en strid, i hvilken jag sannolikt skulle komma att draga det kor
tare strået, och jag anade att äfven framgången skulle åtföljas af många 
obehag, men jag ansåg det vara min skyldighet som representant och der
före, blott derföre har jag kämpat nu på tredje året. Att jag icke gjort 
det alldeles förgäfves det visas bland annat deraf, att denna trafikstat, 
hvilken man redan i stridens första början påstod icke utan fara skulle 
kunna nedsättas, nu ändock är minskad med 110,000 R:dr årligen emot 
hvad. den då var. Det är således hvarken utan skäl eller utan påföljd, 
som jag vidrört denna fråga, och skulle jag ännu eu gång blifva återvald 
till representant, afgifver jag här det löftet, att det ej skall komma att stadna 
vid det närvarande resultatet.

Samme talare har emellertid gått så långt, att han till och med på
stått, att jag för mina åtgöranden i denna sak förlorat rättigheten att åt
njuta något förtroende. Om jag ock mistat Herr Friherre Gripenstedts 
förtroende, hvilket jag aldrig högt skattat, aldrig sökt, än mindre efter
sträfva^ så hoppas jag dock, att mina ärliga bemödanden i denna sak icke 
kommit mig att förlora andras förtroende.

Herr Björck: Förhandlingarne såväl i dag som vid föregående till
fallen, då frågan om jernvägspersonalen varit å bane, hafva visat, att me
ningarna i denna fråga äro mycket olika, men de hafva ock visat, att 
dessa olikheter allt mera och mera utjemnas, och att åsigterna kunna jem- 
kas till hvarandra. Vid sista riksdagen, då Regeringen framlade ett för
slag, som icke blott afsåg att bestämma tjenstemännens antal, utan äfven 
innehöll särskilda bestämmelser om deras antagande, afskedande och af
löning, blef resultatet att åtskilliga af Regeringens framställningar god
kändes af Representationen, så att vidare pröfning deraf blef onödig, och 
derföre är också Regeringens förslag vid denna riksdag vida enklare. Det 
torde derföre vara skäl att fortgå på denna väg. Ur denna synpunkt 
tror jag det derföre vara det mest praktiska tillvägagående att låta de 
särskilda bestämmelser, dem Regeringen föreslagit, och hvilka, i enlighet 
med Utskottets hemställan, sannolikt af Riksdagen godkännas, anses åt
gjorde; men deremot icke slutligen bestämma, sig för detaljändringar i
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de uppgjorda staterna, titan ännu en gång uppskjuta frågan, dock med 
uttalande åt sådana åsigter, hvarom plurahteten i Kammaren synes vara 
enig. Det är i två afseenclen, som Kammaren bestämdare uttalat sin me
ning, nemligen angående indragning af distriktchefsplatserna och styrel
sens anordnande, i hvilket sednare hänseende Kammaren ansett, att en 
särskild öfverdirektör för maskinafdelningen borde såsom ledamot i sty
relsen anställas. Då riksdagen nu så långt framskridit, torde de öfriga 
anmärkningarne icke denna gång kunna på ett tillfredsställande sätt slut
ligen profvas, utan anser jag derföre, att Kammaren bör, med uttalande 
af sm mening i ofvannämnda tvänne hänseenden ställa till Regeringens 
förfogande hela det begärda beloppet. Derigenom har man aflägsna! 
hvarje anledning till farhåga för förhastande och lemnat Regeringen till- 
fälle att taga de här gjorda anmärkningarne i öfvervägande och derefter 
framlägga ett förslag, som må kunna leda till öfverenskommelse om det 
rätta och det bästa.

Jag tager mig derföre friheten framställa ett så lydande förslag:
“att Riksdagen, som funnit sig icke kunna bevilja det af Kongl. Maj:t 

för linieförvaltningens permanenta öfvervakande begärda belopp, men der
emot ansett eu särskild öfverdirektör för maskinafdelningen böra såsom 
ledamot 1 styrelsen anställas, har till Kongl. Maj:ts disposition för styrelsens 
aflöning och för den kontroll, som kan kräfva särskilda kostnader, under 
år 1870 ställt det af Kongl. Maj:t äskade belopp, under anhållan att 
Kongl. Maj:t behagade vid nästa riksdag framlägga förslag till definitivt 
ordnande af styrelsen och dess aflöning och dervid tillse, att kostnaderna 
nedsättas, 1 män som göromålens beskaffenhet och omfång medgifva."

Pa detta sätt föreställer jag mig, att man skall kunna lösa frågan 
utan att förnärma något befogadt intresse, och att man skall få de betänk
ligheter, man hyser, af Kongl. Maj:t öfvervägde och till deras verkliga 
värde uppskattade.

Herr Friherre Gripenstedt: Då en talare här bakom mig vändt
sig personligen mot mig med anledning af ett yttrande, som jag för en 
stund sedan fällde, men som icke var riktadt mot honom personligen, så 
måste jag i första rummet beklaga mig deröfver, att han framkommit med 
ett oriktigt citat eller en falsk uppgift, då han förklarade, det jag skulle 
hafva yttrat att bemälde talare förverkat allt förtroende. Jag sade alle
nast, att den brochyrförfattare, hvarom jag då talade, men hvars namn 
jag icke kände, ehuru jag medgifver att Herr Ivey för mig uppgifvits såsom 
författare, framkommit med uppgifter af den beskaffenhet, att de icke kunna 
förklaras annorlunda än såsom lättsinnigt utkastade i ett ämne, som för
fattaren sjelf icke tillräckligt kände, eller i afsigt att inverka på andras 
öfvertygelse och förvilla andras omdöme; samt att han i begge fallen för
verkat sin tätt att åtnjuta förtroende. Jag hemställer om något annat 
alternativ finnes, såvida de uppgifter, som i nämnda brochyr förekomma, 
verkligen äro så oriktiga, som en offentlig och em betsansvarig myndighet 
sökt ådagalägga, och som jag derföre, intill dess motsatsen blifvit bevisad, 
måste antaga dem ^vara. Det är således ett nytt gravamen, som jag nu 
riktar mot Herr Ivey, då jag nemligen förklarar honom hafva påbördat 
mig ett yttrande, som jag icke haft; och då han säger, att ett sådant an-
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fall som jag tillåtit mig mot en okänd brochyrförfattare, som bär i Kam
maren utdelat sitt arbete, skulle vara exempellöst, så får jag förklara, att 
han sjelf, enligt mitt omdöme, vid många tillfällen lemnat exempel på långt 
mera personliga anfall än detta, som icke var riktadt mot någon person
ligen. Såsom bevis härpå vill jag nämna, att det icke är en, utan flera 
gånger, som jag sjelf af honom blifvit hedrad med namn af “blomstermå
lare" och för ej länge sedan äfven befordrades till “fruktmålare Ja, 
hvem vet om jag icke kan komma att ytterligare växa till i värdighet och 
måhända en vacker dag hedras med titel af djurmålare eller kanske till 
och med af porträttmålare! Men lika litet som jag, i min egenskap af 
blomstermålare, brytt mig om att kopiera den bukett af vältalighetsblom- 
mor, hvars fina doft Kammaren så ofta varit i tillfälle att erfara, och bland 
hvilka jag vill försöka att ur minnet framplocka några praktexemplar, 
såsom t. ex. “björndans,“ “oxdrifter af fördomar“dynggrepe“, “frihan
delns slagtarknif“, m. fl. dylika, valda uttryck, som han begagnat mot 
sina motståndare; lika litet skall jag, om jag stiger till graden af porträtt
målare, sysselsätta mig med att porträttera sådana personer, hvilka lemna 
falska uppgifter eller göra oriktiga citationer, ty dessa hafva sjelfva dra
git försorg om att framställa jsin moraliska bild inför allmänheten.

Herr Key: Jag vill icke följa Baron Gripenstedt in på det alltför
personliga, på det mer än burleska område, inom hvilket han ansett lämp
ligt att röra sig i sitt sista anförande, utan ber i stället att få erinra 
derom att, då Friherre Gripenstedt tyckes taga för afgjordt, att den veder
läggning af min brochyr, som Trafikstyrelsen sökt åstadkomma, är ofelbar, 
och tillsluter örona för allt annat än denna, så har jag här i Kammaren 
i dag låtit utdela ett svar, som Herrarne således litet hvar just nu och 
här på stället hafva till hands, ett svar enkom på denna förmenta veder
läggning ; det utvisar att, ehvad man än må säga om en och annan siffer
uppgift i min brochyr, så är hufvudsaken ovederlagd. Jag tillåter mig att 
här uppläsa den del af detta svar, som berörer de utländska jernbanor, om 
hvilka Trafikstyrelsen påstått att jag lemnat oriktiga uppgifter, och i 
hvilket påstående Friherre Gripenstedt velat finna anledning till sitt an
grepp. Jag säger nemligen i detta mitt svar följande: “Det torde få an
ses såsom ett visserligen indirekt, men redan ganska vackert erkännande å 
Trafikstyrelsens sida, att författarens tabell om trafikkostnadernas förhål
lande till inkomsterna vid åtskilliga Europeiska jernvägar, upptagande ej 
mindre än 57 särskilda exempel rörande tillsammans omkring 3,870 mil 
in- och utländska jernvägars banlängd, bruttovinst och trafikkostnader 
per banmil, samt de sistnämndas förhållande till bruttovinsten, icke egent
ligen föranledt några inkast rörande mera än 5 af desamma. De gälla 
Cöln—Minden-banan, Sachsen—Bayerska-statsbanan, Wiirtembergska stats
banan, Minister—Hamms-statsbanan och slutligen Madrid—Saragossa—Ali- 
cante-banan.

Tiden är alldeles för kort att tillåta en reduktion af utländska mynt
sorter och längdmått, och sålunda äfven att medgifva en motkontrollering 
af de uppgifter, Styrelsen uti sin promemoria uppställt i strid med 
brochyr-tabellens och i afsigt att vederlägga dessa sistnämnda.
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Det vore onekligen ganska ledsamt, om procenträkningen af utgifter
nas förhållande till inkomsterna befunnes oriktigt uträknad i brochyr- 
tabellen, och just i fråga om huru mycket mindre än Statens hvar och 
en af dessa banors förvaltning och trafikering skulle kosta; men äfven 
antaget att det skulle vara så illa bestäldt med 5 exempel af 57, så vå
gar författaren förmoda, att om Trafikstyrelsen ville öppet namngifva, lik
som författaren, de banor hon uppställt i sin första promemoria, utgö
rande tillsammans 800 mil utländska jernvägar (författarens utgöra 3,870 
mil) hvilket Styrelsen försigtigtvis icke gjort, utan endast uppställt och 
omnämnt banor gruppvis från olika länder, så skulle Styrelsen sjelf an
tagligen få ganska kinkigt att försvara en och annan af de siffror, hvil- 
ka nu icke kunna kontrolleras.

Som sagdt är, tiden tillåter ingen granskning af de motberäkningar, 
Styrelsen gjort angående de fem namngifna banorna, men hvad man myc
ket väl kan gorå och som icke behöfver bero på några nya uträkningar, 
men som ändock torde få anses vara hufvudsaken här, då det egentligen 
blott är fråga — icke om direkta penningebelopp och längder — utan 
om bruttoinkomstens förhållande till utgiftsprocenten å dessa omtvistade 
jernbanor, _ det är att meddela just dessa förhållanden icke för ett eller 
annat år, icke för några särskildt utplockade ogynnsamma fall, utan “så
som exempel på oväld*, för en hel serie af år. För att underlätta Sty
relsens besvär att återfinna författarens uppgifter, vill han nämna: att de 
äro hemtade in Michaelis Deutschlands Eisenbahnen (3:dje upplagan tryckt 
1863), således ur precis samma källa Styrelsen sjelf i sin vederläggning 
begagnat.

Cöln Minden-banan (pag. 109). I förhållande till bruttoinkomsten 
utgjorde driftkostnaden: 1846: 53* procent, 1847: 41f, 1848: 45* 1849: 
43*, 1850: 40, 1851 och 1852: 41*, 1853: 39|, 1854: 37i 1855- 40*'
1856: 40f, 1857: 40* procent. 5 w

Wurtembergska statsbanan (pag. 393—574). Utgiftsprocenten af 
bruttoinkomsten utgjorde 1846—1847: 66 procent, 1849-50: 56, 1850 
—51:45,1851—52: 48#, 1852-53:50*, 1853—54:61 *, 1854—55:
folk 18.55_56: 48^’ 1856~57: 4A, 1857—58: 71 *, 1858-59: 45*, 
1859 60: 47*6ff, 1860—61: 48* eller “nach Abzug der durchlaufenden 
Posten" 42 *, 1861—62: 41* jnocent.

Sachsen-Bayerska banan (pag. 328). Utgiftsprocenten af bruttoin
komsten utgjorde 1842: 8* procent, 1843: 71*, 1844: 49 f, 1845: 58*, 
1846: 39J, 1847: 40*, 1848: 49*, 1849: 43f, 1850: 39, 1851: 35#,
1852: 341, 1853: 57*, 1854: 36#, 1855: 45*, 1856: 37|, 1857: öfver
41* procent.

Munst er—Hamms-banan (pag. 229). Utgiftsprocenten af bruttoin
komsten utgjorde 1848: 46* procent, 1849: 49, 1850: 48f, 1851: 50 1 
1852: 46, 1853: 52#, 1854: 46, 1855: 55f procent.

Ofvanstående. sifferuppgifter -— och dessa äro icke brochyrförfatta- 
rens egna utan Michaelis, hvilken Styrelsen sjelf som auktoritet åberopat 

torde väl fa anses verificera både brochyrtabellen och författarens der- 
pa byggda betraktelser rörande utgiftsprocenten vid Statens jern vägstrafik ? 
Men icke nog härmed; det gifves ännu ett annat, ett rent praktiskt sätt 
att vidare kritisera kritiken, det är att taga reda på den utdelning, som
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dessa banor lemnat; ty erkännom! huru utmärkt väl skött i teorien en 
egendom än må vara, och huru vinstgifvande dess förvaltning må beskrif- 
vas i granna räkenskaper och framför allt i vidlyftiga — hvad man verk
ligen får in i plånboken, det är dock, ekonomiskt taladt, qvintessensen.

Då visar sig (Michaeli, pag. 435), att Cöln-Minden-banans utdel
ning år 1858 uppgick till 7} procent, 1859: 7 J, 1860: 10 J, 1861: 12 \; 
och i medeltal under åren 1848—1861 till 7f procent.

Wurtembergska statsbanan (pag. 575). Anläggningskapitalet har för
räntat sig under åren 1858—59 med 6T'Ö, 1859—60: med 5T3Ö-, 1860—61: 
med 6 A, 1861—1862: med 6 A procent.

Munster—Hamms-banan (pag. 230). Utdelningen utgjorde för 1849: 
2 | procent, 1850: 3 i, 1851: 2, 1852: 2j, 1853: 3£, 1854: 3| procent; 
detta gifver i medeltal 3 procent; från 1855 uppgår aktieräntan årligen 
till 4 procent.

Sachsen—Bayerska banan (pag. 328). Anläggningskapitalet har för
räntat sig sålunda: 1853 med 5J, 1854 med 6 f, 1855 med något öfver 6, 
1856 med 7f och 1857 med 8 i procent.11

Jag vågar tro, att en på fakta stödd vederläggning af detta mitt nu 
upplästa, helt och hållet på fakta grundade försvar snarare än de per
sonliga anfall, som här vankats, hade varit värdig sjelfva saken, denna 
Kammare och min motståndare. Emellertid och intill dess han med nå
got annat än oqvädinsord söker att bemöta mina uppgifter i tal och i 
tryck uti denna fråga, slungar jag beskyllningen för falska uppgifter till
baka på honom sjelf.

Herr Hedlund: Då jag förut förenat mig med Friherre Liljencrantz
i fråga om indragning af byråchefsbefattningen hos Jern vägsstyrelsen, så 
instämmer jag nu i det mera moderata förslag, som blifvit afgifvet af Herr 
Björck, under uttalande af den förhoppning att den reduktion, som ända
målsenligen kan göras, blifver af Regeringen verkställd, utan att Repre
sentationen behöfver vidtaga densamma. Derjemte vill jag tillägga, att äf
ven jag genomläst den omtvistade brochyren, och vill jag i anledning af 
en föregående talares yttrande endast nämna, att jag, för min del, vare 
sig såsom brochyrförfattare eller representant, skulle känna det ganska 
bittert att icke ega en upplyst och aktad mans förtroende.

Herr Friherre Liljencrantz:

Sedan öfverläggningen härpå förklarats slutad, yttrade, då Herr Tal
mannen upptog de gjorda yrkandena,

Herr Jöns Pehr sson: Jag begärde ordet allenast för att tillkänna
gifva, det jag nu instämmer i Friherre Liljencrantz’ förslag.

Herr Grafström: Jag har redan förut till en del instämt i Fri
herre Liljencrantz’ förslag, och ber nu att få tillkännagifva, det jag helt 
och hållet förenar mig med honom.

Herr
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... E.®rr 7°ugt: Under åberopande af hvad jag förut yttrat angående 
bibehållandet i staten utaf arvodet till kontrollerande maskiningeniören 
stort 1,800 R:dr, och med anslutning i allt öfrigt till Friherre Gripenstedts 
yrkande, anhåller jag, att proposition på denna min framställning må göras.

Således återstodo nu såsom särskilda yrkanden de förslag, som afgif- 
vits af Herr Friherre Gripenstedt, af Herr Friherre Liljencrantz, af Herr 
Ivey, af Herr Björck och af Herr Yougt.

Så väl på bifall till Utskottets förslag i oförändradt skick som på 
hvart och ett af ofvan omförmälda yrkanden framställde Herr Talmannen 
propositioner, af hvilka den på bifall till Herr Friherre Gripenstedts för
slag förklarades hafva blifvit med öfvervägande ja besvarad. Votering blef 
emellertid begärd. °
, -Herr Temannen kontraproposition föreslog det yrkande, som
b hvit framstäldt af Herr Björck, begärdes jemväl om kontrapropositionen 
votering.

Hl! m°lpr0P0Sifl01j antogs Herr Friherre Liljencrantz’ förslag, hvar
efter, för kontrapropositionens bestämmande, först voterades enligt denna 
omröstmngsproposition:

. som kontraproposition i hufvudvoteringen öfver mom. a och 
b 1 Stats-Utskottets Utlåtande N:o 81, antager deras mening som, med 
afslag å Utskottets förslag, yrka:
... att Riksdagen, som funnit sig icke kunna bevilja det af Kongl. Maj:t 
for limeförvaltningens permanenta öfvervakande begärda belopp, men der
emot ansett en särskild öfverdirektör för maskinafdelningen böra såsom 
ledamot i styrelsen anställas, har till Kongl. Maj:ts disposition för styrel
sens aflöning och för den kontroll, som kan kräfva särskilda kostnader, 
under år 1870 ställt det af Kongl. Maj:t äskade belopp, under anhållan, 
att Kongl. Maj:t behagade vid nästa riksdag framlägga förslag till defini
tivt ordnande af styrelsen och dess aflöning och dervid tillse, att kostna
derna nedsättas i mån som göromålens beskaffenhet och omfång medgifva,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
,..Viv?e, neJ’ är.tin kontraproposition antaget deras yrkande, som vilja 
bifalla Utskottets förslag med följande förändringar: 
att byråchefsbefattningen skall indragas;
att i stället för den nu i staten uppförde öfverdirektör vid ban- och ma- 

skin-afdelningarne med fast arvode af 5,500 R:dr och särskilt arvo

Den 7 Maj, f. ra. 353

de af 500 R:dr skola ujipföras: 
en öfverdirektör för banafdelningen, arvode . . 5,500: — 
särskilt arvode för öfvervakande afafdelnin-

garne å linien...............................................  1,000: — R ,nA R ,
en öfverdirektör for maskinafdelningen, arvode 5,500:__
särskild! arvode för öfvervakande af afdelnin-

glr“e ä “““........................................ .. ^ ~ 6,500 R:dr
Riksd. Prot. 1869. 2 Afd. 4 Rand. 93



att det för öfverdirektören för trafikafdelningen uppförda särskilda arvode 
måtte höjas från 500 till 1,000 R:dr;

att till sådane hos Styrelsen för Statens jernvägstrafik anställde tjenste
man, hvilkas befattningar icke erfordra några särskilda tekniska m- 
sigter, men hvilkas arvoden äro i den föreslagna staten upptagna till 
högre' belopp, än som tillkomma deras vederlikar i andra Statens em
betsverk, de fasta arvodena må bestämmas till likhet med de löner, 
som i allmänhet äro» sådana tjenster tillagda, och att således arvodena 
för notarierne må nedsättas från 2,500 R:dr till 2,200 R:dr och för 
revisorn från 3,000 R:dr till 2,200 R:dr;

att de i staten uppförda arvoden af 3,500 R:dr för en uppbördskassör och 
4,000 R:dr för föreståndaren för statistiska kontoret måtte indragas;

att de för distriktcheferne vid andra och tredje distrikten uppförda ar
voden af 5,000 R:dr för hvardera indragas; samt

att det i mom. b föreslagna arvode af 2,000 R:dr ej må beviljas.

Sedan denna votering utfallit med 62 ja mot 96 nej, och alltså Herr 
Friherre Liljencrantz’ förslag antagits _ till kontraproposition, skedde huf- 
vudvoteringen enligt följande proposition:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet under Litt. a') och 5) i sitt 
Utlåtande N:o 81 i öfrigt hemställt, men i afseende å de 12,000 R:dr, 
som af Utskottet blifvit föreslagna dels till löner åt distriktchefer i 2:dra 
och 3-dje distrikten och dels till linieförvaltningens öfvervakande i l:sta 
distriktet, beslutar, att Styrelsen för Statens jernvägstrafik skall <5ga att, 
på sätt Kongl. Maj:t äskat, för linieförvaltningens. permanenta of vec
kande, disponera berörda 12,000 R:dr; samt att enligt förenämnda bränne 
moment den sålunda beviljade staten är gällande endast för år 1870,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren, med bifall till hvad Utskottet i öfrigt 

hemställt, beslutat:

att byråchefsbefattningen skall indragas;
att i stället för den nu i staten uppförde öfverdirektör vid ban- och ma- 

skin-afdelningarne med fast arvode af 5,500 R:dr och särskildt arvo
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de af 500 R:dr skola uppföras:
en öfverdirektör för banafdelningen, arvode . . 5,500: — 
särskildt arvode för öfvervakande af afdelnin-

garne å linien............................................ • 1>Q0Q; 6,500 R:dr

en öfverdirektör för maskinafdelningen, arvode 5,500: 
särskildt arvode för öfvervakande af afdelnin-

garne å linien............................................ ... R000: 6,500 jpcjr
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att det för öfverdirektören för trafikafdelningen uppförda särskilda arvode 
måtte köjas från 500 till 1,000 R:dr;

att till sådane hos Styrelsen för Statens jernvägstrafik anställde tjenste
man, hvilkas befattningar icke erfordra några särskilda tekniska in- 
sigter, men hvilkas arvoden äro i den föreslagna staten upptagna till 
högre belopp, än som tillkomma deras vederlikar i andra Statens em
betsverk, de fasta arvodena må bestämmas till likhet med de löner, 
som i allmänhet äro sådana tjenster tillagda, och att således arvodena 
för notarierne må nedsättas från 2,500 R:dr till 2,200 R:dr och för 
revisorn från 3,000 R:dr till 2,200 R:dr;

att de i staten uppförda arvoden af 8,500 R:dr för en uppbördskassör och 
4,000 R:dr för föreståndaren för statistiska kontoret måtte indragas;

att de för distriktcheferne vid andra och tredje distrikten uppförda arvo
den af 5,000 R:dr för hvardera indragas; samt

att det i mom. b föreslagna arvode af 2,000 R:dr icke beviljas.

Denna sednare omröstning visade 50 ja mot 107 nej, hvadan Kam
maren beslutat enligt nej-propositionens innehåll.

I anledning af detta beslut yttrade:

Herr von Troil: Jag anhåller att få reservera mig mot det nu fat
tade beslutet. Det förvånar mig visserligen icke, att Herr Friherre Liljen
crantz haft det förtroende till egen ofelbarhet, att han tilltrott sig kunna 
på rak arm uppgöra ett helt och hållet nytt organisationsförslag i en så 
magtpåliggande fråga; men det förvånar mig så mycket mera, att då frå
gan blott gäller ett uppskof i det definitiva afgörandet eller, hvad som är 
detsamma, att endast för år 1870 fastställa jernvägstrafikstaten i enlighet 
med Kong! Maj:ts Proposition, Kammaren kunnat lyssna till ett förslag, 
så lättsinnigt och så vådligt till sina följder som detta; hvarföre jag må
ste till protokollet deremot nedlägga min reservation.

Herr Reutercrona: Jag anhåller att få till protokollet anteck-
nadt, att jag förenar mig i den reservation Herr von Troil nu afgifvit.

■ Utskottets hemställan under mom. c).

Herr Friherre Liljencrantz:

Herr Jöns Pehrsson: Jeg ber att få tillägga några ord till hvad 
jag förut yttrat. Jag tror nemligen, att den vidlyftiga klassindelningen af 
den vid Statens jernvägstrafik anställda personal, som i föreliggande för
slag återfinnes, icke kan vara annat än öfverflödig. Icke kunna väl göro- 
målen vara så olika för dessa personer, att de behöfva indelas i klasser, 
till ett antal af ända till tjugusju. Jag föreställer mig, att de borde och 
kunde sammanföras till ett tiotal af klasser, och jag anser, att Herr Civil
ministern, som har att behandla denna fråga, bör akta derpå.
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Vidare håller jag före, att icke alltför många baningeniörer höra an
ställas, likasom att i allmänhet en väsendtlig jemkning bör ega rum i af- 
löningssättet mellan de verkligen arbetande och dem, som icke behöfva 
arbeta så mycket. Sålunda se vi, att stationsinspektorerne, som hafva 
ganska litet att göra, äro synnerligen väl aflönade, då deremot bokhål- 
larne, hvilka få göra det egentliga arbetet, få åtnöja sig med ett jemfö
relsevis ringa arvode. Detta är icke rätt, och jag tror derföre, att i detta 
hänseende en sådan anordning borde vidtagas, att stationsinspektorerne, 
åtminstone vid de mindre stationerna, tilldelades något lägre aflöning och 
bokhållarne hvad de förtjena. Dessutom borde, enligt min öfvertygelse, 
hela mängden telegrafister indragas.

Slutligen får jag nämna, att jag delar den åsigt, som de fleste talare 
yttrat derom, att föreliggande förslag till stat för jernvägstrafiken bör 
fastställas blott för år 1870; — och då jag under detta vilkor icke vill 
motsätta mig dess godkännande, gör jag det likväl uttryckligen under för
hoppning, att Herr Civilministern och Jernvägsstyrelsen må tillse, att större 
personal icke må vid trafiken anställas, än som för göromålens behöriga 
gång oundgängligen behöfves. I afseende å maskinafdelningen har jag i 
detta fall ingen egentlig anmärkning att framställa, men hvad trafikafdel- 
ningen beträffar, är det klart för hvar och en, som har sundt förnuft, att 
rätt mycket öfverflödigt befäl tinnes der anstäldt.

Herr Friherre Gripenstedt: För min del vågar jag icke inlåta mig 
på något omdöme om specialiteterna här. Jag bekänner, att jag saknar 
tillräcklig sakkunskap för att granska frågan i dess detaljer, men det sy
nes mig, som skulle antagandet af Herr Friherre Liljencrantz’ förslag re
dan visa, att vi inkommit på eu farlig väg, då vi här i en hastig vänd
ning beslutat oss för en helt annan administrationsgrund. Han har nu, 
så vidt jag rätt uppfattade hans framställning, föreslagit, att flan-, maskin- 
och trafikdirektörerne skulle indragas, och naturligtvis i konseqvens med 
det föregående beslutet att distrikten icke skulle utgöra utgångspunkten 
för administrationen, utan de särskilda facken. För att upplysa den åsigt, 
jag hyser om det oriktiga i ett sådant förfarande, ber jag att få upptaga 
den liknelse, som redan blifvit använd under den föregående öfverläggnin- 
gen, då en talare hemställde, om det på eu större landtegendom vore 
möjligt att undvara inspektörer för att tillse förvaltningen. Derpå svara
de en annan ledamot, att det vore uppenbart, att någon mellanhand icke 
borde finnas mellan inspektören och rättaren. Men den värde talaren, 
tror jag, glömde en tredje personlighet eller sjelfva principalen, och den 
är här representerad af Centralstyrelsen. Principalen behöfver verkligen, 
åtminstone vid en större förvaltning, en mellanhand mellan sig och rät- 
tarne på utgårdarne; just härtill erfordras inspektören, och jag tror icke, 
att den, som har en större egendom, gör klokt att använda fackindelnin
gen, eller, om jag tillämpar detta på systemet här, att hafva en särskild 
befälhafvare för åkerbruket vid alla ställen, en dylik för boskapsskötseln, 
och en för alla underhållsarbetena, som hvar för sig skulle ega att styra 
och befalla på alla gårdarne. Jag föreställer mig, att man illa administre
rar en egendom på sådant sätt, utan bör man, om man vill gå klokt till 
väga, taga lokalen till utgångspunkt, koncentrera beiälet hos eu person på
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hvarje ställe, under uppsigt af en duglig inspektor, och sedan åt sig sjelf 
förbehålla ledningen af det hela, äfvensom afgöranderätten när tvister eller 
klagomål uppstå. Jag har härmed velat visa skälet för mina tvifvelsmål 
om lämpligheten af den väg, hvarpå vi inlåtit oss, och att vi ytterligare 
skulle öka faran för misstag, om vi skulle besluta den af Herr Friherre 
Liljencrantz nu påyrkade indragning. Sedan distriktchefsbefattningen ge
nom Kammarens beslut blifvit ur staten utesluten, synes det mig vara så 
mycket mera nödvändigt att behålla dessa ban-, maskin- och trafikdirek
törer, om. hvilka här är fråga, emedan de, om också under ett annat 
namn, derigenom skulle komma att fungera såsom distriktchefer; och jag 
tillstyrker derföre för min del bifall till Stats-Utskottets förslag i den
na del.

Herr Björck: Jag skall lemna å sido hvad här blifvit yttradt i
fråga om afdelningen A) eller arvodena vid Styrelsen. Egentligen har jag 
derom ingenting att tillägga, emedan jag redan fullständigt uttalat min 
mening i en fråga af likartad beskaffenhet. Jag vill blott nämna, att jag 
föreställer mig, att några bokhållare och kontorsskrifvare till större antal 
icke skola komma att af styrelsen anställas, emedan styrelsen i sitt ut
låtande förmäler sig ämna, så mycket möjligt är, anlita tillfälliga biträden. 
För öfrigt torde innehafvarne af dessa befattningar, i fråga om afiönin- 
gerxs bestämmande, icke böra behandlas eller betraktas lika med tjenste
man af samma grad i andra embetsverk, hvilka, som man vet, hafva en god 
del af dagen ledig, då deremot dessa äro af göromålen upptagne på både 
för- och eftermiddagen. Då jag emellertid icke närmare känner förhållan
det härutinnan, vill jag icke uttala något bestämdt omdöme eller göra nå
got yrkande.

Hvad åter beträffar frågan om bandirektörerne, finner jag, såsom jag 
redan förut yttrat, att man här ser saken från ganska olika synpunkter. 
Men jag tror ock, att den reder sig, om man gifver sig tid. Det är väl för
hållandet, att Styrelsen från början antagit för många ingeniörer, som ut
gör grunden för yrkandet, att en minskning bör ske. Nu qvarstå tio ban- 
ingeniörer; och om dessa ingeniörer äro hvad de böra vara, kan jag för 
min del —- jag erkänner det — icke inse nödvändigheten för dem att hafva 
en särskild förman i hvarje afdelning och dessutom en särskild bandirek- 
tör. Kan icke en sådan direktör i Styrelsen under namn af öfverdirektör 
för banafdelningen — kan han icke styra sysselsättningen för tio under
lydande, vet jag icke hvad han skall kunna uträtta. Om således menin
gen är, att ingeniörernes antal skall begränsas till tio, föreställer jag mig, 
att särskilde direktörer för dessa tio äro öfverflödige. Men skall menin
gen deremot vara att hafva en bandirektör för hvarje linie, att åt honom 
lemna ansvaret för banans underhåll och i öfrigt endast anordna nödigt 
biträde åt honom, kan möjligen en sådan anordning vara lika nyttig som 
äfven till besparing ledande. Då saken står på det viset, att man är 
oviss om, hvilken af dessa åsigter egentligen omfattas af styrelsen, tror 
jag, att det är svårt att nu afgöra, hvilket af dessa system må vara det 
rätta. Man är ju i fullkomlig ovisshet, om styrelsen har för afsigt att 
hädanefter tillämpa det ena systemet eller det andra, eller om den vill slå 
ihop häda systemen och hafva både direktörer och ingeniörer. Och vid
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sådant förhållande skulle, enligt min tanke," vara lämpligast att nu fatta 
samma beslut, som jag nyss föreslog, och lemna saken oafgjord vid denna 
riksdag. Men då jag icke har anledning tro, att ett sådant förslag till 
beslut skulle vinna bifall i Kammaren, vågar jag icke derom göra fram
ställning. Såsom saken nu står och då afsedt är att vid jernvägstrafiken 
bibehålla tio, såsom man kallat dem, fullständige ingeniörer och att hafva 
trenne särskilde direktörer för att leda dem, kan jag för min del icke an
nat än ogilla en dylik organisation.

I öfrigt och sedan åtminstone här i Kammaren man blifvit ense om 
att borttaga distriktchefsbefattningarne, kan jag icke finna, att byråassi- 
stenterne, hvilka äro afsedde att vara deras biträden, böra qvarstå. Jag 
får derföre, såsom särskildt yrkande å min sida, göra framställning der
om, att dessa s. k. byråassistenter måtte ur staten uteslutas.

Herr Friherre Liljencrantz:

Herr Statsrådet Adlercreutz: På det att jag icke med min tyst
nad må anses gilla de åsigter Friherre Liljencrantz vid den nu föredragna 
punkten c) af föreliggande förslag uttalat och sökt göra gällande, har jag, 
hvad först beträffar det af honom i fråga om afdelningen A) framställda 
yrkandet om nedsättning af arvodena för vissa tjenstemän, velat nämna, 
att jag anser billigheten fordra, det aflöningen mätes efter göromålen, 
samt att efter denna beräkningsgrund ifrågavarande tjenstemän i förhål
lande till sådana vid andra embetsverk ingalunda torde vara för högt af- 
lönade.

Hvad åter vidkommer afdelningen B) och förslaget om bandirektörs- 
befattningarnes indragning, har Friherre Liljencrantz, till stöd för detta 
sitt yrkande, såsom auktoritet åberopat Öfversten Friherre Ericson och de 
två andre sakkunnige män, hvilka med honom sutit i en komité för nu 
ifrågavarande ärendens utredning; men härvid förekommer, att dessa ko- 
miterade väl ansett den af Herr Friherre Liljencrantz föreslagna åtgärden 
kunna vidtagas, men blott under förutsättning att distriktchefsbefattnin
garne skulle bibehållas; och att hos distriktcheferne skulle finnas de spe
ciel insigter, som nu äro hos bandirektörerne påräknade.

I afseende å bandirektörernes göromål får jag upplysa, att de, jemte 
uppsigten öfver banan och arbetena derå inom hela distriktet, tillika sjelfve 
skola omedelbart öfvervaka och leda arbetena å en viss del af linien och 
detta i allmänhet der, å hvilken de största tekniska svårigheterna före
komma, hvadan bandirektörerne i sjelfva verket jemväl äro baningeniörer 
med högre aflöning på grund af deras större insigt och mera omfattande 
verksamhet.

Då härvid äfven blifvit anmärkt, att baningeniörerne aflönas med 3,000 
K:dr om året, och att de således borde, om de skola göra skäl för ett så högt 
arvode, antagas kunna vara “män för sig sjelfve", vill jag fästa uppmärk
samheten på, att, såsom förslaget till stat jemväl utvisar, aflöningen här 
är rörlig, i det att baningeniörer finnas, hvilkas arvode ej utgår med hö
gre belopp än 1,200 R:dr om året; och det lärer väl ej kunna antagas, att 
eu person, som åtnöjer sig med en så låg aflöning, alltid är i besitttning
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af den säkra och pröfvade skicklighet, att honom uteslutande kan anför
tros ledning af så vigtiga arbeten som dem hvilka å banan förekomma.

Måhända väntar man sig uti öfver direktören för banafdelningen en 
ersättning för den arbetskraft, som genom indragning af bandirektörsbe- 
fattningen skulle gå förlorad. Men, mine Herrar, öfverdirektören skall ju 
hafva sin plats i Styrelsen, af hvilken han är ledamot; och då man kän
ner den mängd af löpande göromål, som skola der afgöras; de utlåtanden, 
som skola uppsättas uti större antal frågor, hvilka genom ansökningar i 
alla riktningar öfverlemnas till Styrelsens handläggning, m. m., så må man 
ej göra sig några illusioner, att han i någon större mån skall kunna med
hinna att vara på banan närvarande och kontrollera arbetena.

För det af en talare anmärkta förhållandet, att stationsinspektorerne 
hafva större lön än de flesta andra jernvägstjenstemän och särskildt bok- 
hållarne, finnes en tillfyllestgörande förklaringsgrund redan deri, att de 
hafva ansvaret för uppbörden. I öfrigt hör man ej sällan mot trafikför
valtningen framkastas yttranden om här och der förekommande tjenstebe- 
fattningar inom den lägre förvaltningen, som skulle vara mindre behöfliga. 
JDet är dock omöjligt att under en allmän diskussion besvara sådana an
märkningar, utan synes bästa sättet att i sådana hänseenden få rättelse, 
der den verkligen är af omständigheterna påkallad, vara, att den ledamot af 
Riksdagen, som anser sig hafva någon dylik erinran att framställa i ett 
visst fall, ville derom vända sig antingen till mig direkte eller till Chefen 
för Trafikstyrelsen.

Herr vice Talmannen Mannerskantz: Jag anhåller att få med 
några ord till protokollet anföra, att jag för min del icke kan vara med 
om att fortgå på den vådliga bana, en representant för Stockholm i denna 
fråga beträda och på hvilken, sedan han nyss fått denna Kammare att 
följa med ett alltför långt stycke, han nu vill föra Kammaren ändå längre. 
Då han föreslog Kammaren att utan derom framstäldt förslag från Rege
ringen, men emot hennes uttryckliga bestridande, samt utan i behörig ord
ning gjord motion och förutgången utredning inom Utskott godtyckligt 
besluta, att åtskilliga ansvarsfulla tjenster inom ett vigtigt embetsverk 
skulle indragas, var det ej mycket att undra på, att flertalet bland denna 
Kammares ledamöter, som äro vane att ställa sparsamhetsgrundsatsen i 
främsta rummet, förleddes att antaga detta förslag. Men någon bör bära 
ansvaret för sådana handlingar, och jag lägger det på den talare, som va
rit ledaren härvid. Han har skulden, om deraf någon skada för det all
männa uppstår; han må ock hafva förtjensten, om en sådan visar sig 
kunna framgå ur detta fullkomligt inkonstitutionela sätt att gå till väga. 
Hans administrativa organisationsförmåga är för mig och för troligen de 
fleste här ännu alldeles obekant, och då jag således icke kan sätta någon 
lit till hans omotiverade påståenden om de ifrågavarande tjensternas obe
höflighet, är det för mig oförklarligt, huru man efter några ögonblicks 
diskussion skall kunna besluta sig för så betydliga indragningar inom en 
administration, som icke blott har att ombesörja inkassering och utbetal
ning af millioner riksdaler af Staten tillhöriga medel, utan af hvilken äf
ven menniskors lif och välfärd äro beroende. Jag bekänner, att då den 
talare från Göteborg, till hvars ord Kammaren gerna brukar lyssna, gjorde
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det fullt konstitutionela förslaget, att Riksdagen skulle ingå med en kraf
tig framställning till Regeringen och anhålla, att Regeringen måtte tillse, 
om icke större besparing inom denna gren af administrationen kunde ega 
rum, så ansåg jag att detta var hvad Representationen i denna fråga hade 
att göra och kunde ej föreställa mig annat, än att Kammarens beslut 
skulle blifva i enlighet dermed, och yttrade mig derföre icke öfver den 
nyss föredragna punkten; — men beträffande den punkt, som nu är un
der föredragning, måste jag uttala den mening, att hvad nedsättning i lö
nerna för några lägre tjensteman på mindre vigtiga platser angår, så är det 
en ringa sak, emedan tjensterna nog i alla fall ej komma att stå obesatta, 
men att deremot indraga så vigtiga embeten som handirektörernas, det 
är något som jag anser i hög grad vådligt, och som jag derföre på det 
bestämdaste bestrider, och hvaremot jag härmed nedlägger min protest.

Herr Hedlund: Det är redan från ministerbänken upplyst, att 
bandirektörerne jemte uppsigten öfver de öfrige baningeniörerne äfven 
hafva liksom desse en del af banan under sin speciela tillsyn. Vore det 
endast så, då funne jag för min del det visserligen berättigadt, att de ock 
hade högre lön, men nu fruktar jag, att de dessutom äro en mellaninstans, 
så att baningeniörerne skola skrifva till dem och icke direkte till Styrel
sen, och detta är, synes mig, en något onödig omväg, åtminstone innan 
jernvägsnätet blifvit större. Emellertid drager jag mig tillbaka för dessa 
indragningar af tjenster på grund af att anslagen indragas. Äfven är jag 
mycket tveksam att, hvad beträffar de underordnade befattningarne, fortgå 
på samma bana som den förste talaren. Dessa tjensteman måste till följd 
af göromålens natur vara på sina embetsrum både för- och eftermiddag, 
och derföre synes det mig ganska betänkligt att i fråga om aflöning sätta 
dem på samma basis som till benämningen motsvarande tjensteman inom 
andra grenar af förvaltningen.

Herr Friherre Gripenstedt: Jag har endast begärt ordet för att 
rätta ett ofrivilligt misstag, då jag i mitt förra yttrande talade om indrag
ning af icke blott ban- utan äfven maskin- och trafikdirektörens befatt
ningar, ehuru frågan blott gäller indragning af bandirektörstjensterna. 
Men icke heller denna indragning är välbetänkt. Jag afstyrker äfven den. 
Saken bjelpes ingalunda genom det ifrågasatta nya anslaget till en öfver
direktör. För öfrigt, om bandirektörerne skola komma att tillika öfver
taga distriktchefernes åligganden, så är icke nödigt att tillsätta någon så
dan öfverdirektör. Jag tillstyrker alltså att anslaget till bandirektörerne 
må bifallas, liksom i öfrigt bifall till den föredragna punkten.

Herr Key: Herr vice Talmannen yttrade, att det beslut vi förut i 
dag fattat varit ett ögonblicks verk. Har han då icke följt med den 
strid, som här i hela tre år fortgått om denna fråga, och har han för
gätit, att de åsigter, som ligga till grund för Friherre Liljencrantz’ förslag, 
återfinnas i den skrifvelse, som Riksdagen redan förra året till Kongl. 
Maj:t aflät?
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Hvad nu ifrågavarande specialitet beträffar, så får jag förklara, att, 
ehuru jag hittills varit med om förändringar ne, så kan jag icke följa med, 
då man nu tyckes vilja gå längre än nyttigt är. När man borttagit di- 
striktcheferne, och detta med rätta, går det icke an att äfven borttaga 
bandirektörerne. Ett dylikt förfarande skulle åstadkomma en remna, som 
kunde orsaka, att hela den nya administrationen ginge sönder; denna för
utsätter ban-, maskin- och trafikdirektörer såsom närmaste män under 
öfverdirektörerne i styrelsen, efter hvad förut i dag blifvit nämndt och 
många gånger påyrkadt. Huru angeläget det än må vara, att besparingar 
göras genom indragning af obehöfiiga tjenster och nedsättning af för höga 
löner, så ar likväl icke detta hulvudsaken. Frågans kärna ligger uti att 
kunna indirekt åstadkomma långt större besparingar genom en ändamåls
enlig organisation af en styrelse, som redan nu rörer sig med flera mil
lioner, men i en snar framtid kommer att handhafva ännu flera. Vi böra 
icke af besparingsnit förledas att gå för långt ned på skalan, ju längre 
ned man kommer, ju svårare är det att granska i detalj. Jag har sökt 
att sätta mig något in i denna fråga och illa vore det annars, men jag 
för min del tilltror mig icke att kunna säga: så och så många tjenste
man bland hundratal af det och af det slaget behöfvas; i sjelfva organi
sationen af styrelsen tror jag mig deremot kunna dömma. Jag bifaller 
den föredragna punkten sådan den är, men endast för år 1870.

Herr von Iroil: Jag vill blott fästa Kammarens uppmärksamhet 
derpå, att den stat, vi här diskutera, endast är uppgjord att gälla för år 
1870. Under sådana förhållanden hemställer jag till Eder, mine Herrar, hu
ruvida det kan vara lämpligt att nu vid denna punkt, emot hvilken ingen 
af Stats-Utskottets ledamöter reserverat sig, uppträda med förslag till för
ändringar. Hvad de föreslagna indragningarne beträffar, så frågar jag 
Eder, huruvida det kan vara rådligt att utan närmare undersökning göra 
något afbrott i kedjan af en styrelses organisation, på hvars ändamåls
enliga beskaffenhet menniskors lif och välfärd bero; hvad åter lönened- 
sättningarne för underordnade tjenstemän beträffar, så hemställer jag om 
det med någon rättvisa kan göras, då dessa tjenstemän hafva vida mer 
att göra än motsvarande grader inom andra embetsverk. Då vi nu dei'- 
till veta, att denna fråga nästa riksdag återkommer, så synes det mig 
ganska oförsigtigt, om Kammaren nu skulle inlåta sig på sådana förändrin
gar som de här ifrågasatta, utan yrkar jag bifall till Stats-Utskottets 
förslag.

Herr Jöns Pehrsson: Det är i anledning af ett yttrande af Herr
Statsrådet, hvilket innehöll en ganska skarp anmärkning mot mig, som jag 
begärt ordet.. Jag får i anledning deraf förklara, att, såsom jag hittills 
yrkat besparingar, så kommer jag ock att dermed fortfara. Vidare bar 
Herr. Statsrådet och Chefen för Civildepartementet sagt, att man med sina 
anmärkningar angående jernvägstjenstemännen skulle vända sig direkte till 
honom, eller generaldirektören för Trafikstyrelsen. Jag skall visst icke 
låta mig detta vara sagdt förgäfves, utan skall nog hädanefter infinna mig 
hos Herr Statsrådet sjelf. Det är för öfrigt vid de små stationerna, som
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jag isynnerhet ansett indragningar böra ske. Emellertid vill jag nu icke 
i närvarande punkt yrka något, vidare, än blott det att de anslag, som 
nu beviljas, skola vara endast för år 1870.

Öfverläggningen var slutad och Utskottets hemställan bifölls.

Utskottets hemställanden uti mom. d—h.

Biföllos.

Utskottets hemställan uti mom. i.

Herr Key: Jag tager mig friheten hemställa, att Kammaren beha
gade besluta, att ifrågavarande utgiftsstat må såsom interimsstat gälla en
dast för år 1870, och att Riksdagen ville hos Kongl. Maj:t anhålla att 
nästa år få emotse ett nytt förslag till utgiftsstat, bygdt på de grun
der, som dels här blifvit framlagda, dels af 1868 års Riksdag för sill del 
godkänts.

Herr Carl Anders Larsson: Då det vore oklokt af Riksdagen
att på något sätt förhindra, att de båda Jernvägsstyrelserna i en framtid 
måtte blifva sammanslagna, så anser jag, att nu icke något anslag bör 
beviljas annat än för år 1870, och detta innebär naturligtvis i sig sjelft, att 
vi då få en ny stat för år 1871. Jag yrkar derföre bifall till Utskottets 
förslag, men endast för år 1870.

Herr Key: För min del kan jag icke godkänna den siste talarens 
uppfattning. Om icke den stat, som nu beslutes, här särskildt utmärkes 
såsom blott ett interimsförslag, så får man nästa riksdag votera penningar 
i klump, i stället för att erhålla ett specialförslag med uppgift huru de 
användas. Det skulle på detta sätt blifva ännu svårare att taga reda på 
missbruk och missförhållanden, och det skulle blifva dertill nödvändigt att 
för hvarje förändring, som man ville åstadkomma, äfven de mest obetyd
liga, väcka särskilda motioner. Jag får derföre vidhålla mitt yrkande, att 
den stat, som nu beslutes, förklaras blott vara en öfvergångsstat för år 1870, 
och att Riksdagen anhåller att nästa år åt Kongl. Maj:t få emotse ett 
nytt specialförslag.

Herr Statsrådet A d 1 e r c r e u tz: Till följd af den utaf sednaste Riksdag 
omfattade åsigt, att för fortsättningen af Statens jernvägsbyggnader årli
gen skulle användas betydligt mindre belopp än förut egt rum, och då vid 
sådant förhållande det ansågs nödigt att åstadkomma minskning i kostna
den för Byggnadsstyrelsen, aflat visserligen bemälde Riksdag till Kongl. 
Maj:t en hemställan om sammanslagning af Byggnads- och Trafikstyrel
serna. Riksdagen syntes dock desto mindre vara viss på lämpligheten af 
berörda åtgärd, som uti den underdåniga skrifvelsen antyddes, att svårig
heter derför kunde möta, för hvilken händelse äfven särskild hemställan 
gjordes om Byggnadsstyrelsens förläggande på arbetslinien. Således är i 
detta fall icke ens någon bestämd åsigt af Riksdagen uttalad.
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Hvad nu angår frågan om förnyad skrifvelse i ämnet, så kan jag ej 
tillbakakålla den anmärkning, att det i hvarje sak är skälen, som böra 
tala, och jag är förvissad, det såväl Svenska folket som Riksdagen anser, 
att den, hvilken hedras med förtroendet att vara Konungens rådgifvare, 
bör sätta sig in i hvarje förekommande fråga och icke vara en blott ja
herre till ena eller andra sidan, en åsigt den jag till alla delar gillar. 
Jag förmår således icke inse, hvartill en förnyad skrifvelse uti samma sak 
till Kongl. Maj:t skall tjena, så snart icke några nya skäl deruti kunna 
angifvas, utan skrifvelsen endast kommer att utgöra ett upprepande af hvad 
förut blifvit sagdt. Jag hvarken vill eller kan förhindra aflåtande af en 
dylik skrifvelse, då jag här icke eger någon rätt att uti sjelfva besluten 
deltaga, men jag vill öppet uttala att, så kärt det än alltid skall vara för 
mig att verka i samdrägt med Riksdagen, jag dock förbehåller mig min 
fria pröfningsrätt för hvarje förekommande fall, och att jag kommer att 
sätta mig emot alla sådana framställningar, som, enligt min tanke, icke 
ega skäl för sig, blifva de än gång efter annan upprepade.

Herr von Troil: För den händelse att, såsom den förste talaren här 
påstått, alla de anslag och bestämmelser, som uti det nu föredragna Utlå
tandet finnas intagna, icke genom Kammarens förut fattade beslut skulle 
vara gällande för år 1870, så anhåller jag hos Herr Talmannen, det pro
position måtte framställas derpå, att de alla måtte gälla för samma år 
1870. På det bestämdaste måste jag afstyrka, det Riksdagen måtte ånyo 
komma fram med en skrifvelse, som icke skulle innehålla annat än ett 
upprepande af den till Kongl. Maj:t vid sednaste riksdag aflåtna skrifvelse 
i detta ämne; och då, utom hvad Herr Statsrådet och Chefen för Civil
departementet nyss behagat anföra, Herr Carl Anders Larsson fullständigt 
utredt förhållandet med detta ämne, så kan jag inskränka mitt yttrande 
till att i alla delar instämma med denne talare.

Kammaren fattade efter nu slutad öfverläggning det beslut, att, med 
bifall i öfrigt till Utskottets hemställan, den af Kammaren nu beviljade 
utgiftsstat skulle såsom interimsstat gälla endast för år 1870.

Herr Keys förslag om en underdånig skrifvelse blef afslaget.

§ 5.

Herr Daniel Danielsson erhöll ledighet från riksdagsgöromålen under 
8 dagar från den 10 innevarande månad.

§ 6.

Protokollsutdrag öfver det under § 4 upptagna ärende justerades.

Härefter åtskiljdes Kammarens ledamöter, kl. % 4 e. m., men sam
manträdde åter
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Kl. 7 e. m.

§ 7.
Föredrogos och godkändes:
l:o) Banko-Utskottets förslag dels till Riksdagens underdåniga skrif

velse till Kongl. Maj:t:
N:o 46, med reglemente för Riksbankens styrelse och förvaltning, 

och dels till Riksdagens skrifvelse till Bankofullmägtige;
N:o 47, med öfverlemnande af Bankoreglementet;
2:o) förslag till Riksdagens underdåniga Skrivelser, afgifna:
dels af Sammansatta Banko- och Lag-Utskottet, N:o 48, i fråga om 

ett nytt myntsystem, grundadt på guld;
dels af Stats-Utskottet, nemligen:
N:o 49, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition angående

anslag för anställande af en föreslagen naturvetenskaplig undersökning;
N:o 51, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition angående

afsöndring af jord från militieboställslägenheterna Sjöleden och Lökshu
set samt bostället Tostarp för att tilläggas exercisfältet Ljungbyhed;

N:o 52, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition angående
upplåtelse till Köpings stad af en del utaf kronolägenheten Byslätten; 
samt

N:o 53, i anledning af år 1868 verkställd revision af Statsverkets
m. fl. allmänna fonders förvaltning under 1866; och

dels af Riksdagens Kansli, N:o 50, angående teatercensurens af
skaffande.

§ 8.

_ Föredrogs Lag-Utskottets Utlåtande N:o 34, i anledning af väckta 
motioner angående utvidgad religionsfrihet.

Af det i l:sta punkten framställda författningsförslaget anmäldes till 
föredragning:

5 7.

Härvid anförde

Herr Statsrådet Carlson: Under den förutsättning att i afseende 
å detta lagförslag gäller samma ordning, som eljest vid ärendens behand
ling i Kammaren plägar iakttagas, eller att man eger tillåtelse yttra sig
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öfver hela Betänkandet, fastän endast en paragraf är föredragen, anhåller 
jag att med några ord få uttala min åsigt rörande det vigtiga ämne, som 
här föreligger.

I det lagförslag, som Lag-Utskottet nu underställt Riksdagens pröf
ning, har Utskottet dels vidhållit, dels ock förändrat de bestämmelser, 
Utskottet i förevarande hänseende vid sistlidne riksdag framställde till 
antagande, men i det hela har Utskottet fullföljt samma väg, som då be
träddes, nemligen tillstyrkande af större lättnader för dem, hvilka, i öf- 
rigt likberättigade medlemmar af samhället, i religiöst afseende bekänna 
sig till eu annan lära. Utskottet har velat något lossa på de restriktio
ner, hvilka man för nära tio år sedan, då man först öfvergick från grund
satsen om absolut religiöst tvång, ansåg nödigt att för statskyrkans skyd
dande bibehålla. Man har sedan, under den tid som förflutit, allt mera 
kommit att inse bräckligheten af dessa restriktioner, så mycket heldre 
som denna visat sig äfven deruti, att de blifvit utan påföljd, efter som de 
nästan aldrig kommit till tillämpning. Denna insigt åter har, såsom jag 
tror, huivudsakligen vunnits derigenom, att den djupa sanningens magt 
alltmera trängt igenom, att det icke är genom yttre tvångsmedel, som 
man med framgång värjer den gudomliga sanningens rätt, och att sam
vetet måste vara fritt. JDet är också ur dessa' synpunkter, som jag, be
träffande det hufvudsakliga i Utskottets förslag — hvilket, enligt mitt 
förmenande, ligger i de lättnader, om hvilka jag nyss talat — anser det
samma vara förtjent af Kammarens bifall, och jag stödjer denna min 
uppfattning på den fasta öfvertygelsen, att derigenom icke blott den inre 
sanningens oafvisliga fordran skulle uppfyllas och det borgerliga samhäl
let vinna, utan att också kyrkans välförstådda intresse skulle derigenom 
bäst befrämjas.

När jag uttalar detta, her jag att i afseende på de enskilda bestäm
melser, hvilka blifvit föreslagna, få tillägga att i detta hänseende jag icke 
för närvarande anser mig böra' ingå i någon detaljerad granskning; 
och torde skälet dertill vara för alla uppenbart. Dessa enskilda bestäm
melser måste nemligen, i anseende till deras lydelse och förhållande till 
hvarandra eller till lagstiftningen i öfrigt, om de vinna Riksdagens bifall, 
genomgå en sorgfällig pröfning hos Högsta Domstolen.

I afseende å sjelfva uppställningen af förslaget hade det dock, enligt 
min uppfattning, varit önskligt, om Utskottet hade ansett sig kunna sär
skilja de element af denna magtpåliggande lagstiftning, som äro af ren 
civillags natur, från dem, som äfven angå kyrkans inre ordning och der
före måste anses tillhöra kyrkolagen. Hvad beträffar den olika ställning 
dessa grenar af lagstiftningen hafva till hvarandra i fråga om sjelfva sät
tet för åstadkommande af ändringar i desamma, gör sig mer och mer 
gällande nödvändigheten att skilja dem från hvarandra. De hafva hit
tills mer än en gång varit med hvarandra förblandade, men detta har 
vant oskadligt derföre, att de tillförene till hvarandra intagit en helt an
nan ställning, än den de nu mera, efter kyrkomötesinstitutionens 
införande, intaga. Att svårigheter förefinnas för ett sådant särskiljande, 
vill jag icke förneka; men jag tror likväl, att de ej äro oöfvervinnerliga’ 
och det vissa är, att, i den mån detta afskiljande egen rum, icke blott 
påskyndas, utan äfven lättas lagens slutliga antagande.
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I det skede, hvari ärendet nu inträdt, kan emellertid knappast någon 
förändring i nyssnämnda riktning åvägabringas. Hvad som deremot full
komligt ligger i Kamrarnes händer, det är beredande af möjlighet, att 
frågan — om hufvudtankarne i detta förslag, såsom jag -önskar och hop
pas, vinna Riksdagens bifall — att, säger jag, frågan i sin helhet kom
mer till afslutning. Och det kan icke undfalla uppmärksamheten, att 
dertill skulle väsendtligen bidraga, om, ifall i ett eller annat hänseende 
en afvikelse från förslaget blir nödig, denna icke göres till föremål för 
någon återremiss, utan antages genom ett bestämdt beslut. Hos oss har 
ställningen inom detta område länge varit betecknad af en förunderlig 
motsats mellan långt drifven stränghet i lagstiftningen och stor mildhet i 
tillämpningen; och det skulle sannerligen vara till stort gagn för det all
männa, om detta förhållande så förändrades, att den fördragsamhet, som 
faktiskt eget- rum, äfven finge sitt uttryck i lagbestämmelserna. För min 
del kan jag derföre icke annat än lifligt förorda framgång åt den sak, 
som här är i fråga, nemligen ett fullständigare erkännande inom vårt 
land af den religiösa bekännelsefriheten.

Herr Mag ne 11: Det är utan tvifvel med glädje och tacksamhet,
som hvar och en af Kammarens ledamöter emottagit det anförande, som 
här nyss blifvit åvägabragt af Herr Statsrådet och Chefen för Ecklesiastik
departementet, hvilket anförande lemnat de bästa auspicier för framgån
gen af denna fråga. Då man emellertid nu har att välja på att antingen 
behandla detta ärende i sin allmänhet och resonnera öfver detsamma i 
sin helhet, såsom oftast skett i dylika fall, och den föregående talaren 
äfven antydt, eller föredraga detsamma paragraf för paragraf, vill 
jag tillåta mig fästa uppmärksamheten derpå, att den ginaste utvägen för 
Betänkandets behandling säkerligen vore att genast gifva sig in på sjelfva 
saken och genomgå den ena paragrafen efter den andra. Vi hafva olyck
ligtvis äfven denna riksdag erhållit Lag-Utskottets Betänkande i denna 
fråga i nästan sista timmen, så att en återremiss af detsamma skulle 
vara ungefär lika med ett förkastande af hela förslaget, och vi behöfva 
derföre anlita det föredragningssätt, som snarast leder till ämnets veder
börliga handläggning. Blefve nu tillåtet att resonnera öfver förslaget i 
sin helhet, skulle dessa resonnementer måhända dragas ut snart sagdt i 
oändlighet, och följden blefve tvifvelsutan den att, när den långa diskus
sionen ändtligen vore slutad, man stode der lika klok som när den bör
jade. För öfrigt är detta förslag i sina allmänna drag lyckligtvis så grund
ligt genomgånget förut, att det nu mycket väl må kunna behandlas para
graf efter paragraf, hvilket jag för min del tillstyrker.

Herr Hedengren: För min del vågar jag hemställa, om det icke 
vore bäst att, fastän endast en paragraf är föredragen, man äfven finge 
yttra sig öfver de öfriga, och anhåller jag att Herr Talmannen måtte 
framställa proposition på, att diskussionen må få röra sig öfver hela 
förslaget.

Herr Friherre Gripenstedt: Herr Talman! Mine Herrar! Erfa
renheten från några föregående tillfällen, då man i dylika omfattande



Den 7 Maj, e. m. 367

frågor låtit diskussionen sprida sig öfver hela ämnet, synes mig verkligen 
icke inbjuda till ett fortgående på den vägen. I detta Betänkande före
komma så många vigtiga särskilda frågor, ätt de hvar och en för sig 
torde böra föranleda till en mera omfattande granskning; och skulle man 
nu på samma gång få yttra sig i allmänna ordalag öfver förslaget i sin 
helhet och sålunda komma in på tal om skiljaktiga grundsatser i det ena 
eller andra hänseendet, tror jag, att diskussionen blefve alltför långdragen 
och komme att förlora i sammanhang och djup, hvad den vunne i längd. 
Jag hemställer derföre, om icke den talare, som väckt fråga om att dis
kussionen skulle omfatta hela förslaget, skulle finna sig benägen att åter
taga detta yrkande och nöja sig med, att endast den paragraf afhandla- 
des, som blifvit föredragen, då det naturligtvis alltid står den värde tala
ren, liksom Kammarens öfrige ledamöter, fritt att äfven göra betraktelser 
öfver de paragrafer, som mer eller mindre direkt med den nu föredragna 
sammanhänga.

Herr Hedengren: Efter den föregående talarens framställning' är 
jag böjd att taga tillbaka min förut gjorda begäran om att få yttra mig 
öfver förslaget i dess helhet, och vill då endast hålla mig till § 1.

Jag kan icke neka till, att det är med stor tillfredsställelse, jag emot- 
tagit detta förslag, emedan det icke blott uttalar en synnerligen vigtig 
grundsats, utan äfven gör tillämpningen deraf möjlig, hvilket icke är för
hållandet med nu gällande dissenterlag, jag menar friheten för bekännare 
af annan lära än statskyrkans att antingen bilda egna församlingar eller 
öfvergå till sådant främmande religionssamfund, hvars bekännelse man 
gillar, utan att blifva utsatt för trakasserier af flera slag, hvilket nu är 
förhållandet. Det torde nemligen icke kunna bestridas, att åtskilliga be
stämmelser i 1860 års dissenterlag äro sådana, att de icke ledt eller 
kunnat leda till något godt resultat, och isynnerhet har detta varit för
hållandet med vilkoren för öfvergång från vårt kyrkosamfund till ett an
nat. Dessa vilkor hafva nemligen gått derpå ut, att den, som omfattade 
en främmande religionslära, skulle underkasta sig undervisning och var
ning af vederbörande presterskap och domkapitel, innan han erhöll tillå
telse att ur statskyrkan utträda. Detta synes visserligen vara ganska 
lofligt och godt, och bestämmelsen derom har otvifvelaktigt skett i välme
nande afsigt, men då man vet, att vår kyrkas lärare icke alltid visat den 
hofsamhet och fördragsamhet samt den kristliga kärlek vid behandlingen 
af olika tänkande inom deras åhörarekrets, som varit önsklig, utan att 
tvärtom ofta nog brist på förtroende till själasörjaren och ogillandet af 
hans sätt att lefva och lära varit första orsaken till dessa dissenters’ å- 
stundan att öfvergå till annan bekännelse, kan man icke gerna begära, att 
dessa personer villigt och med undergifvenhet skola emottaga varningar 
och förmaningar af sina själasörjare, utan hafva i det stället vanligen strider 
dem emellan uppstått, hvarigenom den nuvarande dissenterlagens bestäm
melse i detta fall verkat raka motsatsen af hvad dermed åsyftats, och 
om man också dermed lyckats att de jure qvarhålla dissenters inom vår 
kyrkas område, så har man dock de facto föranledt deras utträdande 
derur.
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För min del tror jag alltså, att frågan fått sin rätta lösning genom 
detta förslag, hvilket är så moderat, att åtminstone de, som ifra för verk
lig religiös fördragsamhet, icke borde tveka att ingå på detsamma, och 
hvad särskildt beträffar de personer, för hvilka det i första rummet är 
uppgjordt, nemligen baptisterna, som nu i vårt land räkna flera tusendetal, 
har jag anledning att tro, att de skola blifva dermed belåtna. Jag hyl
lar visserligen icke baptisternas åsigter, utan är varmt tillgifven vår Luther
ska kyrkas bekännelse, men jag tror, att då de personer, hvilka tillhöra 
baptisternas sekt, i allmänhet äro att anse såsom rättskaffens, aktnings
värda och nyttiga samhällsmedlemmar, böra de äfven med kärlek, fördrag
samhet och mildhet behandlas. Gör man så, har man sannerligen att 
vänta samma bemötande tillbaka, men söker vår kyrka att genom använ
dande af tvångsåtgärder qvarhålla dissenters inom sitt eget samfund, tror 
jag, att hon uppammar en orm i sitt eget sköte. Deraf uppstå nemligen, 
enligt erfarenhetens vittnesbörd, svåra inre strider och splittringar, och ett 
sådant sätt att gå till väga kan icke, enligt mitt förmenande, vara hvarken 
värdigt en protestantisk kyrka, hvars sjelfva namn redan innebär en pro
test mot allt religionstvång, ej heller klokt, enär kyrkan genom sådana 
inre strider endast försvagar sig sjelf.

Nu är här i § 1 stadgadt såsom vilkor för bildande af särskild för
samling, att ansökan derom skulle göras hos Kongl. Maj:t, på hvilken det 
komme att bero att ansökningen bevilja. Deremot skulle kunna anmär
kas, att man på detta sätt lagt i Konungens hand magt att äfven vägra 
en sådan, och derföre anser jag Herr Ribbiugs förslag lämpligare i denna 
punkt, hvari af honom föreslås, att ansökningen måste beviljas, så vida för
samlingens lära och ordning icke stå i strid med gällande lag. Då denna an
märkning dock är af mindre betydenhet, och då jag är öfvertygad derom, 
att Kongl. Maj:t i detta fall icke skall begagna sin magt godtyckligt utan 
följa bemälda grundsats, tvekar jag icke förorda bifall till Utskottets hem
ställan i denna första nu föredragna paragraf.

Herr Rundbäck: Då dels inom och dels utom Riksdagen, så i 
tryck som tal, denna fråga mycket ventilerats, skall jag icke vara vidlyftig, 
utan ber blott att i afseende på denna 1 § säga några ord, för att, i fall möjli
gen någon skulle hysa farhåga att antaga densamma, visa huru obefogad 
en sådan farhåga är. När nattvardstvånget upphörde och Lutherska 
kyrkans bekännare fick tillåtelse att hänvända sig till prest inom sin för
samling, förespådde man allmänt att socknebandet skulle upplösas. Erfa
renheten har lärt, att denna farhåga icke var befogad, utan att tvärtom 
genom detta medgifvande —• särskildt har detta varit händelsen i den trakt jag 
känner till •— inträdt mycket bättre förhållanden i förevarande hänseende 
än som förut egde rum. Jag är ock förvissad, att samma goda för
hållande äfven skall inträda, om detta förslag blir lag och sålunda de med
lemmar, som icke bekänna vår kyrka, få utträda och bilda egna försam
lingar, och är det på denna grund, som jag varmt tillstyrker bifall till 
§ 1 af detta Betänkande.

Herr



Herr Gummlius: Man har sagt, att laici med tillfredsställelse emot- 
tagit detta lagförslag; må det äfven vara tillåtet för en medlem af vår 
kyrkas presterskap att uttala sin åsigt i ämnet.

Jag kan icke annat än glädja mig åt, att vi nu stå vid lösningen 
af en af de svåraste samhällsfrågor, och jag vågar försäkra Herrarne, 
att för en samvetsgrann prest har det förhållandet, som i förevarande 
hänseende nu eger rum, varit synnerligen påkostande. Nu har man 
kommit, så långt, att det allmänt erkännes, att de religiösa omsorgerna 
måste i första hand tillhöra hvarje person för sig, och att det icke 
för ro skull heter, att hvar och en får göra reda för sjelf inför sitt eget 
samvete och den högre Domaren der ofvan. Här hafva bildat sig åtskil
liga olika religionssamfund, men något stadgande har ej funnits, hvari
genom de kunnat få sig tillerkända fulla rättigheter såsom sådana. Denna 
brist har nu supplerats genom det medgifvande i föreliggande förslag, att 
de, som vilja utträda ur statskyrkan och bilda egna församlingar, kunna, 
utan föregående varningar af presterskap och domkapitel erhålla denna tillå
telse genom en ansökan hos Kong! Maj:t, som eger att derpå lemna sin 
sanktion. Jag tror icke, att det är orätt, att högsta magten i Staten har 
ett ord att. säga i detta fall. De kyrkliga förhållandena ingripa nemligen 
så väsendtligt i Statens väsende och betinga i så hög grad dess högre ut
veckling, att det kan vara skäl att icke regeringsmagten alldeles blir skiljd 
från. ett sådant .inflytande, så att icke samfund bildas, hvilka äro af be
skaffenhet att icke blott icke tjena till uppfyllande af statsändamå
let, utan måhända tvärtom komma att motverka detsamma. Det är 
dessutom icke tänkbart, att i detta afseende några särskilda personliga 
konsiclerationer skulle kunna inverka på Kongl. Maj:t, ty detta är ett gebit, 
der sådana aldraminst torde komma i fråga; och den antydda föreskrif- 
ten är . endast ur den synpunkt nödvändig, att samhällets styrelse måste 
hafva rätt att förhindra uppkomsten af församlingar, som möjligen kunde 
blifva för detsamma skadliga och odiösa.

föregående talare har yttrat, att hos vissa baptistsamfund skulle 
d.en .ofö.i dragsamhet, de rönt från presterskapets sida, väckt en synnerlig 
förbittring. Jag vill, att man skall taga denna sak på ett mildt och frid- 
samt sätt, ty — säge hvad man vill — den kristna kyrkans grund är 
likväl kärlek; och att draga fram den ena partens ofördragsamhet skulle 
måhända kunna leda till anföranden från den andra sidan i alldeles mot
satt riktning, och här gäller det väl framför allt att undvika sådant. Äf- 
ven jag har baptister i min församling, och de hafva vändt sig till mig för 
att erhålla församlingsfrihet, men jag har icke kunnat göra mera än lagen 
föreskrifver, och är, såsom jag redan nämnt, glad öfver att denna brist i 
nu gällande lag blifvit genom nu föreliggande förslag afhulpen. För min 
del har. jag icke..anledning klaga öfver dessa dissenters, de hafva alltid be
mött mig. med vänlighet och förtroende, och jag har å min sida aldrig 
trängt mig på dem för att göra proselyter i lägret.

Skulle nu detta förslag icke befinnas till alla delar fullt tillfredsstäl
lande och jag .bekänner, att äfven jag hyser små betänkligheter mot 
några få punkter i detsamma — tror jag likväl, att vi litet hvar böra 
låta dessa betänkligheter vika, då det gäller att få en så vigtig och magt- 
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påliggande fråga bragt till afgörande; och får jag derföre, hvad angår den 
nu föredragna paragrafen, till densamma förorda bifall.

Herr Printzensköld: Då rättigheten att fritt och otvunget be
känna den religion, som samvete och öfvertygelse bjuda, numera torde 
vara en erkänd grundsats och derföre icke behöfva försvaras, aktar jag 
allt ordande härom öfverflödigt och tillåter mig varna för alla vidare ut-, 
flygter på det området.

Beträffande nu den föredragna 1 § vill jag Öppet bekänna, att det 
icke gifves någon fråga, i hvilken jag är mera radikal än i denna; och 
då hvarje frihet, som i afseende å religionsbekännelsen och dess utöfning 
kan skänkas, synes mig otillräcklig, just derföre att den skänkes och alltså 
är beroende på en annans göda vilja, så hade jag helst önskat, att Herr 
Siljeströms förslag blifvit Riksdagens beslut. Men då jag å andra sidan 
framför allt vill. att ett steg i den rätta riktningen vid denna riksdag 
uttages, och ej heller kan helt och hållet underkänna vigten af de motiv, 
som i förevarande afseende bestämt Utskottets majoritet, så vill jag ej 
insistera på bifall till Herr Siljeströms förslag. 1 § innefattar^ dess
utom en icke oväsendtlig förändring i jemförelse med den lydelse Utskot
tet vid sistförfluten riksdag gifvit åt sitt då afgifna författningsförslag. 
Enligt detta var Konungens medgifvande fästadt vid det vilkor, att han 
fann den uppgifna trosbekännelsen icke vara emot lag och sedlighet stri
dande. Detta vilkor återfinnes ej i paragrafen sådan den nu lyder. Det 
kan visserligen gifvas skäl derför, men jag tror likväl, att det icke skadat 
om vilkoret fått stå qvar, emedan derigenom alltid en påminnelse exsiste- 
rat derom, att bifall till bildande af församling icke kunde alldeles god
tyckligt förvägras. Jag vill likväl icke heller på grund af denna visser
ligen mindre betydande anmärkning formulera ett annat förslag, utan 
antager jag för min del paragrafen oförändrad och — må jag tillägga 
detta, då jag antagligen icke kommer att i denna fråga vidare begära or
det — jag bifaller obetingadt hela förslaget. Det är visserligen möjligt, 
att en eller annan af Kammarens medlemmar, ledd af fördomsfri oför
dragsamhet, äfven i denna fråga skall hafva något af de vanliga sparsam- 
hetsskälen att tillgå och alltså rösta nej; men jag hoppas, att en öfver
vägande majoritet inom Kammaren genom sitt votum skall föra nationen 
närmare till det mål, som uti 16 § Regerings-formen så länge förespeg- 
lats oss såsom en obestridlig rättighet och en redan stadgad verklighet.

Herr Friherre Gripenstedt: Herr Talman! Mine Herrar! 1 olik
het med en föregående talare tror jag icke, att sjelfva kärnan af det 
ämne, som Kammaren nu har under behandling, ligger i den föredragna 
I § utan i en annan paragraf af lagförslaget, nemligen den tredje. 
1 § innefattar visserligen ~de bestämmelser, som skola vara gällande i fråga 
om rättigheten att bilda nya församlingar, men den tredje afser sjelfva 
rätten att utträda ur det trossamfund, som det stora flertalet genom föd
seln tillhör: den Svenska kyrkan. Den hirra rättigheten beror uppenbar
ligen af den sednare; och det är således i B §, som enligt mitt förme
nande ämnets kärnpunkt ligger. Men denna paragraf är ännu icke före
dragen; och jag återkommer derföre nu till den första, eller till frågan
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om rätten att bilda nya trosforsamlingar. I detta afseende hafva de 
tvänne motionärer, hvilkas framställningar föranledt detta Betänkande, 
framställt tvänne olika meningar. Den ena anser rätten att bilda nyå 
församlingar icke vara ovilkorlig, utan ansökan derom i hvarje särskildt 
fäll böra underställas Kong! Maj:ts pröfning; den andra motionären åter 
anser eu enkel anmälan hos Konungens Befallningshafvande i länen samt 
Ofverståthållare-embetets Kansli i Stockholm vara för ändamålet tillräckligt. 
För min del anser jag riktigt och nyttigt, att en pröfning egen ruin och 
att denna är lagd i centralstyrelsens hand, om ej för annat ändamål, så 
åtminstone till vinnande af enhet vid bedömandet af de särskilda ansök- 
ningarne; och jag tror derföre, att Utskottets förslag i fråga härom är 
välgrundad^ Deremot instämmer jag helt och hållet med den siste tala
ren derutinnan, att det varit ensidigt, om uti denna paragraf blifvit tyd
ligare uppgöda de vilkor, under hvilka på en sådan ansökning kunde för
väntas Kongl. Maj:ts bifall, nemligen att den Kongl. Maj:t underställda trosbe
kännelsen icke vore emot lag och sedlighet stridande. Praktiskt taget tror jag 
likväl ingalunda, att några olägenheter komma att härflyta af denna ofullstän
dighet i lagstadgaudet, ty den grundsats, som ligger i det antydda vilkoret, kom
iner tvifvelsutan aldrig att i tillämpningen förbises. Och då det för hela sakens 
framgång är af stor vigt, att inga förändringar i lagtexten nu införas, får jag 
för min del godkänna paragrafen, sådan den befiunes, och af innersta öf
vertygelse tillstyrka, att detta äfven måtte blifva Kammarens beslut.

Herr Ribbing: Då jag begärde ordet i denna fråga, insåg jag full
väl, att min ställning icke skulle komma att blifva hvarken lika fördel
aktig eller angenäm som den, hvilken redan af den förste ärade talaren in
togs, då han kunde inskränka sig att i vackra, örat och sinnet smekande ut
tryck, frambära sin hyllning åt den inre sanning och det religiösa intresse, hvar
om Utskottets Betänkande vittnade. Dessa uttryck voro i sig sjelfva vackra 
och borde vara synnerligen välbehagliga för denna Kammare, som sålunda 
genom bifall till Betänkandet hade så lätt att ådagalägga sitt nit för 
dessa höga intressen. Den ärade talarens exempel har ock befunnits så 
lockande, att eu hel rad talare efter honom uppträda som alla täflat att 
imitera honom, derigenom företeende det för en parlamentarisk församling 
ovanliga skådespelet af nära en hel timmes diskussion öfver ett inkommet 
lagförslag, innan ännu något yrkande mot dess godkännande blifvit fram- 
stäldt, men uteslutande egnadt åt variationer på det af den förste ärade 
talaren anslagna temat.

Äfven jag skulle möjligen so mig i stånd att öka antalet af dessa 
variationer, om ock ej ens med en tanke på att täfla med den förste ta
larens smekande uttryck. Meu jag skall ej med något sådant försök upp
taga Kammarens tick Utan då jag och Kammarens ledamöter icke, lik
som den förste ärade talaren ega förmånen af att kunna stadna vid “grund
tanken" af förslaget, utan vi hafva att bedöma detsamma paragraf efter 
paragraf, synes mig så godt att först som sist till en sådan granskning 
öfvergå. Om jag dervid mer än eu gång skall nödgas att begära ordet, 
ber jag på förhand om undseende derför; jag skall i alla händelser vara 
så kort som möjligt och. söka hålla mig till saken.
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Jag anhåller således, hvad § 1 angår, att Herr Talmannen behagade 
framställa proposition på mitt i reservationen sid. 37 af Betänkandet af- 
fattade förslag till förevarande stadgande. Skilnaden emellan Utskottets 
förslag och det af mig formulerade är den, att då Utskottet utan vidare 
åt Kongl. Maj:t öfverlemnar, att, om han dertill finner skäl, bifalla ansök
ning att få bilda nytt religionssamfund, så har jag i mitt förslag till deras 
allmännaste grunddrag angifvit de vilkor och förhållanden, af hvilka ett 
sådant bifall bör vara beroende, nemligen att Körningen skall finna den 
för honom uppgifna lära och församlingsordning ej vara emot lag eller 
sedlighet stridande. I detta fall må, der ej heller annat hinder deremot 
möter, ansökningen bifallas. Orsaken, hvarföre jag anser ett sådant tillägg 
nödigt, är i korthet den, att i ett konstitutionel samhälle hvarje frihet 
bör vara lagbestämd och såsom sådan begränsad af fasta region, samt 
lika för alla. En sådan frihet utgör motsatsen af godtycke, vare sig hos 
den som har friheten, eller den som begränsar henne. Men af godtycket 
bör ända till skenet undvikas. Uppkastar man nu den frågan: hvilka 
äro de gränser, som man ämnar genom lag bestämma för friheten att här 
i landet bilda dissenterförsamlingar, så blir svaret efter mitt förslag: för
samlingens öfverenstämmelse eller icke-öfverensstämmelse med samhällets 
lagar och sedlighetens bud; men enligt Utskottets Utlåtande: — Kongl. 
Maj:ts godtfinnande, det är godtycket.

Och detta är skälet, hvarföre jag vidhåller mitt förslag och derå an
håller om proposition.

Herr Bergström: ^Då ifrågavarande lagförslag och således äfven 
den nu föredragna 1 § åsyftar att på nya grunder positivt ordna och be
stämma Statens förhållande till individen såsom troende, d. v. s. i religiöst 
afseende, finner jag det ganska förklarligt, att någon hvar vill i denna 
vigtiga fråga uttala sin mening, äfven om den icke skulle innefatta något 
nytt eller från redan uttalade åsigter afvikande. Alla torde väl vara ense 
derom, att Staten hör icke allenast åt individen inrymma fullständig tros
frihet, utan äfven mot hvarje magt, som, vore det än sjelfva kyrkan, skulle 
vilja förgripa sig på trosfriheten, kraftigt skydda och upprätthålla samma 
frihet. Vidare lärer väl ingen i våra dagar våga förneka, att individen 
också måste ega bekännelsefrihet, hvilken är en enkel konseqvens af tros
friheten och lika mycket en pligt som en rättighet. Religiös tro innebär 
nemligen en förpligtelse att fritt och öppet bekänna densamma. Deremot 
följer af bekännelsefriheten icke, enligt min åsigt, en ovilkorlig rättighet 
att stifta religiösa samfund och fordra deras erkännande. Visserligen är 
det ett af erfarenheten bekräftadt förhållande, att de, hvilka hafva samma 
religiösa tro och med värma omfatta densamma, känna ett starkt behof af 
att sluta sig tillsammans och gemensamt öfva sin religion; men huru be- 
rättigadt ett sådant behof än må synas, kan detsamma dock icke ensamt 
i och för sig utgöra rättsgrund för en oinskränkt frihet att bilda re
ligionssamfund, som af Staten såsom sådana erkännas. Ett nödvän
digt vilkor för Statens erkännande måste vara, att vederbörande tros
samfunds riktning icke står i strid med folkets och Statens eget sed
liga och religiösa medvetande. Men förefinnes icke sådan strid, så 
möter, enligt min åsigt, icke något hinder för Staten att erkänna
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hvilka ock huru många religiösa samfund som helst. Det vore både orätt 
ock fåfängt att söka förhindra uppkomsten af dessa samfund; ty religio
nen är sjelf en samfundsorganiserande princip, lika kraftig, om ej krafti
gare än den, som bildar samhällen och stater. Ja, det religiösa samfun
det, kyrkan, har till och med större universalitet än det politiska.

Här har nu uppstått fråga, huruvida Utskottet eller reservanten Herr 
Ribbing, bäst och lämpligast angifvit de vilkor, under hvilka det må vara 
bekännare af annan kristen lära än den Evangeliskt-Lutherska tillåtet att 
bilda särskilda församlingar. Enligt såväl Utskottets som Herr Ribbings 
förslag böra de derom göra ansökning hos Konungen och uppgifva sin 
trosbekännelse och församlingsordning äfvensom, der de Svenska kyrkan 
tillhört, bifoga bevis om sådan anmälan för utträde derur, som i 3 § om- 
förmäles. Fortsättningen af paragrafen lyder, enligt Utskottets förslag, så
lunda: “Finner Konungen skäl att ansökningen bifalla, ege den försam
ling rätt till offentlig religionsöfning-1; men enligt Herr Ribbings för
slag, sålunda: “Finner Konungen den lära och församlingsordning ej 
vara mot lag eller sedlighet stridande, då må, der ej heller annat hinder 
deremot möter, ansökningen bifallas. Man har antydt, att enligt Utskot
tets förslag Konungen skulle vara mera oinskränkt af objektiva grunder 
vid pröfning af ansökningar om rätt att bilda särskilda församlingar; hvar
emot man påstått Herr Ribbing hafva riktigt angifvit och bestämt de mo
ment, hvilka vid pröfning af slika ansökningar böra vara de enda be
stämmande, nemligen att läran och församlingsordningen ej äro mot lag 
eller sedlighet stridande. För min del kan jag ej godkänna en sådan 
uppfattning. Då enligt Utskottets förslag trosbekännelse och församlings
ordning skola af de sökande uppgifvas; så innebär väl samma stadgande 
att Kong! Maj:ts pröfning just kommer att omfatta dessa; och på hvad 
annat skulle väl en sådan pröfning kunna gå ut, än derpå, huruvida be
kännelsen och församlingsordningen äro stridande mot lag och sedlighet 
eller icke. I förra fallet kan församlingens bildande naturligtvis icke till- 
städjas; hvaremot i sednare fallet Konungens bifall dertill otvifvelaktigt 
lär följa. Jag tror således, att Utskottets förslag, äfven utan det af Herr 
Ribbing förordade tillägget, innebär detsamma, som genom berörda tillägg 
skulle uttryckligen stadgas. Så till vida synes det vara likgiltigt, ehvad 
man antager det ena eller andra förslaget. Men i sjelfva verket är det 
blott skenbart, som Herr Ribbings förslag innebär garanti för, att en för
samling, hvars bekännelse och ordning icke finnas strida mot lag eller sed
lighet, alltid får bildas. Herr Ribbing har nemligen derjemte i en mel- 
lanmening uppställt ännu ett vilkor för bifall till ansökning om särskild 
församlings bildande, nemligen att "ej heller annat hinder deremot möter." 
Denna mellanmening lemnar det friaste spelrum för en pröfning, stödd 
på rent subjektiva grunder. Att Utskottets förslag saknar detta stad
gande utgör i min tanke ett bestämdt företräde hos detsamma framför 
Herr Ribbings förslag.

Herr Printzensköld, som berömmer sig af att hvad angår religions
friheten vara ytterst radikal, har derjemte förklarat sig heldre hafva sett, 
att Utskottet biträdt Herr Siljeströms motion, att kristna trosbekännare 
af annan lära än den Evangeliskt-Lutherska skulle ega rätt att för religions
öfning förena sig i församling utan vidare omständigheter, än att de
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derom gjorde anmälan hos Konungens Befallningshafvande med fullständig 
uppgift å sin trosbekännelse och församlingsorduing. Utan att vilja i någon 
mån minska den berömmelse, som Herr Printzensköld kan hemta af att vara yt
terst radikal i fråga om religionsfrihet, vågar jag dock förklara Herr Siljeströms 
förslag för närvarande vara i vårt land outförbart. Det torde vara möjligt att 
i länder, der stat och kyrka i verkligheten äro, hvad de borde vara, två väsendt
ligen olika och skiljda samfund, tillstädja oinskränkt och ovilkorlig frihet 
att utan föregående, på pröfning grundad t tillstånd bilda särskilda för
samlingar; men hos oss, der de borgerliga och kyrkliga förhållandena äro 
så sammanblandade med hvarandra, att, för att anföra ett exempel, 
många kyrkliga handlingar hafva vigtiga borgerliga verkningar, torde man 
under nuvarande omständigheter icke kunna gå längre, än Utskottet före
slagit, d. v. s. åt Konungen öfverlemna befogenheten att tillstädja bildan
det af särskilda religiösa samfund och församlingar med rätt till offentlig 
religionsöfning. Pröfningen deraf, huruvida en tillämnad församlings tros
bekännelse och ordning icke strida mot lag eller sedlighet, hvilken pröf
ning bör förutgå tillståndet, kan efter mitt förmenande icke anförtros åt 
någon annan än Svenska kyrkans summus episcopus. d. v. s. Konungen, 
hvilken måste antagas bäst förmå uppfatta, hvad som lefver och rör sig 
i folkets sedliga och religiösa medvetande. En slik pröfning kan deremot 
icke lämpligen uppdragas åt de särskilda lokala förvaltningsmyndigheterna, 
Öfverståthållare och Konungens Befallningshafvande, enär ärenden af ifrå
gavarande slag ingalunda äro förvaltningsmål. Det kan till och med ifrå
gasättas, huruvida icke eu så utsträckt och abstrakt frihet att när och 
hvar som helst bilda egna religiösa församlingar är af beskaffenhet att 
böra stadgas i den konstitutionella rätten, och således icke rätteligen 
kan utgöra föremål för civillagstiftningen. Åtminstone förekommer i 
Danmark bestämmelsen om en sådan frihet i grundlagen, hvars 76 § bar 
följande lydelse: “Medborgarne hafva rätt att förena sig i samfund för 
att dyrka Gud på det sätt, som öfverensstämmer med deras öfvertygelse; 
dock att intet läres eller företages, som strider mot sedligheten eller den 
offentliga ordningen. “

Jag lemnar derhän, huruvida en så långt utsträckt religionsfrihet 
vore önsklig i vårt land. Hvad jag vet är, att den under nuvarande för
hållanden hvarken önskas af nationens flertal eller ens är möjlig att åstad
komma. Det lärer icke heller öfverensstämma med grunderna för vår 
Statsrätt att åt Konungen endast öfverlemna att tillse, huruvida vissa å 
lag stadgade förutsättningar för bifall till ansökning om församlings bil
dande äro för handen och för sådan händelse föreskrifva, att Konungen 
bör lemna sitt bifall. Häri ligger ett ytterligare skäl för Utskottets for
mulering af ifrågavarande 1 §. Jag hemställer, att Kammaren måtte bi
falla Utskottets förslag, dels derföre att det, enligt min tanke, har före
träde för flen' Ribbings, och dels derföre att detsamma redan blifvit af 
Första Kammaren godkändt. Det är af stor vigt för sakens framgång, 
att Kamrarne icke stadna i olika beslut.

Herr Liss Olof Larsson: Jag är verkligen villrådig, om jag i
denna fråga skall tala eller tiga, ty den föregående diskussionen har varit 
af den beskaffenhet, att det synes försigtigast af den, som är en motstån-
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dåre till hela förslaget att afhålla sig från ordet. Då emellertid försla
gets anhängare proklamerat sig såsom toleransens kämpar, vågar jag taga 
densamma i anspråk äfven för mig, då jag oförbehållsamt tillkännagifver, 
att jag yrkar afslag å denna paragraf och hela Betänkandet. Jag utta
lade mig i samma syfte redan vid sednaste riksdag, och mina tankar 
hafva sedan dess ej undergått någon förändring trots de lifiiga bearbet
ningar, hvilka man haft den godheten att egna mina svaga insigter för 
frågans handläggning, trots jemväl de ifriga loford, med hvilka man un
der diskussionen uppfyllt våra öron.

Yi sluta snart denna riksdagsperiod och vårt uppdrag såsom repre
sentanter löper dermed till ända. Jag tror att, om det ock måste med- 
gifvas, att åtskilligt blifvit uträttadt, man äfven får lof att vidgå, det 
många rättmätiga anspråk och förhoppningar blifvit ouppfyllda. Bland 
dessa ingår likväl, enligt min tanke, ingalunda det nu framlagda förslaget. 
Massan af folket behöfver det icke, önskar det ej heller. Jag vill väl ej 
förneka, att äfven i landsorterna åtskilliga personer gifvas, som med glädje 
helsa detsamma — om sådana personer i allmänhet kunna känna någon 
sann glädje — men de äro troligen sådana, som ej förlora något på om- 
störtningar; och jag förmodar dock, att man icke behöfver gå så långt i 
uppmärksamhet mot slika äfventyrare — jag behöfver ej säga att benäm
ningen icke har någon tillämpning på dem,. som i denna Kammare föror
dat förslaget, — att man för deras skull helt och hållet förändrar be
stående lagar. Sådana experimenter äro ej lyckliga vare sig för enskilda 
eller för samhället i dess helhet. Jag tror icke, att folket med bifall 
skulle helsa en lag, på grund hvaraf man snart skulle på gatorna mötas 
af katolska helgonbilder och prunkande processioner; jag tror icke, att 
det önskar ett sådant tillstånd, uti hvilket en massa medborgare skola 
komma att stå utom all församlingsordning. Ty det står visserligen i lag
förslaget, att dissenter ega frihet att bilda församlingar, och de komma 
troligen äfven att begagna sig deraf; men sedan deras tendenser närmare 
utvecklat sig, så att Kongl. Maj:t måste begagna sig af sin rättighet att 
upplösa dessa, hvart taga de då vägen? Det synes ej af Betänkandet; 
men icke lärer det blifva i den Svenska kyrkans sköte. Man talar om 
förhatligheten i ansvarighetssystemet. Det förefaller mig, som om detta 
system bär vore på väg att finna en utsträckt tillämpning, då an före
ståndare skall ansvara för församlingens görande och låtande, utan att 
Staten har rätt att af denne ansvaring fordra några slags qvalifika- 
tioner.

Det är visserligen ganska många paragrafer i förslaget, emot hvilka 
jag skulle kunna framställa befogade anmärkningar; men jag tror också, 
att de stå i det sammanhang, att, om en borttages, hela förslaget faller 
tillhopa; och jag anser derföre öfverflödigt att upptaga tiden med en 
mera utförlig granskning. Om man skulle bifalla förslaget, ställer man 
sig emellertid på en ståndpunkt, som icke är hållbar, ty ingen lärer väl 
kunna förneka, att icke det första steget snart nog kommer att efterföljas 
af ett nytt, och slutet låter sig ana.

Slutligen tillåter jag mig fästa uppmärksamheten derpå, att de många 
talen och de många loforden från deras sida, som ämna bifalla försla
get, egentligen tjena till intet och derföre saklöst kunna innehållas. För
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min del är jag nöjd med att hafva i protokollet förvarat min åsigt; jag 
är derigenom oansvarig för de följder, förslagets antagande i framtiden 
kommer att föra med sig, derest dessa blifva olyckliga; skulle motsatsen 
inträffa, afstår jag villigt från äran att dertill hafva medverkat. Jag hade 
hittills hyst den förhoppningen, att, ehvad förslagets öde inom Riksdagen 
kunde blifva, Kong! Maj:t likväl aldrig skulle sanktionera detsamma. Till 
min sorg har jag numera kommit till motsatt tanke. I hvilket fall som 
helst har jag ej fördolt mitt votum, det skall blifva för afslag å Betän
kandet.

Med Herr Liss Olof Larsson instämde Herr Erik Olsson.

Herr Rosenberg: Jag hade icke ämnat yttra mig i frågan och
skulle äfven hafva tegat, derest jag icke blifvit, snart sagdt, uppkallad, 
derigenom att den värde representanten från Dalarne begärde ordet, eme
dan jag erinrade mig, att, då han vid förra riksdagen yrkade återremiss 
af Utskottets då afgifna Betänkande, han tillika uttalade den önskan, att 
ämnet aldrig måtte återkomma vid Riksdagen, och jag häraf drog den 
slutsatsen, att denne representant icke skulle komma att hålla något lof
tal öfver det nu föreliggande Betänkandet — en slutsats som äfven blif
vit bekräftad. Blott i egenskap af ledamot af Lag-Utskottet ber jag att 
få bemöta ett par af de invändningar han gjort. Han yttrade således, 
att ett förslag sådant som detta icke vore önskadt utaf massan af folket. 
Detta var det ena argumentet, hvarföre han yrkade afslag. Jag vill der
emot fråga: huru vet han det? huru vet han, hvad massan önskar i den 
vägen? Det må vara, att så möjligen är förhållandet i Dalarne eller 
Leksand. Men jag vågar tro, att massan af folket känner det vara på 
tiden att gå framåt på den bana, som vi för 10 å 15 år sedan började 
att beträda. Ett samhälle är icke en tillyxad trädstock, en möbel, som 
bibehåller oförändradt det utseende, den en gång fått, utan samhället är 
till sin natur ett organiskt väsende, som oupphörligen utvecklar sig i nya 
former, likasom trädet, som fäller de gamla bladen och skjuter nya, friska 
skott i stället. Jag tror derföre, att det icke är rätt välbetänkt att 
påstå, att vi nu böra stadna precist på samma punkt, der vi stodo för 
10, 15 å 20 år sedan. Eller bör man kanske fortfara att värna kyrkan 
med landsförvisning, konventikel-plakat och dylikt? Allt detta torde dock vara 
sådant, som tiden fordrar att man skall lägga af, för att i stället antaga 
nya former för det religiösa lifvet, och jag tror, med lika djup öfverty
gelse som den värde talaren, men i motsats mot honom, att den andliga 
rörelse, som genomströmmat fäderneslandet på den sednare tiden, tillräck
ligt visar, att man ej bör fortfara att dväljas i de gamla formerna utan 
gifva efter för de fordringar, som med skäl framställas i detta hänseende. 
Lag-Utskottet har nu sökt att gå dessa önskningar till mötes, genom att 
på samma gång värna om Statskyrkan och lemna frihet åt dissenters. 
Detta är andan af förslaget, och de mångfaldiga motioner, som inkommit, 
samt de uttalanden, som egt rum i Kamrarne vid sista riksdagen, visa 
nogsamt, att Svenska folket önskar förändringen.

Vidare har talaren såsom sitt andra hufvudskål sagt, att ett sådant 
förslag icke vore af behofvet påkalladt. Jag vågar påstå, att han icke
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känner, hurudan ställningen verkligen är. Många menniskor finnas i lan
det, som icke anse sig kunna ingå lagliga äktenskap. Baptister funnos 
redan för 25 år sedan. Dessa baptister hafva barn, som ej äro döpta, 
och de kunna ej ingå äktenskap. En mängd finnes af sådana, som icke 
äro konfirmerade, och de kunna ej heller få lagligen gifta sig. Kan sam
hället försvara sin liknöjdhet att låta dessa menniskor gifta sig på det 
sätt, som de finna lämpligast? Är det ej af behofvet påkalladt att så 
ordna förhållandena, att lagarne om giftorätt, om arfsrätt m. m. må 
kunna gälla äfven för dessa? Eller skola vi kanske ställa så till i vår 
lagstiftning, att vi drifva menniskor till att handla olagligt ? Om man ser 
härpå, måste man erkänna, att den förändring, som Lag-Utskottet nu 
föreslagit, verkligen är af behof påkallad.

Jag har endast i dessa punkter velat bemöta den nämnde talaren. 
Att här torde finnas många, som helst skulle önska, att allt blir som det 
är, tror jag visserligen, men icke lärer man böra vänta med en lagförän
dring, till dess att alla blifva ense derom.

Jag yrkar bifall till alla paragraferna.
Jag vill endast upplysa, i anledning af hvad Herr Ribbing anfört, 

att hvad första paragrafen angår, så vet han troligen lika väl som jag, att, 
sådan den nu är, har den blifvit endast genom en kompromiss, enär man 
ansåg sig heldre böra gifva efter i fråga om den än slita sönder hela 
förslaget. Jag skulle för min del helst hafva sett, att denna paragraf 
kommit att lyda så, som vid förra riksdagen föreslogs, men jag har dock 
icke derföre velat uppehålla en behöflig ändring. Jag tror icke, att Kongl. 
Maj:t skall bifalla andra ansökningar än sådana som ej strida emot lag 
och sedlighet.

Herr Magnus Svensson: Jag inskränker mig till att instämma 
med Herr Liss Olof Larsson.

Jag anser nemligen för min del, att en utsträckt religionsfrihet 
skulle åstadkomma mera skada än gagn.

Herr Jonas Jonasson från Calmar län: I likhet med en före
gående talare hyser jag stora betänkligheter vid att antaga detta förslag, 
så mycket mer som man både uti Gamla och Nya Testamentet ser, att, 
så snart konungar eller regenter tillåtit sina folk att afvika ifrån fäder
nas tro, sådant alltid följts af något straff. Ett dylikt straff har 
ock redan drabbat vårt land genom hungersnöden och det allmänna 
eländet.

Jag för min del vill derföre icke med min röst bidraga till antagan
det af ett förslag sådant som detta, att den religion, som vi ärft af våra 
fäder och för hvilken tusental af våra fäder offrat lif och blod, nu skulle 
tillintetgöras eller sönderslitas, utan jag yrkar afslag såväl på första punk
ten som på hela förslaget.

Herr Uhr: Min granne till venster har önskat, att han måtte 
slippa höra för många loftal öfver förslaget. Jag åter önskar motsatsen. 
Jag önskar, att han och andra af Kammarens ledamöter icke måtte upp
träda vid behandlingen af för många paragrafer. Skola vi kunna vinna
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det mål, hvarefter vi sträfva, så måste vi hafva fördragsamhet. Jag ön
skar bifall till förslaget i dess helhet och särskilt till den nu föredragna 
punkten, sådan den är.

Herr Johan Olsson: Jag skall inskränka mig till att yrka utslag 
såväl på denna punkt som på alla de andra.

Herr Svenssén: Jag skulle visserligen hafva önskat, att Utskottet
hade förordat Herr Siljeströms motion i förevarande hänseende, men då 
jag känner, att Första Kammaren redan bifallit Utskottets förslag i denna 
del, och eu föregående talare framhållit fördelen af att antaga förslaget 
i oförändradt skick, så inskränker jag mig till att yrka bifall till punkten.

Herr Bälter Sven Er sson: Jag skall endast inskränka mig till 
att instämma med Herr Rosenberg och yrkar bifall till den föredragna 
punkten.

Öfverläggningen förklarades slutad. Herr Talmannen upptog de der
under gjorda yrkanden och framställde i enlighet med dem propositioner 
på dels bifall till Utskottets hemställan, dels bifall dertill, men med den 
förändring i paragrafens ordalydelse, som finnes uttryckt i Herr Ribbings 
vid Utlåtandet fogade reservation, dels ock slutligen afslag å Utskottets 
hemställan. Då Herr Talmannen förklarade sig finna den förstnämnda 
af dessa propositioner vara med öfvervägande ja besvarad, begärdes vote
ring; med anledning hvaraf och efter fattadt beslut, att afslag skulle 
uppställas såsom kontraproposition, uppsattes, justerades och anslogs en 
voteringsproposition, så lydande:

Den, som bifaller forsta paragrafen af det förslag till författning, 
som af Lag-Utskottet blifvit framstäldt i första punkten af dess Utlå
tande N:o 34,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, är den ifrågavarande paragrafen af Kammaren afslagen.

Omröstningen utföll med 112 ja och 30 nej; i följd hvaraf Utskot
tets ifrågavarande förslag blifvit af Kammaren bifallet.

Dernäst föredrogs § 2 i det framställda förfatlningsförslaget.

Härvid anförde:

Herr Ribbing: Det är i tvänne afseenden, som eu olikhet naturli
gen kan eller måste finnas emellan statskyrkans medlemmar och dissenter- 
församlingarnäs. Det ena är i hvad grundlag och gällande författningar 
stadga angående olika politiska rättigheter för de ena och de andra, då 
om förändring deraf motion ej blifvit väckt samt alltså här ej är fråga.
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Det andra är den olikheten, att dissenterförsamlingens medlemmar kunna 
begära och erhålla rätt att inom vissa lagliga gränser sjelfva bestämma 
sina kyrkliga förhållanden, utan medverkan af regeringsmagten, hvilket 
just är det som åsyftas med en dissenter-lag. Men med undantag af dessa 
tvänne afseenden behöfver och bör någon vidare olikhet i samhällsställning 
emellan Statskyrkans medlemmar och dissenters icke finnas. De ena böra 
icke anses i det hela eller i andra afseenden stå mera aflägsna från Sta
ten och dess intressen än de andra, icke hafva mindre rättigheter och 
skyldigheter än hvarje annan statsmedlem. I den andra paragrafen af det 
föreliggande förslaget till dissenter-lag är det synnerligast tvänne moment, 
nemligen det lista och det 3:dje, som icke stå i öfverensstämmelse med 
denna riktiga grundsats. Det första hvad läraren angår. Staten anser i 
afseende på Statskyrkan nödigt, att dess blifvande lärare ådagalägga prof 
på eu viss bidningsgrad äfven utom och oberoende af de egentliga teolo
giska kunskaperna. Skulle nu läraren i en dissenter-församling icke be
höfva sådant, eller skulle Staten vara likgiltig derför och anse det, som är 
nödigt och nyttigt i Statskyrkan, vara mindre nödigt och nyttigt i afseende 
på dissenters, så är detta en olikhet i omsorger, som icke hör till någon
dera af de af mig angifna nödvändiga hänseenden.

Jag har i min reservation påpekat, att föreståndaren i en dissenter- 
församling i sjelfva verket har ett större ansvar, för att allt går rätt till 
der, och behöfver en större förmåga att bedöma detta än lärare i Stats
kyrkan, emedan det i dissenter-församlingen icke finnes några öfverordna- 
de myndigheter, som kontrollera föreståndaren. Man må i fråga om be- 
hofvet och nyttan af allmän bildning för eu församlingsföreståndare .och 
prof på sådan, af honom aflagd, icke invända, att många högt bildade 
personer varit dåliga lärare och församlingsföreståndare, under det att 
deremot många, som icke aflagt något prof på bildning, visat sig förträff
liga i kyrkligt och religiöst afseende. Det nekar jag icke, utan jag med- 
gifver, att detta förhållande kan hafva egt rum — undantagsvis. Men 
jag endast repeterar, att, så länge man anser viss bildning behöflig för 
Statskyrkans lärare, utom den särskilda teologiska, detsamma bör af ena
handa skäl fordras i afseende på dissenterförsamlings-föreståndaren.

Den andra punkten, hvari förslaget afviker från den åt mig uttalade 
grundsats, är 3:dje momentet, hvilket står i sammanhang med den 8:de 
paragrafen. I detta 3:dje moment af 2:dra paragrafen jemte 8:de para
grafen har Utskottet, i olikhet med nu gällande dissenterlag, antagit, att 
en dissenterförsamling icke skulle vara en sådan annat än i andligt hän
seende, men att i verldsligt eller borgerligt dess medlemmar skulle räknas 
till den territorialförsamling af Svenska kyrkan, inom hvilken de äro bo
ende. Jag finner naturligt, att motiv till en sådan åsigt ur två syn
punkter kunna anföras. Den ena är den, som vill i kyrkan och det kyrk
liga endast se någonting rent andligt, för hvilket den verldsliga sidan af 
menniskolifvet är främmande, och som derföre anser allt utom det andli
ga böra vara främmande för församlingen. Den andra åter är en den 
nyssnämnda temligen motsatt åsigt, men som i förevarande fall kommer 
till samma resultat. Det är den, som väl skulle vara böjd att anse allt 
kyrkligt och andligt helst böra vara helt och hållet borta, men att, om 
sådant nu en gång finnes, det för hederns skull må qvarstå, med det vilkor
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dock att dess verksamhet och inflytande på det verldsliga inskränkas till 
det rent nödvändiga. Jag tror, att dessa båda motsatta åsigter i förelig
gande förslag hafva mött hvarandra, men för min del kan jag icke gilla 
någondera af dem. Jag anser väl, att det andliga är principen för hela 
det menskliga lifvets ordnande, men så länge som vi icke äro rena andar, 
utan nödgas lefva i den sinliga verlden, får ingalunda det verldsliga vara 
uteslutet från det andliga, utan det hela skall fastmera vara en återspeg
ling och uttryck af detta. Har församlingen en gång fått rätt att såsom 
sådan, inom ett sjelfständigt helt exsistera här på jorden, så bör den ock 
få exsistera icke blott med sin själ, utan äfven med sin kropp. Jag vågar 
för mitt yrkande äfven anföra erfarenhetsskäl. Det har blifvit mig upp
gift af Generaldirektören för statistiska centralbyrån, att han icke lyckats 
få exakta uppgifter om församlingsförhållandena i afseende på födelse, 
dödsfall o. dyl., utan att mycket deruti saknas i fråga om dem, som icke 
bekänna sig till Statskyrkan. Han har utfärdat ett cirkulär till presterna, 
för att åstadkomma någon ändring häruti, men de hafva svarat, att det 
icke står i deras magt att få några uppgifter från dissenters. Jag kan 
icke undra på detta förhållande, och jag frågar: har man nu ytterligare 
fått rätt att erkännas såsom bildad dissenterförsamling, hvarföre skall man icke 
få åtnjuta en sådan rätt äfven i detta hänseende? Utskottet anför såsom 
ett skäl för sin åsigt, att det är osäkert, om föreståndaren besitter en så
dan bildning, att han kan besörja om statistiska uppgifter i verldsligt 
hänseende. Jag får då blott säga, att, anser man den kunna vara före
ståndare för en del statsmedlem mars andliga uppfostran och själavård, 
hvilken man ej tilltror förmåga att föra tabeller öfver födda och döda 
eller öfver ingångna och upplösta äktenskap, — då sätter Staten i sanning 
ej stort värde på, om dessa dess medlemmar, som hafva sådana själasör
jare, förblifva djur eller uppfostras till menniskor i sedligt hänseende. 
Äfven i Utskottets förslag står det i första momentet, att föreståndaren 
skall vara “en lämplig person." Jag frågar: är en sådan lämplig?

Man har vidare sagt, att Statskyrkans presterskaps skyldighet i detta 
hänseende icke är annat än en ren embetsmannaskyldighet, och att såle
des, om presterskapet finge någon tillökning deruti, så gjorde det icke 
mycket. Jag medgifver, att en del af dessa ärenden skulle kunna genom 
lagstiftningen så ordnas, att de besörjdes af civila embetsmän, kronofogdar 
eller dylika. Men så sker de facto icke nu, utan det är presterna, som 
hafva dessa saker om hand, och jag kan icke se något annat skäl härtill 
än att dessa bestyr ansetts stå i ett visst sammanhang med församlingar
nas andliga angelägenheter. Det göra äfven födelser, begrafningar och dy
likt, och så länge de det göra, så måste de hänföras till det ecklesiastika 
gebitet. Men lika obilligt som det då är emot föreståndaren för dissen- 
terförsamlingen och denna sjelf, att den förre ej får taga hand om hit
hörande göromål, lika obilligt är det äfven emot Svenska kyrkans prester 
att pålägga dem den verldsliga delen af dessa angelägenheter, då de icke 
hafva något att göra med de andliga.

På grund af hvad jag sålunda anfört, får jag anhålla om proposition 
på det förslag till 2:dra paragrafen, som jag i min reservation framställt.

Herrarne torde ursäkta, att jag besvärar härmed. Jag kan visserli
gen veta utgången af en sådan proposition, men det hindrar ej mig från
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att i en sak, som är af principiel vigt, göra hvad jag anser vara min skyl
dighet, och sålunda, för att bereda framgång åt hvad jag härutinnan anser 
vara det rätta, gör allt, som af mig beror. De af mig föreslagna förän- 
dringarne afse dels lista momentet i 2:dra paragrafen och dels 3:dje mo
mentet i samma paragraf i förening med 8:de paragrafen, och jag hem
ställer, att, då möjligt skulle vara, att Kammaren ville bifalla min reser
vation i det ena, men ej i det andra af dessa båda moment, Herr Tal
mannen behagade göra proposition särskildt på lista momentet, hvarmed 
det 4:de momentet står i oskiljaktigt sammanhang, och särskildt i afseen
de på 3:dje momentet, som sammanhänger med det 2:dra momentet, uti 
hvilket sednare jag icke funnit skäl till några förändringar; och skulle jag 
önska, att dessa båda moment blefve en särskild paragraf angående före- 
ståndarnes skyldigheter, sedan det uti 2:dra paragrafen talats om före
ståndaren såsom sådan.

Herr Kolmodin: I den nu föredragna § 2 mom. 1 har Herr Rib- 
bing yrkat förändring och dervid uppställt de qvalifikationer, som han an
ser vara erforderliga för föreståndare i dissenterförsamlingar. Han har der
vid utgått från den åsigt, som äfven jag delar, att dissenters böra hafva 
samma rättigheter som Statskyrkans medlemmar. Men deremot tror jag 
icke, att det är Staten, som bestämmer de särskilda kunskapsgraderna för 
den Lutherska kyrkans prester, utan att, äfven om förhållandet skenbart 
varit sådant, i det att Riksdagen härutinnan haft beslutanderätt, dessa 
bestämmelser dock böra, från kyrklig synpunkt, anses vara uppställda af 
kyrkan sjelf, enär Riksdagen ändå in i sista tiden varit, ej blott Statens, 
utan äfven Svenska kyrkans Representation. Då det sålunda ligger i be
greppet af kyrkans autonomi, att den eger rättighet att sjelf bestämma 
fordringarne på sina lärare och föreståndare, så måste det anses såsom ett 
ingrepp i dissenterförsamlingarnes sjelfbestämningsrätt, om de icke till 
föreståndare få antaga dertill efter deras församlingsordningar lämpliga 
personer.

Det torde då ej kunna nekas, att Herr Ribbings förslag, med sin for
dran på aflagd maturitetsexamen, innebär en bestämd inskränkning j dis- 
senterförsamlingarnas rätt, eu inskränkning som Staten, från synpunkten 
af sitt eget intresse, icke bör pålägga någon kristen församling.

Dessutom innebär detta Herr Ribbings förslag en olägenhet, som gör 
dess antagande omöjligt. 1 hela landet, med undantag af de större och 
folkrikare städerna, skola alla. dylika församlingars bildande genom det
samma omöjliggöras, alldenstund församlingarne icke skola förmå aflöna 
en sådan föreståndare, som till följd af hela sin ställning med eller mot 
sin vilja skulle ådraga församlingen större kostnader, än som erfordrades, 
derest densamma, enligt Utskottets förslag, utan vidare inskränkningar 
finge välja den person till föreståndare, som till denna befattning ansåges 
lämplig. Och härvid behöfde man icke, såsom Herr Ribbing förmodar, 
befara att sysslan komme att skötas sämre, endast derföre att denne före
ståndare icke aflagtoalla de lärdomsprof, hvarpå Herr Ribbing synes lägga 
så mycken vigt. Åtminstone har erfarenheten redan ofta gifvit vid han
den, att en dylik farhåga icke är berättigad, lika litet som det stora för
troendet till lärdomsmeriterna.

Den 7 Maj, e. m.
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1 sammanhang med deri nu föredragna § 2 har Herr Ribbing äfven 
ogillat de i § 8£ förekommande stadganden, hvarigenom en dissenter- 
församlings medlemmar i afseende å deras verldsliga och borgerliga för
hållanden fortfarande komme att tillhöra den Svenska kyrkans territorial- 
församling, inom hvilken de äro bosatte, och hvarigenom de således en
dast i andligt hänseende komme att bilda en särskild församling. Herr 
Ribbing anser dissenterförsamlingarna genom denna anordning förlora ena 
sidan af sin tillvaro. Denna uppfattning är mig alldeles obegriplig, helst 
när jag tänker på alla de ansträngningar, som vid riksdag och 
kyrkomöte blifvit använda för att utfinna en utväg att befria Lutherska 
kyrkans prester från skyldigheten att föra civilstånds-anteckningarna. Man 
kan väl ej misstänka kyrkans egna män för att vilja förstöra församlings- 
organismen, och råtta förhållandet är väl dock, att dessa anteckningar al
drig ingått såsom ett väsendtligt vilkor för kristligt församlingslif. Detta 
stadgande, att de borgerliga anteckningarna skola föras af den Svenska 
kyrkans presterskap, har blifvit upptaget, icke — såsom Herr Ribbing 
förmodar — af fruktan för att föreståndaren i en dissenterförsamling 
möjligen ej skulle kunna föra dessa anteckningar, utan derföre att dessa 
församlingar lätt kunna tänkas organiserade på gränsen af två å tre län 
och omfattande en hel mängd socknar, hvarigenom det skulle innebära en 
ren omöjlighet, att en och samma föreståndare skulle kunna föra alla 
dessa anteckningar samt vid tillfällen af behof meddela deras innehåll. 
Det bör följaktligen ej anses såsom någon kränkning eller något våld 
mot det Lutherska presterskapet att ålägga detsamma att anteckna 
dem, som utträda ur Statskyrkans sköte, utan jag anser det snarare böra 
betraktas såsom en kärlekstjenst både mot Staten och dessa dissenters, 
hvilka äro från oss skiljda endast derigenom, att de, efter vår uppfatt
ning, på ett mindre klart och fullständigt sätt, upptagit kristendomens 
sanningar.

Det har slutligen blifvit anmärkt, att klagan försports deröfver, att 
sådana dissenterförsamlingar som till exempel Wåmhus försummat att 
lemna erforderliga upplysningar till Statistiska byrån. Om så är förhål
landet, så är ju detta ett ytterligare skäl att bibehålla denna skyldighet 
hos det Lutherska presterskapet, så mycket mer som detta stadgande blott 
afser de civila förhållandena, hvarigenom de olika församlingarnes religiösa 
frihet icke i någon mån inskränkes. Den afvoghet åter, som man i detta 
afseende funnit hos dissenters, hvilka under de bestående förhållandena ej 
kunnat eller ej velat organisera sig till församling, skall naturligtvis helt 
och hållet försvinna, derigenom att den föreslagna lagen påbjuder alla 
dessa anmälande!! hos Svenska kyrkans presterskap såsom rent borgerliga 
åligganden och sålunda borttager det sken af andlig beröring, som nu kan 
synas ligga i dem.

Från hvilken synpunkt jag sålunda än må betrakta denna sak, kan 
jag ej annat än instämma i Utskottets förslag, så väl i afseende å de 
nu föredragna paragraferna som den härmed sammanhängande åttonde.

Herr Heden gren: Jag har begärt ordet för att bemöta Herr Rib
bing, som, med ogillande af Utskottets förslag att eu dissenterförsamling 
må såsom föreståndare anställa en dertill lämplig person, i stället föreslå-
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git, att en dylik föreståndare, för att i nämnda egenskap erkännas, skall 
förete intyg att han aflagt de prof på allmän och humanistisk bildning, 
hvilka erfordras för ordination till prest inom Svenska kyrkan.

Skulle nu detta Herr Ribbings förslag vinna Riksdagens bifall, så 
vore detta detsamma som att hafva återtagit med ena handen, hvad man 
gifvit med den andra; ty om man än möjligen kunde i större städer till 
denna befattning fä sålunda qvalificerade personer vore detta deremot full
komligt omöjligt på landsbygden, hvars fattiga arbetare befolkning saknar 
medel att aflöna sådana mera bildade församlingsföreståndare. Jag an- 
ser, att, då det stadgas, att församlingen skall till föreståndare utse en 
lämplig person, så afses dermed, att denne äfven skall besitta andra egen
skaper än att blott kunna lemna statistiska uppgifter; ty först och främst 
jordras, att lian skall hafva erfarenhet om församlingens behof, kunna 
handhafva själavården, vägleda församlingen i Guds ords betraktande och 
med kärlek omfatta de själar, som öfverlemnat sig åt hans vård. Jag vill 
fråga, om det alltid med nödvändighet följer, att den, som eger huma
nistisk bildning, äfven besitter de nu nämnda vigtiga egenskaper, hvarför
utan en församlingsföreståndare icke kan fylla sin plats ? Jag tror tvärtom, 
att här vid lag ofta den i bokligt vetande mindre kunnige är den lämp
ligaste personen.

På grund af denna min åsigt får jag på det högsta förorda, att den 
paragraf, som nu är föredragen, måtte vinna Kammarens bifall.

Herr Rosenberg; Jag ser, att Herr Ribbing redan lemnat sam
lingsrummet; jag hade eljest velat fästa hans uppmärksamhet på ett för
hållande, som han förbisett, nemligen att här är fråga om religionsfrihet 
och icke om Statskyrkans presterskap. Staten kan t. ex. bestämma, att 
en lärare för en dissenterförsamling skall vara så eller så qvalificerad, 
men om det icke finnes någon sådan, som vill åtaga sig denna syssla, så 
kommei man icke ur stället; Uag-Utskottet har icke heller bekymrat sig 
om att stadga några andra bestämmelser i detta fall, än att församlingen 
sjelf får till föreståndare antaga eu dertill lämplig person, på hvilken för
samlingen ingalunda gör anspråk, att han skall kunna grekiska och latin, 
kemi och fysik in. m., utan att han, såsom det i tredje mom. af denna 
paragraf heter, skall föra de anteckningar, hvarom Konungen förordnar. 
När det sålunda är fråga om religionsfrihet, så bör hvarje församling få 
ordna sig på sätt densamma lämpligast finner, och Staten blott stadga 
vissa föreskrifter i afseende på de borgerliga förhållandena, om hvilka just 
den nu föreliggande § 2 handlar. Angående den 8:de § deremot vill jag- 
for närvarande icke yttra mig, men blott tillkännagifva, att jag icke an
ser de af Herr Ribbing förebragta skälen förringa eller öfverväga Utskottets 
motiv för antagande af den nu föredragna paragrafen, hvarföre jag ock 
tillstyrker bifall till densamma uti alla dess moment.

Herr Lithner: Ehuru jag vid början af diskussionen om denna 
punkt hörde, att man nästan på förhand bestämt sig för dess antagande, 
och att den, som hade något att mot densamma anmärka, ej gerna kunde 
gorå detta annat än af fördom, så kan jag likväl icke underlåta att till 
Kammarens beaktande uttala min uppfattning åt denna paragraf. Det må
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talas och sägas hvad man vill om denna en dissenterförsamlings autonomi, 
såsom man behagade kalla dess rättighet att utse en föreståndare, så och 
då i allt fall en dylik församling ovilkorligen kommer att stå i ett visst 
förhållande till Staten, som öfver densamma åtminstone i borgerligt hän
seende har att utöfva kontroll, torde det icke heller från Statens sida vara 
alldeles obefogadt att tillse, att den person, som väljes till föreståndare och 
representerar församlingen, äfven är qvalilicerad att fullgöra de funktioner, 
som församlingen åt honom uppdragit. Man torde icke begära för myc
ket, om man önskar, att dessa personer skola styrka sig ega allmän med
borgerlig bildning —- om än icke till det omfång Herr Ribbing åsyftar — 
på det att de må vara fullt kompetenta att föra de anteckningar, hvarom 
uti tredje mom. af denna paragraf förmäles. Men då hvarken Regeringen 
eller Representationen eger rätt att tillse, att dessa åligganden fullgöras, så 
har man icke heller någon säkerhet för att så sker; hvarföre det ock 
vore lika godt, om detta stadgande icke funnes, enär ju, der intet finnes 
att taga, kejsaren äfven förlorat sin rätt. Jag föreställer mig emellertid, 
att Utskottet med detta ordet lämplig person icke allenast åsyftat, att en 
dissenterförsamling skulle ega rätt att välja den från dess egen synpunkt 
lämpligaste personen till föreståndare, utan att äfven för Staten all nödig 
garanti derigenom skulle beredas. Utan att likväl vilja gå så långt som 
Herr Ribbing och fordra, att en dylik föreståndare skulle aflägga alla de prof på 
allmän och humanistisk bildning, som erfordras för ordination till prest inom 
Svenska kyrkan, skulle jag dock hafva önskat, att något stadgande i denna 
paragraf intoges, hvilket utgjorde nödig garanti för Staten i detta afse
ende, och jag tror icke, att den stora och vigtiga saken, nemligen bere
dandet af en bättre ställning än nu åt dessa dissenters, genom en sådan 
bestämmelse skulle hafva lidit. Jag anser det icke heller omöjligt att 
ännu intaga dylika bestämmelser i den föreslagna förordningen, och jag 
vet icke, hvarföre man med så stor ifver söker sätta sig emot en sådan 
åtgärd. Om det än är sannt, att till de insigter, som böra karakterisera 
en församlingslärare, icke nödvändigt fordras kunskaper i grekiska och 
latinska språken samt kemi och fysik m. in., så måste dock å andra sidan 
medgifvas, att det icke kunde skada, om någon grad af allmän bildning 
hos dessa föreståndare funnes.

Jag vill nu endast fästa mig vid den föreliggande paragrafens andra 
moln., som lyder sålunda: ‘-föreståndaren hafre tillsyn derå, att försam
lingens offentliga gudstjenst öfverensstämmer med dess uppgifna trosbe
kännelse och församlingsordning, samt att allmän lag dervid ej öfverträ- 
des“. Detta vill med andra ord säga, att de praktiska följderna af detta 
stadgande blifva, att denne föreståndare blir den ende kontrollanten der
öfver, att församlingens alla förhållanden öfverensstämma med lag och 
församlingsordning. Men för så vidt äfven Staten i detta afseende har 
något intresse att bevaka, synes det mig, både från det sunda förnuftets 
och lagstiftningens synpunkt betraktadt, vara synnerligen oklokt att lägga 
detta öfverinseende helt och hållet i föreståndarens hand.

Dessa äro i korthet de anmärkningar, jag mot denna paragraf velat 
framställa. Ehuru det visserligen kan vara betänkligt att nu i sista stund

begära
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begära en återremiss, för att få de anmärkta missförhållandena rättade, 
isynnerhet, som ställningen synes vara sådan, att hvarje begäran om rät- 
telse möjligen kan upptagas såsom ovilja mot sjelfva saken, så vill jag 
dock förklara, att någon sådan känsla icke hos mig vunnit insteg, utan att 
jag lika varmt nu som under förra riksdagen önskar, att denna religions
frihet för dissenters måtte komma till stånd. Men fastän jag icke när
mare känner den motståndskraft, som nu liksom i fjor förmått Lag
utskottet att fördröja denna frågas afgörande till riksdagens sista timme 
vågar jag dock. till Lag-Utskottets Herrar ledamöter hemställa, om det 
icke vore möjligt att, under den tid af riksdagen som ännu återstår, 
kunna åstadkomma någon rättelse i de af mig anmärkta missförhållandena, 
r-rm §öra, utan skulle följaktligen saken vara
s s sP.e^s> .a^ årslaget nu måste antingen antagas eller förkastas, 

sä forstås af sig sjelft, att dessa mina anmärkningar förfalla. Jag har 
dock velat begagna detta tillfälle, för att få dessa mina betänkligheter till 
protokollet antecknade.

Herr Bergström: Då jag förra gången hade ordet, förgät jag att, 
såsom jag bort, lemna förklaring å Herr Ecklesiastikministerns anmärkning 
om det önskvärda deraf, att Lag-Utskottet vid utarbetande af föreliggande 
lagförslag särskildt skiljde de bestämmelser, hvilka vore af kyrkorättslig natur 
från dem, som tillhörde civilrätten. Ehuru Herr Ecklesiastikministern 
emellertid aflägsna! sig, anser jag mig dock för Kammarens skull böra 
yttra några ord i detta ämne.

Då Lag-Utskottet började att handlägga de motioner, hvilka föran- 
ledt lagförslaget, undgick det ingalunda Utskottets uppmärksamhet att 
samma motioner, likasom den gällande lagstiftningen i ämnet, innehölle 
icke allenast frågor tillhörande civilrätten, utan äfven sådana, som vore af 
kyrkorättslig natur och för hvilka således vore stadgade särskilda lagstift- 
mngsformer, olika dem hvilka gällde för frågor af uteslutande civilrättslig 
beskaffenhet; men sådant oaktadt tilltrodde sig icke Utskottet att upp
draga gränsen emellan det ena och andra slaget af lagbestämmelser me
delst framläggande af förslag till två särskilda lagar, innehållande den 
ena hvad som uteslutande folie inom civilrätten och den andra hvad som 
vore af kyrkorättslig natur.. Redan afseende! å ett inre organiskt sam
manhang emellan de särskilda lagbestämmelserna förbjöd tanken på 
att fördela dem i två skiljda lagar. Dertill kom brist på tid, hvilken var 
Utskottet så knappt tillmätt, att Utskottet icke såg någon möjlighet att 
\ ocl}, f(jr det ifrågasätta särskiljandet genomgå hela kyrkolagen och alla 
dertill hörande författningar i alla deras enskildheter. För det tredje 
föreställde sig Utskottet, att, enär Riksdagen kunde tänkas vilja allt för 
mycket inskränka och Kyrkomötet alltför mycket utvidga området af de 
lagbestämmelser, hvilka borde anses tillhöra kyrkorätten, Kongl Maj:t, så
som skiljande emellan begge, vore vida bättre än Riksdagen eller framde
les Kyrkomötet i tillfälle att uppdraga gränsen emellan Riksdagens och 
Kyrkomötets lagstiftmngsområde, hvilken gräns förefallit Utskottet synner
ligen svår att uppgifva, helst rättsvetenskapen ännu icke börjat att bearbeta 
denna fråga och lemna bidrag till dess ändamålsenliga praktiska lösning 
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Vidare har en presterlig ledamot af Kammaren Herr Lithner klan
drat, att Utskottets Betänkande så sent inkommit till Kamrarne, och 
tillika insinuerat, att anledningen dertill vore att söka uti någon särskild 
återhållande kraft inom Utskottet. Det medgifves villigt, att Betänkandet 
sent inkommit; men orsaken dertill har icke varit annan än den, att Ut
skottet, hvars tid varit strängt upptagen och anlitad, icke hunnit förr, 
än som skett, blifva färdigt med lagförslaget. Utskottet har gjort allt 
hvad i dess förmåga stått, på det att lagförslaget skulle både blifva så 
godt och tillfredsställande som möjligt och inkomma på Kamrarnes bord 
så tidigt sig göra läte; dock vill jag icke förneka, att den förra synpunk
ten varit mera förherrskande än den sednare: hvilket förhållande icke 
rimligtvis bör kunna blifva föremål för klander. Herr Lithners insinuation 
om eu förment återhållande kraft är således lika litet befogad som hans 
tillvitelse, att Utskottets ledamöter tyckas röja eu oberättigad ömtålighet 
för anmärkningar mot lagförslaget. Att Utskottets ledamöter söka bemöta 
gjorda anmärkningar och försvara Utskottets Betänkande ma väl icke 
kunna räknas dem till last; men spår till den af Herr Lithner anmärkta 
ömtåligheten har jag för min del icke kunnat iakttaga. Tvärtom tror 
jag, att Utskottets öfrige ledamöter inom Kammaren, lika med mig, gerna 
se, att anmärkningar framställas, på det tillfälle må beredas att undan
rödja de betänkligheter, som kunna finnas mot antagande af lagförslaget. 
Åtminstone är det icke skäl att visa ömtålighet mot anmärkningar, de der 
icke äro af större vigt och svårare art, än de af Herr Lithner framställda.

För att nu öfvergå till sjelfva saken, kan jag icke undertrycka min 
förundran öfver den i min tanke ganska besynnerliga föreställning, såväl 
Herr Kibbing som Herr Lithner synas hysa, att nemligen åliggandet att 
föra anteckningar öfver do inom en dissenterförsamling timade födelser och 
dödsfall samt ingångna äktenskap nödvändigt måste uppdragas åt försam
lingens föreståndare. Vore rättigheten eller, om man så heldre vill, skyl
digheten att föra dessa civilståndsanteckningar ett väsendtligt kännemärke 
på en kristlig församling; så kunde ju en sådan icke existera utan be
rörda förutsättning. Så är emellertid icke förhållandet. Går man tillbaka 
till kristendomens urtid; så finner man de första kristna församlingarne 
alldeles sakna det föreningsband, som må anses kunna innefattas i dessa 
anteckningar. Hvad som sammanhöll församlingens medlemmar, hvad de 
hade gemensamt, var “en Gud, en tro och ett hopp". Församlingslifvet 
koncentrerade sig i gemensam bekännelse och gemensam gudstjenst i ord 
och med gerningar. Ja! man finner de judekristne d. v. s. de, hvilka 
från judendomen öfvermått till kristendomen, till en början icke hafva 
söndrat sig från de judiska synagogorna, hvilka de fortfarande besökt. De 
hedningar, hvilka öfvergingo till kristendomen eller de så kallade hedninge- 
kristne afhöllo sig väl från allt deltagande i offren åt afgudarne och an
dra hedniska religionsöfningar; men i borgerligt afseende skiljde de sig 
icke från öfrige Romerska medborgare och voro fortfarande underkastade 
den Romerska census. Det var först under kristendomens vidare utbred
ning och sedan Romerska rikets beherrskare omfattat densamma, som till 
föga båtnad och fromma för kyrkan så småningom infördes och stadga
des den sammanblandning af kyrkliga och borgerliga förhållanden, hvaraf 
både kyrka och stat lida.
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Hvad angår Herr Ribbings fordran, att en dissenterförsamlings före
ståndare, för att såsom sådan erkännas, bör hafva antingen vid anstalt 
för bildande af lärare inom den kyrka, han tillhör, fullgjort hvad för ut
öfvande af kyrklig lärarebefattning erfordras eller ock adagt de prof på 
allmän och humanistisk bildning, hvilka enligt gällande lag och författnin
gar utgöra vilkor för ordination till prest inom Svenska kyrkan; kan jag 
icke fördölja, att denna fordran förefaller mig öfverdrifven, ja J rent af 
orimlig. Stadgades sådana qvalifikationer för en dissenterförsamlings före
ståndare, som Herr Ribbing föreslagit; så vore derigenom i de flesta fall 
faktiskt tillintetgjord möjligheten att bilda sådan församling. Så vidt dis- 
senterförsamlingen är eu inom Staten befintlig kyrklig korporation, utru
sad med rättigheter och förpligtad till skyldigheter, är det nödvändigt, 
att i spetsen för denna korporation står en föreståndare, en syndikus, som 
representerar församlingen gent emot Staten, och till hvilken denne åter
1 förhållande till församlingen egen hålla sig; men det synes olämpligt, att 
å föreståndaren ställa högre anspråk, än Lag-Utskottet uti förevarande
2 § gjort. d. v. s. att den, som anställes såsom föreståndare, bör 
vara eu dertill lämplig person. Herr Lithner har förmenat någon 
obestämdhet ligga uti detta uttryck, enär en föreståndare, som för
samlingen funne lämplig, af Staten kunde finnas vara icke lämplig. 
Lagföislagets mening synes mig vara klar och tydlig derutinnan, att 
föreståndare bör vara sådan, att hans egenskap af lämplig kan erkännas 
icke allenast af församlingen, dymedelst att den utser honom, utan äfven 
af Staten, derigenom att den lemnar föreståndarens åtgöranden utan åtal. 
Staten måste nemligen finna den person vara lämplig till föreståndare^ 
hvilken förmår nöjaktigt fullgöra de skyldigheter och göromål, hvilka en
ligt lagföi slaget åligga honom. Brister han derutinnan, gör han sig för
fallen till ansvar enligt 17 § af lagförslaget och torde då ej vidare kunna 
af Staten erkännas såsom lämplig, åtminstone om han fortfarande finnes 
eftersätta sina skyldigheter. Då enligt förslagets 8 § främmande trosför- 
vandter skola, der Konungen för särskild församling ej annorlunda för
ordnar, för anteckning öfver deras borgerliga förhållanden särskildt upp
tagas i kyrkoboken uti den till Svenska kyrkan hörande församling, inom 
hvars område de äro boende; samt Konungen icke lärer åt andra dissen- 
terforsamlmgar än dem, hvilka äro försedda med ett ordnadt och med 
vår kyrkas lika qvalificeradt presterskap, öfverlemna förandet af civilstånds- 
anteckningarne; så torde också behofvet af stora anspråk å församlings- 
föreståndarne förfalla. Föreståndarens vigtigaste åliggande blifver tillsy
nen derå, att församlingens offentliga gudstjenst öfverensstämmer med dess 
uppgifva trosbekännelse och församlingsordning samt att allmän lag der
vid ej öfverträdes. Med den förra af dessa bestämmelser åsyftas före
komma, att sekter, hvilka, såsom t. ex. mormonerna, hylla vissa mot lag 
och sedlighet stridande läror, men i öfrigt hafva åtskilliga trosdogmer ge
mensamma med andra trossamfund, de der, t. ex baptisterna, icke i fråga 
om lag och sedlighet hysa villfarande åsigter, må, genom framläggande af 
en trosbekännelse och församlingsordning, hvarur de sedliga villfarelserna 
uteslutits, tillvinna sig rättighet att bilda särskild församling och derefter, 
med frångående af bekännelse och ordning, fritt predika och söka utbreda 
sina sedligt förkastliga åsigter och läror. Det är detta, som föreståndaren
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har att förebygga och för uppfyllande af denna sin pligt är han Staten 
ansvarig; för samma ändamål finnes också i 11 § 2 mom. stadgadt, att 
tillträde till dissenterförsamlings gudstjenst icke må offentlig myndighet 
förvägras. En garanti mot en dissenterförsamlings öfverträdelser af dess 
ordning och allmän lag finnes nedlagd uti lagförslagets 17 §, till följd 
hvaraf församling kan, efter Konungens förordnande upplösas.

Mycket mera kunde vara att anföra mot Herr Ribbings förslag, att 
en dissenterförsamlings föreståndare, för att kunna såsom sådan erkännas, 
bör åtminstone ega lika stor allmän och humanistisk bildning, som de 
hvilka få ordineras till prester inom Svenska kyrkan. Jag vill endast 
tillägga, att Herr Ribbing vid framställande af sitt berörda förslag tyckes 
hafva identifierat församlingens föreståndare med församlingens prest och 
andlige lärare. Förut har jag sökt visa, att en person för att kunna full
göra de skyldigheter och uträtta de göromål föreståndaren enligt Utskot
tets förslag åligga, ingalunda behöfver innehafva de qvalifikationer Herr 
Ribbing velat uppställa såsom vilkor, för att kunna såsom föreståndare 
erkännas. Hvad deremot beträffar prester och lärare inom dissenterför- 
samlingarne, så vore det utan tvifvel högst önskvärdt, att desse icke alle
nast egde allmän och humanistisk bildning, utan äfven grundliga teolo
giska insigter; och det förundrar mig, att icke Herr Ribbing, så vidt som 
begreppet församlingsföreståndare för honom är liktydigt med begreppet 
prest, tagit steget fullt ut och jemväl föreslagit, att pimsten borde i hvarje 
händelse hafva aflagt prof på insigter i teologiska vetenskaper och disci
pliner. Sådant hade varit konseqvent; och jag kan för min del ej för
stå, hvarföre man icke med samma befogenhet kan af en dissenterprest 
fordra insigter i exegetik, symbolik, kyrkohistoria in. in. som allmän hu
manistisk bildning. För min del betviflar, ja, bestrider jag Statens rätt 
och befogenhet att stadga sådana qvalifikationer för dissenterförsamlingar- 
nes prester och kyrklige lärare och dymedelst ingripa i dessa församlin
gars kyrkliga förhållanden och inre ordning.

Man har yttrat stora betänkligheter mot Utskottets förslag att låta 
Svenska kyrkans prester föra civilståndsanteckningarne angående främ
mande trosförvandter. Till hvad jag nyss förut yttrat i detta afseende 
vill jag foga följande. Just derföre att dessa anteckningar äro af så 
utomordentligt stor vigt och betydelse, att medborgarnes timliga väl eller 
ve ofta kan deraf blifva beroende, måste deras förande öfverlemnas åt 
sådane personer, om hvilkas förmåga att på ett fullt tillfredsställande och 
noggrann! sätt fullgöra detta åliggande icke kan uppstå tvifvelsmål, och 
hvilka derföre fullt vitsord måste tillerkännas. Detta kan icke alltid 
blifva händelsen med dissenterförsamlingars föreståndare; hvarföre Ut
skottet icke sett annan utväg för lösning af frågan än att låta Svenska 
kyrkans prester fortfarande hafva befattning med ifrågavarande anteck
ningar. De äro ingalunda af kyrklig natur och föras i Frankrike, såsom 
bekant är, af de borgerliga myndigheterna. Man torde kunna emotse den 
tid, då äfven hos oss förandet af civilståndsanteckningarne kan öfver- 
fiyttas från presterskapet å de borgerliga myndigheterna; genom hvilken 
åtgärd den sammanblandning af kyrkliga och borgerliga förhållanden, 
hvaröfver i vårt land med skäl klagas, skulle i någon mån minskas ; men 
i närvarande stund låter detta visserligen sig icke göra. I vårt grann-
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land Danmark föra folkkyrkans prester civilståndsanteckningar jemväl an
gående de inom socknen boende främmande trosförvandter; och desse 
sednare finna sig icke deraf besvärade. De förmå mycket väl skilja emel
lan folkkyrkans prester såsom sådane, i hvilken egenskap de med dissen
ters icke hafva något att skaffa, och samma prester, såsom civile embets
man, de der hafva sig uppdraget att föra dylika anteckningar. Man kan 
icke heller befara, att främmande trosförvandter i vårt land skulle min
dre än de i Danmark förmå uppfatta berörda skilnad. En af Lag- 
Utskottets ledamöter har i ämnet samtalat med åtskillige i Stockholm 
boende baptister, deribland deras föreståndare; och desse hafva förklarat 
sig belåtne med lagförslaget uti ifrågavarande del. Jag har hört ett 
rykte, hvilket, om det är sannt, på ett öfvertygande sätt bekräftar min 
åsigt, att dissenters i vårt land icke skulle befinna sig besvärade deraf, 
att civilståndsanteckningarne angående dem öfverlemnas åt Svenska kyr
kans prester. Inom Wåmhus baptistförsamling i Dalarne skall nemligen 
föreståndaren i känsla och med erkännande af sin oförmåga att nöjaktigt 
fullgöra nu gällande lags föreskrifter rörande civilståndsanteckningarne 
öfverlemnat desamma åt kyrkoherden i territorialförsamlingen af samma 
namn, hvilken af kristlig kärlek och pligt godvilligt öfvertagit desamma.

Farhågan att dissenters icke skulle kunna förmås att hos vederbö
rande kyrkoherdar inom Svenska kyrkan göra de för civilståndsanteck- 
ningarnes förande erforderliga anmälanden synes mig vid ofvananförda 
förhållanden alldeles oberättigad. Emellertid kan jag icke inse, hvarföre 
icke de, lika med andra, skulle kunna, i händelse af tredska, lagligen till
hållas att fullgöra sin skyldighet uti ifrågavarande afseende. Enligt lag
förslagets 8 § skulle Kong! Maj:t ega att meddela de särskilda föreskrif
ter, som i afseende å dissenters anmälanden hos vederbörande kyrkoher
dar om äktenskap, födelser, dödsfall m. m. kunna finnas erforderliga. 
Ansvar för underlåtenhet att fullgöra dessa föreskrifter kommer natur
ligtvis äfven att stadgas; och då lärer det väl ej falla sig svårt att till
hålla de tredskande och försumlige att fullgöra sin skyldighet.

För min del finner jag inga betänkligheter mot godkännande af nu 
föredragna 2 §; och yrkar alltså bifall till Utskottets förslag derutinnan.

Herr Ahlgren: Då Herr Bergström nyss lemnat alla erforderliga
upplysningar i detta ämne, och Herr Lithner dessutom icke framställt nå
got bestämdt yrkande, kan jag inskränka mig till att yrka bifall till den 
föredragna paragrafen.

Öfverläggningen var slutad. Derunder hade yrkats såväl bifall till 
Utskottets hemställan som ock att i stället för första och fjerde mom. 
uti ifrågavarande paragraf skulle antagas det förslag, som Herr Ribbing, i 
sin vid Utlåtandet fogade reservation å sid. 39 under Litt. a), framställt 
äfvensom att i stället för andra och tredje mom. uti paragrafen skulle 
antagas hvad Herr Ribbing föreslagit under Litt. h) i berörda reservation 
(sid. 39 och 40). Herr Talmannen fann alltså nödigt framställa särskild 
proposition å Utskottets hemställan under mom. 1 och 4 och särskild 
proposition på Utskottets förslag under mom. 2 och 3; och blef, då här
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efter i denna ordning propositioner afgåfvos, allt hvad Utskottet i dessa 
moment föreslagit af Kammaren bifallet.

Förslagets 3:dje §.

Härvid anförde

Herr Ribb in g: Ännu en gång måste jag utbedja mig att för en 
liten stund få taga Kammarens uppmärksamhet i anspråk, alldenstund vi 
nu kommit till den §, som en talare behagat kalla sjelfva perlan af för
slaget. Det synes då vara skäl att undersöka, om denna perla är af det 
äkta slaget.

Den hufvudsakliga skilnaden mellan bestämmelserna i den föreliggande 
paragrafen och de i samma afseende ännu gällande föreskrifter, bvilka sednare 
äfven af sistlidne Riksdags Lag-Utskott gillades, är att, då det hittills stad
gats att hvarje. Statens medlem städse skall tillhöra en församling, det nu 
deremot, med den egendomliga betydelse Utskottet gifvit ordet tros
samfund, till och med medgifves, att man kan utgå både från Statskyrka 
och dissenterförsamling utan att behöfva ingå i något annat trossamfund; 
det vill med andra ord säga, att det skall få bero på Svenska Statens 
medlemmar sjelfva, om ingen, några få eller alla bland dem skola be
känna någon religion eller tillhöra församling. Såsom skäl för denna sin 
åsigt har Utskottet på sid. 19 anfört ett yttrande, som det säger sig anse 
ganska “tänkvärdt“, och hvars hufvudsakliga innehåll är, “att religionen 
är likasom Statens andliga luftstreck, hvars inflytande måste vara såsom 
klimatets, hvilket ingen kan undandraga sig, fastän det verkar olika på 
olika individer11; hvilket uttryck väl då skulle betyda detsamma, som att 
det för religiositeten är likgiltigt, om en menniska tillhör någon kyrka eller 
icke, ty med religionen förhåller det sig på samma sätt som med himme
lens väder och vind.

Härvid vill jag blott i förbigående anmärka, att, när man sätter eu 
bild i stället för förklaring, sådant vanligen betecknar, att man ej har 
sjelfva saken, som skulle förklaras, tydlig för sig; och hvad särskildt an
går den hcir brukade bilden, att vindarne uppkomma oberoende af menni- 
skan, då deremot religiositeten icke exsisterar annat än hos och genom 
henne, och att alltså om alla eller de flesta menniskor droge sig undan 
från religiositeten, så vet jag i sanning ej hvarest detta s. k. klimat vore 
att uppsöka.

Vidare anför Utskottet — och detta är måhända ett mera talande 
skäl — att det tjenar till ingenting att inom kyrkans sköte qvarhålla en 
person, som förklarat sig icke tro på dess lära, ty under sådant förhållande 
vore ett dylikt stadgande både öfverflödigt och ändamålslöst. Denna åsigt 
grundar sig emellertid på en alldeles oriktig uppfattning af samhällets be
tydelse och förhållande till menniskan — kyrkan är nemligen ett samhälle. 
Jag medgifver riktigheten af Utskottets resonnement derutinnan, att ingen 
kan undandraga sig ett visst inflytande från sammanlefnaden med andra 
menniskor; men just derföre att så är, synes det mig äfven vara tydligt, 
att ju mer menniskorna sammansluta sig, i desto högre grad skola de äf
ven inverka på hvarandra, alltså långt mer när de såsom medlemmar af
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ett samhälle verkligen bilda ett helt, än när de endast genom sammanlef
nad hinna träda i beröring med hvarandra. Beviset för denna samhäl
lets inverkan ligger redan deruti, att inenniskan utan uppfostran och Barn
lif med sina likar förblifver på djurets ståndpunkt. Men äfven mera 
speciela bevis, ur erfarenheten hemtade, kunna lätt uppvisas på samhällets 
ovilkorliga inflytande på hvar och eu bland dess medlemmar. Hvad är 
det väl som åstadkommer företeelsen af patriotismen, denna kärlek till 
fosterlandet, som verkar hemsjuka hos den derifrån afiägsnade, intresse 
för fäderneslandets framgång, sorg öfver dess olycka-, till och med hos 
den som uppslagit sina bopålar fjerran skiljda från fosterjorden? År det 
väl yttre tvångslagar, som åstadkomma sådant? Hej, det är medvetandet 
af att vara med fosterjorden förenad, dessa andliga band, från Indika 
man ej lian göra sig oberoende, äfven om man flyttat långt derifrån. 
Ett annat exempel. Huru olika är icke äfven inom ett olyckligt äktenskap 
mannens och hustruns känsla och medvetande om hvad de tillsammans 
borde vara, derföre ock deras benägenhet till återförening och försoning, 
i jemförelse med vid de lösa förbindelser, som endast afse att tillfredsställa 
den djuriska driften. Och hvaraf i förra fallet denna benägenhet och 
denna känsla? Månne af fruktan för borgerliga straff? Nej, af medve
tandet om att ej blott kunna utgöra, utan verkligen utgöra ett helt, ett 
samhälle med gemensam uppgift och gemensamt sträfvande. Nåväl, på 
samma sätt sålunda som fosterlandskänslan och känslan af den äkten
skapliga enheten icke på grund af påtvungna lagar utan till följd af and
liga band, som blott i och för medvetandet visa sin styrka, finnas, så skall äfven 
religiositeten af samma orsak förr eller sednare göra sig gällande inom det 
religiösa samhället i dess helhet och hos hvar och eu af dess medlemmar.

Jag vill härmed, såsom lätt är att se, ingalunda förorda, att kyrkan 
skall använda några tvångslagar mot sina medlemmar; utan frågan är 
här helt enkelt om dess uppfostran och inflytelse i det hela, icke blott 
barnets uppfostran utan äfven den fullvuxna menniskans uppfostran till 
lifvets slut i och genom det samhälle, som har religiositeten till sitt 
ändamål. Och frågan är alltså här den, om Staten genom sina lagar 
skall erkänna dessa andliga band, eller om Staten genom samma sina 
lagar skall anse och förklara saken likgiltig, lemna åt hvars och ens godt
finnande, om han vill inrymma kyrkan dess inflytelse på sig eller undan
draga sig densamma. Jag har i min reservation erinrat om, hvarföre jag 
anser denna sak icke för Staten bör vara likgiltig: religiositeten är nem
ligen vilkoret för Statens hela tillvaro, och utan denna sakna alla andra 
lagar äfven de, som med tvång göras gällande, den nödvändiga basen för 
deras kraft och verkan, åtminstone på längden, låt ock vara att de till en 
tid med tvång kunna göras gällande. Det kan väl gå an för Staten att 
under en generation eller ett par eller några att exsistera medelst, det 
yttre tvångets sammanhållande band utan inre enhet: men historien visar, 
och det med religioner af långt mindre sedlig halt än den kristna, att 
det icke i längden går an för Staten att vara utan denna inre kärna, som 
består i religiositet. Det är ungetär samma förhållande, som om man 
ville försöka att sammanhålla en Stat i borgerligt hänseende medelst, låt 
vara de förträffligaste, lagar, när dock pluraliteten af dess medlemmar 
vore sinnad att begå brott.
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Jag vill ännu göra ett par anmärkningar: likasom det alltid är godt 
och. helsosamt att befinna sig i ett godt sällskap, gäller detsamma ock om 
medlemskap i kyrkan. Deremot, om lagarne äro mindre kraftiga eller om 
man _ sanktionerar en lag som leder till förstörelse, då har ju Staten sjelf 
legaliserat hvarje tendens till dess egen upplösning.

Utskottet säger vidare, att det skulle lända till skada för Statskyrkan 
att qvarhålla inom den de medlemmar, som icke längre höra dit, emedan, 
såsom Utskottet säger, kyrkan derigenom förlorar sin sammanhållande 
kraft. Jag får härvid erinra om den allmänna sanning, att det icke står 
i mensklig förmåga att indela och draga ett streck mellan de omvända Guds 
barn och öfriga menniskor samt säga, att endast de förra böra höra till kyr
kan, men att de sednare äro förtorkade qvistar, som utan skada kunna 
bortskäras. Så kan endast den säga, som pröfvar hjertan och ransakar 
njurar,. men denne är icke någon bland de dödlige; och emedan menni
ska-11 ej är mägtig af ett sådant särskiljande, är hon ej heller till dess 
företagande befogad. Enär deremot hvarje menniska så i ena som andra 
fallet är och bör vara föremål för andra menniskors omsorg och hjelp, 
anser jag äfven det ligga utom mensklig förmåga och befogenhet att 
bestämma, Indika som böra förklaras värdiga eller icke att tillhöra 
en församling; äfven för medlemmarne i en sådan och med afseende 
på dess ändamål gäller nyss nämnda hvarje menniskas pligt mot'hvarje 
annan, skulle ock den sistnämnda ej alltid vara så villig till samverkan. 
Det enda man här vid lag kan fordra är, att Statskyrkan icke bör hafva 
en sämre ställning än dissenterförsamlingar, utan att de sednare ega samma 
skyldighet mot dem, som af den blifva medlemmar, som Statskyrkan emot 
sina.

Men, säger man — och dermed äro vi komne till den stora betänk
ligheten — på detta sätt sker ju ett intrång på friheten. Jag vill härvid 
genast ånyo påpeka, att hvad jag nu sagt ingalunda går ut på att tvinga 
en menniska att bekänna med munnen hvad hon icke tror af hjertat, utan 
att man fasthåller detta, att Staten endast fordrar och ensamt har att göra 
med det yttre, gerning och ordning, för öfrigt med den visshet i detta 
fall, att de sistnämnda ej kunna blifva utan inflytande på det inre, så att 
förr eller sednare tron och bekännelsen i större eller mindre mån skola 
förenas.

Den andra anmärkningen, som jag ber att få framställa, är att, lika
som det finnes frihet till det goda och hvilken är vilkoret för och karak- 
teren på allt. verkligt framåtskridande till detta goda, så finnes det dock 
äfven frihet till det icke-goda, och det är icke skäl för Staten att befordra 
denna sednare frihet. Men jag frågar ock för hvilkas skull denna frihet 
att anses icke tillhöra någon kyrka egentligen skulle nu genomdrifvas ? 
Så vidt jag kan fatta endast för dem, som äro likgiltiga för all religion och 
anse beqvämast att blifva densamma qvitt. Men det är en pligt att hafva 
en religiös öfvertygelse, och _ således inser jag ej nödvändigheten af att 
konsiderera dem, som icke vilja uppfylla denna sin pligt, så mycket min
dre som man i alla fall icke tvingar dem till någon öfvertygelse. Den 
som söker han finner, heter det och detta besannas äfven i lifvets små 
angelägenheter; det går ju t. ex. för den praktiska nyttan ej an och vore 
en dårskap, att en jordbrukare lägger armarne i kors och låter sin åker
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vara obesådd, endast derföre att han icke skulle kunna decidera sig för, 
om han skall beså den med korn eller hafra. Och på samma sätt och i ännu 
högre grad gäller detta om lifvets rent inre och högsta angelägenheter. 
Eller ock, för det andra, skulle den ifrågavarande friheten att icke anses 
tillhöra något bestämdt religionssamfund tillerkännas den, som förklarar 
sig bekänna en sådan lära, som icke eger församling här i landet. Nå väl, 
äfven om en sådan casus, ehuru osannolik, inträffade, anser jag, af förr 
nämnda skäl, att för eu sådan och för Staten med afseende på honom vore 
eu vinst, att han dock ingår i en församling, som icke finnes i Sverige, 
äfven om detta för honom vore förenadt med något besvär; — ty att en 
person skulle finnas, som hade en sådan religiös öfvertygelse, att den icke 
delades af någon annan menniska, anser jag orimligt och derpå visar icke 
heller historien något exempel, utom det att något sådant strider mot sjelfva 
begreppet religiös öfvertygelse. Frågar man, ändteligen, med blicken vänd 
på befintliga förhållanden, hvad de hafva begärt, som önska utgå ur 
Svenska Statskyrkan, så är detta ej att stå utanför hvarje församling, det 
är fastmera att få bilda egna sådana. Vore derföre också nu anförda for
dran på total frihet i religiöst hänseende lika sann och befogad, som den 
enligt min åsigt är falsk och obefogad, så komme ju dock en lagstiftning 
derom hos oss för tidigt, då lagen beviljade hvad ingen begärt.

Jag kan således icke inse, att den religiösa friheten, der den är värd att 
akta uppå, är för nära trädd genom de stadganden, vi i detta afseende 
redan hafva. Jag brukar ej åberopa mig på den allmänna meningen, 
emedan man då lätt kan misstaga sig om, hvilken den är, men i detta fall 
tror jag mig dock utan fara att misstaga mig kunna erinra om densamma. 
Låtom oss tänka oss, att vi, då vi komma hem till våra kommittenter, be
rättade dem, att Kiksdagen hittat på en lag, som förklarar det anses lik
giltigt för hvem som helst i Sverige, om han har någon religion eller ej. 
Hvad skulle de väl tro, om de finge höra något sådant? Otvifvelaktigt 
skulle de icke ens förstå hvad vi menade, eller om de gjorde det af våra 
ord draga de besynnerligaste slutsatser om tillståndet i vår hjerna och 
vårt hjerta.

På de grunder jag härmed anfört, anhåller jag vördsamt hos Herr 
Talmannen om proposition på bifall till mitt förslag i denna punkt, med 
den stilisation af detsamma, som i min reservation finnes upptagen.

. Herr P. Olsson: Jag begärde ordet endast för att anhålla om pro
position på bifall till den föredragna tredje paragrafen med den af Herr 
Beckman föreslagna förändringen, enär Första Kammaren redan fattat be
slut i öfverensstämmelse dermed.

Då likväl den siste ärade talaren yttrat, att, om Utskottets förslag 
antoges, skulle i stället för religionsfrihet inträda religionslöshet, och att 
det ej vore nog med att sådant tilläts, utan att till och med dertill upp
manades, så får jag säga, att jag icke kunnat på samma sätt uppfatta 
förslaget; ty jag tror, att historien, såväl deri aflägsnare som den närmare, 
visar ett annat förhållande. I samma mån man lemnar religionsfrihet, och 
en mera berättigad frihet kan icke tänkas, i samma mån kommer man 
derhän, att kristendomen blir sanning och verklighet, att det icke blir 
nog, att man bekänner sig till den eller den konfessionen, utan att be
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kännelsen är grundad på inre öfvertygelse. Derföre tror jag,■ att man icke 
har skäl att befara de vådor, den värde talaren antyda Deremot tror jag, 
att antagande af hans förslag skall medföra större tvång än vi förut hatt. 
Derjemte skall det medföra den olägenheten, att till Statskyrkan skola komma 
att höra personer, hvilka icke höra till något annat kyrkosamfund, och 
möjligen sådana, att de icke fä höra till något annat. Statskyrkan skall 
då blifva en pöl, dit man kastar allt hvad man icke vill behålla. Det 
finnes väl ingenting i den Heliga Skrift tydligare framhållet än nödvän
digheten af kyrkotukt inom församlingen; men jag frågar, huru skall det 
blifva möjligt att med en sådan Statskyrka upprätthålla kyrkotukt? Om 
man håller på den Lutherska bekännelsen, så bör man söka åvägabringa 
något mera kyrkotukt än som nu eger rum.

Jag vill icke längre upptaga Kammarens tid, utan får blott uttala min 
tillfredsställelse med förslaget i allmänhet, ehuru jag skulle önskat det 
annorlunda i en eller annan detalj.

Herr Kol modin: En ärad talare har uppträdt emot Utskottets förslag 
med hänsyn dertill att, enligt detsamma, personer skulle kunna utträda 
ur Svenska Statskyrkan utan att upptagas i annat religionssamfund. Den 
föredragna paragrafen angifver, att den, som vill öfvergå till annan lära, 
skall gifva denna sin afsigt till känna för vederbörande kyrkoherde samt 
uppgifva det trossamfund, hvartill lian ansluter sig, men förutsätter till
lika, att en sådan person möjligen ej kan vinna inträde i en s. k. främ
mande församling. I så fall skulle, enligt innehållet af såväl Kongl. För
ordningen den 23 Oktober 1860 som Herr Ribbings förslag, en dylik per
son fortfarande anses tillhöra Svensk-Lutherska kyrkan. Konseqvenserna 
af ett sådant stadgande skulle emellertid i väsendtlig mån inverka på kyr
kans rätt, hvilket äfven Herr Ribbing under frågans behandling i Lag-Ut
skottet medgifvit, hvarföre han ock med afseende på dissenterförsamlingarne 
vidtagit den förändring i sitt förslag, att det skulle åligga äfven dessa för
samlingar att bibehålla de medlemmar, som af en eller annan anledning från 
dem utträdt, men icke blifvit i en annan församling upptagne. 1 sjelfva 
verket tror jag, att äfven enligt Herr Ribbings förslag denna kinkiga fråga 
gestaltar sig lika olöslig som någonsin efter Utskottets, men dessutom er
bjuder många svårigheter, som genom det sednare undanrödjas. Om vi 
nu, i enlighet med Utskottets förslag, stadga, att den, som vill utträda ur 
Statskyrkan, skall derom två gånger göra anmälan hos kyrkoherden med 
en mellantid af 2 månader, så fordrar Herr Ribbing att, för den händelse 
det icke finnes något trossamfund, hvari en sådan person kan vinna in
träde, han fortfarande skall anses tillhöra Lutherska kyrkan. Låtom oss 
emedlertid omvända förhållandet och se till huru saken då gestaltar sig. 
Om vi nemligen antaga, att Svenska Statskyrkan skulle af en eller annan 
anledning vilja från församlingen skilja en dess medlem, så skulle detta 
stå i strid med Herr Ribbings förslag, enligt hvilket en sådan person, 
ehuru skiljd från församlingen, dock fortfarande skulle anses tillhöra den
samma. Sådant innebär ej blott en motsägelse mot vanliga begrepp, utan 
ock mot den kristna kyrkans grundsatser. Kristus säger, att den, som 
förtrampar hans lära och efter erhållen varning icke bättrar sig, skall af- 
söndras från församlingen och hållas såsom en hedning och en publikan.
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Herr Ribbing åter stadgar, att han fortfarande skall anses såsom en med
lem af församlingen. Då apostelen Paulus säger, att en sådan förargelse
väckande lem af församlingen bör derifrån afskiljas för att komma till 
ånger öfver sin synd, så bjuder deremot Herr Ribbing, att han fortfarande 
skall qvarhållas i församlingen för samma ändamål. Herr Ribbing anty
der dessutom, att det förhållandet, att icke tillhöra någon viss församling, 
skulle vara alldeles detsamma, som att icke bekänna sig till någon religion, 
samt att man således, genom att bifalla denna paragraf, skulle medgifva 
att personer finge finnas i Sverige, som icke egde någon religion. Huru
vida man genom lagstiftning kan förebygga nämnda beklagliga förhållande, 
är mer än tvifvelaktigt, och nyttan af att dölja sanningen bakom ett lag
stadgande torde minst sagdt kunna ifrågasättas. Dessutom torde hela an
tagandet få anses såsom temligen öbefogadt, då dagliga erfarenheten jäf- 
var detsamma, för såvidt icke detta, att specielt tillhöra en viss gifven 
lokalförsamling, innebär en kraft, som verkar på alla afstånd och alla 
förhållanden.

Herr Ribbing yttrade vidare, att det är Statens skyldighet att tillse, 
att dess medlemmar ega någon religion; — jag skulle dertill vilja gen
mäla, att det i så fall är nödvändigt, att den tillåter kyrkan att fritt 
verka efter den ordning, som tillhör dess väsende, och ej pålägger den
samma bojor, som hindra den från att utföra sitt höga och för Staten 
så vigtiga uppdrag. Ty vid allt detta är att märka, att samma argumen
tation, som Herr Ribbing begagnat för att hindra personer att utträda ur 
Svenska kyrkan, med mindre de öfvergå till annan bestämd församling, 
samma argumentation kan användas i fråga om dem, hvilka kyrkan sjelf 
från sig afskiljer. Ovisst är om någon dissenterförsamling skulle vilja gå 
in på att fortfarande räkna såsom sina medlemmar dem, hvilka.från för
samlingen utträdt eller blifvit derifrån skilj de. Genom att på detta sätt 
förvandla dissenterförsamlingarne till små Statskyrkor, lägger man åtmin
stone oöfverstigliga hinder i vägen för uppkomsten af församlingar med 
strängt reformert riktning i vårt land.

Herr Ribbing har i sin reservation yttrat, att alla medlemmar i en 
församling std i ett solidariskt förhållande till hvarandra. Vid bildande 
af bankbolag och ingående af borgensförbindelser kan man, ehuru äfven 
detta ofta med stor våda, inträda i solidarisk ansvarighet för rena affärs
förbindelser; men för att kunna ingå eu sådan med afseende på andra 
menniskors religiösa tro eller sedliga utveckling i framtiden, erfordras en 
sådan hjertransakande kraft och profetisk förmåga, att ingen menniska 
deraf är i besittning. Man bör således hafva rätt att sluta, det eu dylik 
fordran är ett obefogad! kraf, hvarhelst den framställes. Herr Ribbing 
yttrade vidare, det han icke ville hafva några tvångslagar, men att han 
dock önskade, att det stadgande, hvarom här är fråga, måtte stå såsom en 
påminnelse för samhällsmedlemmarne, att de dock böra tillhöra något reli
gionssamfund. Derest eu sådan påminnelse verkligen kunde lända till nå
gon nytta, så skulle jag ingalunda motsätta mig Herr Ribbings åsigt; men 
jag befarar storligen att så icke är förhållandet, synnerligast som all er
farenhet vittnar deremot och ådagalägger, att långt kraftigare påminnel
ser än den föreslagna åstadkommit ingen eller en mot den åsyftade mot
satt verkan. Detta återför i mitt minne en händelse, som tilldrog sig i



396

början af innevarande sekel. En Österrikisk kyrkoherde, den fromme och 
och snillrike Martin Boos, hvilken befanns hylla irrläriga begrepp i fråga 
om Jungfru Maria och helgonens dyrkan m. m., blef på befallning af ve
derbörande biskop insatt i ett kloster för att i klostercellens enslighet och 
umgänget med de mycket renläriga munkarne rätt lära sig fatta sin samhäl
lighet med katolska kyrkan. Då han efter några månaders förlopp ut
släpptes ur klostret, befanns han emellertid till sina åsigter likadan som 
då han intogs, och detta oaktadt det verksamma medel, som mot honom 
blifvit användt, och den stränga påminnelse om sin förbindelse med 
katolska kyrkan, som han sålunda erhöll. Jag är viss på, att Herr Rib- 
bings lagparagraf icke skall visa sig verksammare än den omförmälda 
klosterarresten.

Herr Ribbing har åberopat kyrkans missionsverksamhet såsom en 
grund för sitt förslag; men för min del tror jag icke, att denna verksam
het låter sig bestämmas af lagbud, efter den i fri kärlek skall predika evan
gelium för dem, som ännu ej anammat detsamma.

Dessutom leder Herr Ribbings förslag till de största oegentligheter i 
den händelse, att en dissenterförsamling af en eller annan orsak upplöses. 
Han yrkar då, att dess medlemmar, hvad åsigter i religiöst hänseende de 
än må hysa, ånyo skola tillhöra Statskyrkan och således utan afseende på 
deras bekännelse räknas till Lutherska kyrkans anhängare. Denna bestäm
melse har, efter reservantens egen åsigt, sin enda grund i kyrkans skyl
dighet att drifva mission. Men såsom ofvan är visadt, så består missions
verksamheten i att öfvertyga och icke i att i kyrkoboken inregistrera 
främmande trosbekännare. Dessutom tillhör missionsverksamheten ej den 
Lutherska kyrkan ensam utan hvarje kristet religionssamfund. Hvarför 
skall då Lutherska kyrkan ensam vara förpligtad att mottaga församlings- 
spillror från alla konfessioner? Snarare borde väl medlemmarne af till 
exempel en upplöst baptistförsamling fördelas på de ännu assisterande af 
samma bekännelse, än att inpackas i den Lutherska kyrkan. Då Herr 
Ribbings förslag visar sig leda till sådana inkonseqvenser, vågar jag icke 
ingå på detsamma utan föredrager att godkänna Utskottets förslag.

Då emellertid Biskop Beckmans, i hans reservation afgifna, förslag lä
rer vara antaget af Första Kammaren samt skilnaden emellan detta och 
Utskottets förslag icke är af någon väsendtlig beskaffenhet, så vill jag icke 
motsätta mig bifall till detsamma, helst äfven der den princip är till fullo 
bevarad, som jag tagit mig friheten förorda.

Sedan öfverläggningen nu förklarats slutad, framställde Herr Talman
nen propositioner på dels bifall till Utskottets förslag i oförändradt skick, 
dels bifall dertill, men med den förändring som tinnes uttryckt i Herr 
Ribbings rörande denna paragraf afgifna, å Utlåtandets 43 och 44 sidor 
intagna reservation, dels ock bifall till samma förslag, men med den för
ändring som igentinnes i Herr Beckmans reservation å sid. 30 af Utlå
tandet. Af dessa propositioner förklarade Herr Talmannen den sist
nämnda vara med öfvervägande ja besvarad; och hade Kammaren alltså 
bifallit Utskottets förslag med den förändrade lydelse, som Herr Beckman 
i sin reservation för denna paragraf föreslagit.

Den 7 Maj, e. m.
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Författningsförslagets 4—12 §§.

Biföllos hvar efter annan med erinran om rättelse af ordet “förekom- 
mit“ sist i 5 §, hvarest i stället borde läsas: “tillkommer.11

§ 13.

Härvid anförde

Herr L i t h n e r: Oaktadt den raskhet, med hvilken denna vigtiga fråga 
här afgöres, och den otålighet, som låter förnimma sig mot hvarje försök till 
anmärkning, nödgas jag dock vid denna paragraf framställa en anmärk
ning. Jag föreställer mig nemligen, att det i paragrafen förekommande 
ordet “inrättningar11 tillkommit genom tryckfel och bör ändras till “för
rättningar11 ; och det torde derföre vara nödvändigt att denna rättelse 
iakttages, innan beslutet angående denna paragraf med klubbslag befästes.

Herr Rosenberg: Jag har begärt ordet endast för att fästa upp
märksamheten på, att en tryckt rättelse blifvit utdelad, hvaraf inhemtas, 
att ordet “inrättningar11 tillkommit genom tryckfel och blifvit ändradt till 
“förrättningar “, hvarigenom den siste talarens anmärkning torde få anses 
tillräckligt besvarad.

Vidare förekom icke. Kammaren biföll Utskottets förslag, dock så 
att det i början af paragrafen förekommande ordet “inrättningar11 skulle 
ändras till “förrättningar11.

§§ 11-19.

Biföllos.

Punkten 2.

Bifölls.

Punkten 3.

Bifölls.

§ 9.

Föredrogs och bifölls Lag-Utskottets Utlåtande N:o 35, i anledning 
af väckt förslag om införande af civiläktenskapet.

§ io.
Anmäldes och bordlädes följande nu inkomna ärenden: 

Stats-Utskottets Memorial och Utlåtande:
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N:o 92, med förslag till voteringspropositioner i anledning af Kam- 
rarnes skiljaktiga beslut rörande Stats-Utskottets Memorial N:o 74;

N:o 93, med förslag till voteringsproposition i anledning af Kamrar- 
nes skiljaktiga beslut rörande Stats-Utskottets i Memorial N:o 75 gjorda 
framställning om en gratifikation åt Statskommissarien Bruno Johansson;

N:o 94, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut i fråga om an
slag till fortsättande af arbetena å nordvestra stambanan;

N:o 95, i anledning af Kamrarnes skiljaktiga beslut rörande Stats- 
Utskottets Utlåtande N:o 81, angående Statens jern vägstrafik och den der
vid anställda personals aflöning;

N:o 85, med förslag till de stadganden angående Riksgälds-kon- 
torets skulder och fordringar, som böra införas i det nya reglementet för 
detta verk;

N:o 89, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition angående 
beviljandet af medel till understödjande af allmännyttiga arbetsföretag för 
beredande af tillfälle till arbetsförtjenst åt den i följd sistlidna års miss
växt nödställda befolkningen i vissa delar af riket;

N:o 90, angående afskrifning af de i Kiksgälds-kontorets räkenskaper 
bland Kontorets skulder bokförda s. k. ekeskogsmedel;

Banko-Utskottets Memorial:

N:o 15, i anledning af Kamrarnes beslut rörande Banko-Utskottets 
Memorial N:o 10, om 1, 2 och 3 artiklarne i Bankoreglementet;

Och skulle, enligt Kammarens nu fattade beslut, å den föredragnings
lista, som för morgondagens sammanträde komme att upprättas, alla en
dast en gång bordlagda ärenden upptagas näst efter de till nämnde dag 
beslutade gemensamma omröstningar.

§ 11.

Enligt derom gjord begäran beviljades Herr Gudmundsson ledighet 
från riksdagsgöromålen under 14 dagar, räknadt från den 12 innevarande 
månad.

ben 7 Maj, e. fil.

§ 12.

Föredrogs och hänvisades till Riksdagens Kansli-deputerade ett af 
Herr Dalim in. fl. afgifvet förslag, så lydande:

Hos Kammaren få undertecknade härigenom vördsamt föreslå,
att Kammaren beslutar att bemyndiga Riksdagens bibliotekarie eller 
annan lämplig tjensteman att till Kammarens ledamöter låta med be



t)en 8 Maj, t m. 399

gagnande af fribrefsrätt afsända det vid riksdagens slut icke utdelade 
och derefter utkommande riksdagstryck.

Stockholm den 7 Maj 1869.
Carl Orre. O. E. L. Dahm. Carl Fr. Tenger. E. Arfwedson.

Anders Pehrsson. L. O. Stendahl. Jöns Olsson
i Nordanå.

Jöns Olsson. J. Rundbäck. A. W. Wigardt. D. Danielsson. 
i Qvarnbroddå.

Ola Lasson. A. I. Sandstedt.

Sammanträdet afslutades kl. ’/2 11 e. m.

In fidem 
H. Husberg.

Lördagen den 8 Maj.

Ivl. 10 f. m.

§ I-

Protokollet för den 30 April samt protokollsutdrag för den 7 Maj 
upplästes och godkändes.

§ 2.
_ Sedan Riksdagens båda Kamrar godkänt de uti Stats-Utskottets Me

morial N:ris 80, 91, 87 och 88 föreslagna voteringspropositioner rörande 
åtskilliga frågor, deruti Kammaren fattat .stridiga beslut; så företogos nu 
jemlikt 65 § Riksdagsordningen gemensamma omröstningar enligt dessa 
voteringspropositioner, nemligen:

Första voteringen:
(enligt Stats-Utskottets Memorial N:o 80.)

Den, som vill, att Chefen för Skogsstyrelsen fortfarande benämnes 
Generaldirektör och uppbär en aflöning af 7,000 R:dr, röstar

ja;
Den det ej vill, röstar

nej;


